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خانواده؛ مقصر تمام قد 
رانندگی بدون گواهینامه 

مرگ ومیر  35درصدی  آمار  شاید 
تصادفات  در  موتورسیکلت  رانندگان 
70درصدی  آمار  یا  بود  رانندگی 
تصادفات رانندگی نوروز 1403 اصفهان 
که  بود  آن  مقصر  انسانی  عامل  که 
پلیس را واداشت پس از برنامه های متعددی که در راستای 
گواهینامه  رانندگی کم خطر، صدور  برای  فرهنگ سازی 
یک روزه موتورسواران، اهدای کلاه کاسکت و ... داشت 
بالاخره دست به برخورد جدی تر و استفاده از اهرم جریمه 
بزند تا بتواند از حوادث جرحی و منجر به مرگ ومیری که 
در  البته  کند.  است جلوگیری  افزایش  در حال  روزبه روز 
سال 99 بود که دستگاه قضایی استان برای نخستین بار 
با همکاری معاونت آمار و فناوری اطلاعات دادگستری ، 
اجرای احکام کیفری دادسرای عمومی و انقلاب اصفهان و 
مراجع انتظامی، رسیدگی به پرونده های مربوط به رانندگی 
بدون گواهینامه را به صورت 100 درصد الکترونیک آغاز 
کرد اما به تازگی رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان 
اصفهان نیز از اجرای طرح ویژه برخورد با رانندگان بدون 
گواهینامه در محورهای مواصلاتی خبر داده که حاکی از 

آمار قابل توجه تخلفات در این حوزه است؛ 

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی اداره کل محیط 
زیست استان اصفهان گفت: مرطوب شدن بخشی از تالاب 
گاوخونی سبب شد تا فلامینگوها برخلاف سال های قبل به 

این تالاب بیایند.

عملکرد کشاورزان استان، دو برابر میانگین کشور است

   صفحه 6

در اقلیم خشک و نیمه خشک اصفهان نزدیک به ۱۵ درصد زمین های کشاورزی مستعد کشت طلای سرخ است، بر این اساس کشت زعفران در استان روند رو به رشدی دارد و 
پیش بینی می شود با توسعه سالانه ۲۰۰ هکتاری مزارع، در ۱۰ سال آینده سطح زیرکشت این محصول در استان به بیش از ۴ هزار هکتار برسد

رشد سالانه 200 هکتاری مزارع زعفران در اصفهان

روز
ن ام

ها
صف

س: ا
عک

کسب چهار رتبه برتر توسط خبرنگاران اصفهان امروز 
در دومین جشنواره قاصد آب

بی همتای  نابغه ی  شکسپیر«،  »ویلیام 
ادبیات انگلیسی، در قرن شانزدهم که آثار و 
نمایش نامه های وی تحولی در ادبیات جهان 
ن زمان ایجاد کرد بی شک تأثیر شکسپیر 
بر ادبیات سابقا پوچ بریتانیا، آن قدر زیاد بوده 
انگلیسی  نویسنده ی  بزرگ ترین  را  او  که 
اعصار دانسته  و همین امر باعث شده که هنوز بعد از قرن ها 
نمایش نامه ها و آثار وی همچون نمایش نامه معروف»هملت« 
نه تنها در انگلیس بلکه در سرتاسر جهان مورد استقبال قرار گیرد. 
اگر بخواهیم درباره یکی از شاهکارهای شکسپیر صحبت کنیم 
بی شک نمایش نامه هملت است برخلاف ظاهر درون مایه اصلی 
این نمایش نامه پدرکشی, انتقام, یا ازدواج با محارم نیست. اگر 
آن را تردید و تعلل روشنفکرانه بدانیم, می توان گفت که این اثر 
مضمونی اگزیستانسیالیستی دارد. از این نظر درون مایه اصلی آن 
دغدغه اگریستانسیالیستی است: دغدغه بودن )چرا و چگونه من 
هستم(, دغدغه مرگ )به نظر افلاطون فلسفیدن یعنی چگونه 
مردن را فراگرفتن, و به نظر تولستوی یعنی مرگ اندیشی(, 
دغدغه اینجا و اکنون )چرا در این مکان و زمان به دنیا آمدن و 
نه در احتمالات دیگر(, دغدغه آزادی )انسان آزادی انتخاب دارد 

و این دغدغه آفرین است(.
تقدم  که  اگزیستانسیالیسم  کن  در  دغدغه ها  این  تمامی   
وجود بر گوهر است پیدا می شوند. درواقع ایده »خویش« که 
اگزیستانسیالیستی است از این گرفته شده که انسان گوهری 
ثابت ندارد و باید از طریق بی شمار انتخاب خود خویش را خلق 
کند.درواقع این نمایش نامه در کنار نقدی که به مفاهیم انسانی 
دارد یک درون مایه اجتماعی دارد که به خوبی این درون مایه و 
مفاهیم با هر زمانه ای و هر ملتی سازگار است و مخاطب می تواند 
درک کند و بی خود نیست بسیاری از تئاترهای صحنه ای کشور 

برگرفته یا اقتباس شده از این نمایش نامه معروف است.
رهام بحیرایی، کارگردان تئاتر یکی از اهالی تئاتر است که 
تازه ترین تئاتر صحنه ای خود را که کارگردانی را بر عهده دارد به 
اقتباس یا نوعی ایرانیزه کردن این نمایش نامه معروف شکسپیر 

با عنوان»هذیان هملت« پرداخته است.
با اصفهان امروز درباره تئاتر »هذیان  بحیرایی در گفت وگو 
هملت« که از بیست و هفتم اردیبهشت ماه در سالن تماشای 
تالار هنر اصفهان اجرا رفته است،می گوید: این تئاتر مضمون 
و  خیانت  تردید، شک،  چون  مفاهیمی  به  و  دارد  اجتماعی 
غیره می پردازد و دلیل اینکه از بین نمایش نامه ها متفاوت این 
نمایش نامه را انتخاب کردم به خاطر اینکه نمایش نامه این کار را 

محسن رهنما بر عهده است.
او ادامه می دهد: محسن رهنما همیشه در نمایش نامه هایش 
آن چنان دقیق موردنقد و بررسی دقیق قرار می دهد که باعث 
می شود وقتی نمایش نامه اش به اجرا درمی آید که همه مخاطبان 
به راحتی می توانند محتوای تئاتر و نمایش را به درستی درک کنند 

به همین جهت باور دارم »هذیان هملت« یک تئاتر روشنفکری 
برای عده ای خاص نیست بلکه عموم جامعه می توانند با آن 
این  تئاتر می گوید: هرچند  برقرار کنند.این کارگردان  ارتباط 
نمایش نامه اقتباس از نمایش نامه هملت است، اما خط داستانی 
و محتوای آن درباره هملت نیست بلکه روایت فردی است که 
قصد دارد نمایش هملت را اجرا کند اما در اثر زلزله حوادثی 
برای فرد اتفاق می افتد و فرد به نوعی باشخصیت هملت درگیر 
می شود.او بابیان اینکه فضای تئاتر»هذیان هملت« رئال است، 
می گوید: باوجوداینکه سام کو راوند تنها بازیگر این نمایش است 
اما خط داستانی و بازی این بازیگر به اندازه ای جذاب است که 
مخاطب در آن احساس خستگی نمی کند و هرلحظه همراه با 
خط داستان پیش رفته و هیجان خط داستان نمایش را تجربه 
می کند.بحیرایی ادامه می دهد: »هذیان هملت«، چهاردهمین 
تئاتر صحنه ای است که وی کارگردانی آن را بر عهده دارد و این 
تئاتر تاکنون درجایی اجرانشده است و برای اولین بار در سالن 

تماشای هنر هر شب ساعت 18 تا 27 اردیبهشت ماه اجرا دارد.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: ما در کشور با 130 هزار 
تن افزایش تولید توانستیم به تثبیت جایگاه دهم ایران در تولید 

فولاد جهان کمک کنیم.
کشور   10 جمع  در  همچنان  ایران  ایراسین،  گزارش  به 
انجمن  بر اساس اعلام  دارد،  قرار  تولیدکننده فولاد جهان 
جهانی فولاد، در 2 ماه نخست سال 2024 تولید فولاد ایران 
در مقایسه با مدت مشابه سال 2023 حدود 2۶.5 درصد رشد 

داشته است.
تولیدکنندگان فولاد ایران با تولید انواع مختلف این محصول 

توانسته اند نیاز صنایع پایین دستی را تأمین می کنند.
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در این 
زمینه اظهار کرد: ما در کشور با 130 هزار تن افزایش تولید 
توانستیم به تثبیت جایگاه دهم ایران در تولید فولاد جهان 

کمک کنیم.
Á  سال گذشته ۸ میلیون تن ورق گرم در کشور

تولید شد
همچنین مصطفی باقرزاده، مسئول استاندارد و کیفیت انجمن 
تولید کنندگان فولاد ایران نیز در این ارتباط گفت: در زمینه 
تولید ورق های فولادی در سال گذشته تولید ورق گرم حدود 
8 میلیون تن، ورق سرد 2 میلیون و 200 هزار تن و ورق های 
پوشش دار حدود یک میلیون و 500 هزار تن را شامل می شده 

است.
او با بیان اینکه از ورق های فولادی در صنایع خودروسازی 
مانند قسمت های مختلف بدنه و کف، لوازم خانگی مانند بدنه 

لباسشویی و در سازه های ساختمانی  اجاق گاز،  یخچال و 
استفاده می شود، ابراز کرد: حدود 70 الی 80 درصد از فولادهای 

تخت در این صنایع استفاده می شود.
Á  قیمت ورق های تولیــد داخلی فولادی برای

خودروها ۳۰ درصد ارزان تر از مشابه خارجی است
سیدرضا شهرستانی، عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد نیز 
ابراز کرد: در گذشته ورق های فولادی مورد  این زمینه  در 
نیاز خودروسازی از خارج تأمین می شد و این در حالی است 
حال  در  کرد:  اضافه  رسیده ایم.او  خودکفایی  به  امروز  که 
حاضر قیمت ورق های فولادی تولید داخل مورد استفاده در 
خودروسازی ایران 30 درصد ارزان تر از مشابه خارجی آن است.

Á  افزایش ۲۰ درصدی صادرات فولاد از کشور در
سال گذشته

وحید یعقوبی، معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد کشور 
نیز با بیان اینکه سال گذشته میزان صادرات فولاد از کشور در 
سال گذشته یک میلیارد و 200 میلیون دلار بوده است، گفت: 
این میزان نسبت به سال 1401 حدود 20 درصد رشد صادرات 

را به لحاظ ارزش داشتیم.
او گفت: در حال حاضر شرکت های تولید کننده فولاد در کشور 
مواد اولیه مورد نیاز بیش از سه هزار کارخانه و کارگاه را تأمین 
می کنند، ضمن اینکه محصولات این تعداد شرکت به 38 

کشور دنیا نیز صادر می شود.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه:»هذیان هملت«؛ تئاتری برای آنان که به دنبال حقیقت اند

 افزایش ۱۳۰ هزار تن تولید فولاد جایگاه دهمی ایران
 در جهان را تثبیت کرد

 رییس اداره فنی و نظارت بر طرح های اداره کل راهداری و 
حمل  و نقل جاده ای اصفهان گفت: عملیات احداث و بهسازی 

13 راهدارخانه  در استان در دست انجام است.
محمد طراوت روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
در  راهی  بین  راهدارخانه های  بهسازی  و  احداث  افزود: 
شهرستان های تیران، داران، سمیرم، خوانسار، آران و بیدگل، 
برخوار، مبارکه، نطنز، فریدون شهر، کاشان، اردستان، اصفهان و 
دهاقان با 500 میلیارد ریال اعتبار به منظور ارائه خدمات بیشتر 
در سریعترین زمان ممکن به مسافران و در راه ماندگان در 

دستور کار قرار دارد.
وی با اشاره به احداث و تکمیل سه نمازخانه بین راهی استان 
در سال گذشته گفت: نمازخانه بین راهی سه راهی خور – جندق 
بهره برداری و نمازخانه های گردنه مُلااحمد و گردنه خوانسار نیز 
در مجموع با 150 میلیارد ریال اعتبار تکمیل شد و همچنین 

ساخت نمازخانه بین راهی در سه راهی دستجرد نیز 85 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد.

رییس اداره فنی و نظارت بر طرح های اداره کل راهداری و 
حمل  و نقل جاده ای اصفهان خاطرنشان کرد: سال گذشته 
بهسازی آشیانه ماشین آلات با 30 میلیارد ریال و تعمیرات و 
بهسازی انبار شن و نمک با یکصد میلیارد ریال در ادارات 
راهداری و حمل  و نقل جاده ای شهرستان های فریدونشهر و 

اصفهان انجام شد.
وی با اشاره به تکمیل قرارگاه پلیس راه استان در سال گذشته با 
50 میلیارد ریال اعتبار خاطرنشان کرد: تعمیر، بهسازی و تکمیل 
14 پاسگاه پلیس راه استان از جمله در آزادراه کاشان- اصفهان، 
اصفهان - کوهپایه، خور- جندق، نایین- یزد، اصفهان- نایین، 
اصفهان- شیراز، سه راهی دامنه و اردستان نیز در سال گذشته 

با صرف ۶0 میلیارد ریال اعتبار انجام شد.

طراوت اضافه کرد: آماده سازی بستر و نصب دیوارهای بتُنی، 
پایانه،  برق محوطه  نوسازی سیستم  و  بهسازی  تعمیرات، 
جمع آوری زمین چمن، انجام زیرسازی، جدول کاری و کف 
سازی بتُنی محوطه ساختمان سابق پست در پایانه بار امیرکبیر 
اصفهان نیز با صرف هزینه یکصد میلیارد ریال انجام شده 

است.
به گزارش ایرنا، در زمان حاضر بیش از 70 راهدارخانه در استان 

اصفهان فعال است.
راهدارخانه ها محل استقرار نیروهای راهدار، تجهیزات و ماشین 

آلات راهداری و انبارهای نمک و شن است.
استان اصفهان دارای 11 هزار و 500 کیلومتر راه است که 
بدلیل موقعیت خاص آن در مرکز بعنوان چهار راه ترانزیت 
بار و مسافر کشور، رُتبه نخست حمل بار و رُتبه سوم حمل 

مسافر را داراست.

 عملیات احداث و بهسازی ۱۳ راهدارخانه  اصفهان
 در دست اجراست

 

کورش دیباج

 بی توجهی تا کی؟!
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رویداد

حسن روانشید

   بی توجهی تاکی؟! قسمت ۲۵۳۴

خزان در بهاریه اصفهان                
ه بگوییـم کـه وقتی مقامات بالادسـتی 
به جـای تشـویق بـه تقلیـل مصـرف 
گاز  همچـون  فسـیلی  سـوخت های 
بـه دنبـال آن هسـتند تـا راه را میان بـر 
بزننـد و درحالی کـه ایـن شـهر به ظاهر 
برخـوردار اما در باطن ازهم گسـیخته چند روزی از سـال را 
نفـس می کشـد در آخرین ایـام زمسـتان موافقت می کنند 
تـا نیـروگاه برق آن برای سـوخت بازهم از مازوت اسـتفاده 
کنـد که در روز بعد از پایان انتخابـات و اعلام آرای آن اکثر 
نمایندگان منتخب؛ مانند مجلس یازدهم از این کلان شهر 
هسـتند کـه در تمـام دوران نمایندگی چهارسـاله خود قدم 
چندانـی در راه رفـع معضلات آن برنداشـتند، حـالا پس از 
مقاومت دوسـاله دکتر حشـمتی مدیرکل اسبق حفاظت از 
محیط زیسـت اسـتان اصفهان در مقابل اصرار به اسـتفاده 
از سـوخت فسـیلی بـرای تولیـد انـرژی که به دسـت خود 
همـه ایـن واحدهـای مخـرب محیط زیسـت را بـا اجـازه 
دادسـتان پلمـپ کـرده بـود اولیـن واحـد در بحرانی تریـن 
اوقـات سـال یعنـی اواخـر اسـفند؛ آلوده کننده هوای شـهر 
فـک پلمـپ می شـود تـا بلافاصلـه میـزان آلودگـی هـوا 
کـه چنـد روزی بهتـر شـده بود بـه مرز عـدد 200 برسـد! 
زهـی تأسـف بـرای این شـهر مظلـوم و بی زبان کـه انگ 
برخـوردار را بـه همـراه دارد و افـق آرزوهـای میلیون ها نفر 
در سراسـر جهـان بـرای دیـدار از آن اسـت تا بـه رؤیاهای 
پوچشـان تحقـق بخشـند. آن ها هنـوز هم فکـر می کنند 
اصفهـان همـان سـپاهان قبل از دهـه پنجـاه و حداکثر تا 
پایـان دهـه چهل اسـت که پرنـدگان در آن به همـراه تاج 
چهچهه می زدند و پلیکان ها و پرسـتوها سـواحل زاینده رود 
را مأمـن گاه خـود قـرار داده اند که این شـهر امـروز همان 
نصـف جهانـی اسـت کـه گنبدهـای فیـروزه ای اش ترک 
برداشـته و براثـر بی تجربگی کاشـی کار نماهـا رنگ باخته 
اسـت که پل هـای متعـدد روی زاینـده رود آن با مخلوطی 
از آب جـاری و سـاروج به کاررفتـه در سـاخت آن ها محکم 
و پایدارنـد. اصفهـان امـروز دیگر آن ابر موزه بزرگی اسـت 
کـه به قـول ژان شـاردن نیاز به مـوزه ندارد؛ بلکه شـهری 
اسـت همانند منچسـتر انگلیـس تـا دیواره هـای آن و ریه 
سـاکنانش را دوده فرابگیرد. اصفهان امـروز یک ابر کارگاه 
صنعتـی تمام عیـار شـده تـا بی آبی مفـرط ریشـه درختان 
چنـار کهن آن را بخشـکاند و یک به یک سـرنگون شـوند. 
اصفهـان امـروز بـرای آبیاری اشـجار خود چون گذشـته از 
مادی هـای پـر از ماهـی اسـتفاده نمی کند؛ بلکـه دلش به 
آب هـای خاکسـتری و پسـماند شـهری خوش اسـت که 
آن هـم ایـن روزها کوپنی شـده اسـت تا شـهرداری فاصله 
آبیـاری درختـان تنومند قدیمی در مسـیر نهرها و حاشـیه 
مادی هـا را آن قـدر افزایـش دهـد تـا یک به یـک بـه دلیل 
تشنگی و خشـکیدن ریشه ها سرنگون شـوند! در اصفهان 
امـروز دیگر آسایشـی بـرای اهالـی آن به چشـم می خورد 
تـا حتی در سـرمای استخوان سـوز زمسـتان هـم به منظور 
هواخـوری آن هـم از نـوع آلوده اش، شـب ها را در حواشـی 
زاینـده رود خشـک با سـوزاندن باقیمانده همین اشـجار به 
سـر برنـد و خودشـان را با دود قلیـان و سـوزاندن درختان، 
سـرگرم کننـد؛ امـا پایـان دهه چهـل این گونه نبـود؛ بلکه 
آن گونـه بـود کـه شـاعر می گویـد و توصیـف می کنـد تـا 
متولـدان دهه هـای پنجاه، شـصت، هفتـاد، هشـتاد، نود و 
بعـد از آن بگوینـد ایـن سـروده یک مجنون و ایده آلیسـم 
اسـت درحالی کـه واقعیتـی بیـش نیسـت کـه »می شـود 
شـهر  بهتریـن  روزگاری  اصفهـان/  ایـن  جهـان  انـدر 
جهـان/ گـر سـرآمد شـد تمـام کارها/سـبز خرم می شـود 
در یک زمـان/ ایـن دیـار نیلگـون گنبـد، اگر/ همتی باشـد 
شـود رنگین کمان/ پرز میراث اسـت، بافرهنـگ ناب/ رفته 
این گلدسـته ها در آسـمان/ رازها دارد ز دوران دور/ می کند 
پنهـان چو گنج انـدر نهان/ زنـده رودش یـادگار خاطرات/ 
داده جسـم و روح بـر خـرد و کلان/ می شـود آغـاز از بـام 
وطـن/ در کویر خشـک می بخشـد روان/ گر سـپاهان نام 
او بـود از ازل/ تا ابد این شـهر باشـد جـاودان/ مهد فرهنگ 
اسـت و شـعر اسـت و ادب/ کوی و برزن شـاهد این اسـت 
و آن/ کوچه هـا پس کوچه هـا پرخاطره/ از نوای تاج و شـهر 
شـاعران/ چـون بهـاران بوی عنبـر می دهد/ می گریـزد از 
زمسـتان و خـزان/ بامـدادان دلنوازی می کنـد/ رفتن صفه، 
قـدم در بوسـتان/ آفتابش نعمتـی در مزرعه/ سـایه هایش 
روح بخـش زنـدگان/ شـوق و شـور زندگـی در هـر گـذر/ 
قلب هـا خالـی اسـت از آه و فغان/ کاروان سـعی کوشـش 
بی درنـگ/ می شـتابد با تلاشـی بی امان/ در مسـیر زندگی 
یک لحظـه هم/ کـس نمی مانـد عقـب از کاروان/ مخزنی 
از علـم و صنعـت با هنر / اصفهان اسـت، اصفهان اسـت، 
اصفهـان« کـه امـروز آنچـه گفتـه شـد رویایـی بیـش به 
نظـر نمی رسـد؛ زیرا تـا قبـل از آن حفاظـت از میراث ها به 
عهـده وزارت فرهنـگ و هنـر بـود که هریـک از نیروهای 
محدودش برای حراسـت از خشـت های آن جـان می دادند 
و علی رغـم اینکه صنعت حراسـت از تاریخ کهن این چنین 
پیشـرفت نکـرده بـود؛ امـا هنرمنـدان دلسـوز بـا همـان 
ابزارهـای سـنتی بـه تعمیـر و ترمیـم بناهـا می پرداختند و 
اجـازه نمی دادند نقش کوچکی از کاشـی ها مخدوش شـود 
و یـا قطـره شـب نمـی از رطوبـت بـر دیوارهای خشـت و 
گلـی نفـوذ نماید که حالا دیگـر این تعهدات نیـز به تاریخ 
پیوسـته تا میراث فرهنگـی تعمیر قدیمی ترین پل شـهر را 
به آسـفالت کارهای قیروگونی بسـپارد و دیواره های مسجد 
جامـع و حمـام شـیخ بهایـی به واسـطه رطوبت هـای دفع 
نشـده نشسـت کنـد و شـهرداری در قدیمی تریـن میـدان 
دسـت بـه تخریـب شـهری قدیمـی در لایه هـای زیرین 
ایـن منطقه برای احـداث گذر بزند و هـزاران قطعه ظروف 
میراثی به جامانده را به بیل مکانیکی بسـپارد. زهی تأسـف 
از اینکـه طـی این سـال ها صدهـا خانه ارزشـمند تاریخی 
در گوشـه وکنار ایـن شـهر فـدای زیاده طلبی هـای مدیران 
خدمـات شـهری و بی اعتنایـی در وزارتخانه بی مسـئولیتی 
بـه نـام میراث فرهنگـی، گردشـگری و صنایع دسـتی و 

زیرمجموعـه بی کفایـت آن در اصفهان شـد.
ادامه دارد

  سرمقاله 

خانواده؛ مقصر تمام قد رانندگی 
بدون گواهینامه 

ادامه از صفحه یک: ولی در این مورد به خصوص، انصافا 
تقصیر زیادی متوجه مسئولان یا دستگاه های مختلف نیست 
و نظام خانواده است که به نوعی مسئولیت تمام قد این اتفاق و 

کم کاری را بر عهده دارد. 
اینکه پدرها معمولا رانندگی را در سنین پایین به فرزندان خود 
بویژه پسرها می آموزند را شاید زیاد شنیده باشید که گرچه کار 
شیرین و دلپسندی برای هر دویشان به شمار می رود اما پلیس 
نیست که باید خطرات حاصل از رانندگی کردن در فاصله مانده 
تا 18 سالگی و سن قانونی کسب گواهینامه رانندگی را عهده دار 
شود. چه خودرو چه موتورسیکلت ، فرقی نمی کند، تا زمانی که 
دوره قانونی کسب گواهینامه توسط افراد برای آنها طی نشود، 
می توانند ارابه مرگ ایشان و افراد نزدیک همراهشان بوده و 

عامل خطرسازی در راه و جاده به شمار رود.
آموزشی  کلاس های  در  حضور  حوصله  افراد  برخی  اینکه 
رانندگی را ندارند خود حاکی از این است که افراد قانونمندی 
نیستند چرا که این دوره ها علاوه بر صبوری، قاعده و قانون 
رانندگی را می آموزد ولی شاهد هستیم که بسیاری از افراد در 
سنین پایین یا حتی بالای 18 سال، گواهینامه نداشته و بعضا 
به دنبال تهیه غیرقانونی آن هستند که نیاز به آزمون رانندگی 

نداشته باشد. 
شاید استفاده از اهرم جریمه و برخورد پلیس بتواند تا حدودی 
مانع از بروز این تخلف باشد اما باید چه اتفاقی بیفتد تا خانواده ها 
که گاها خود قوانین حتی ابتدایی را به درستی رعایت نمی کنند، 

سربه راه شوند؟
بر اساس آمار به دست آمده در مجموع 14 روز اجرای طرح 
نوروزی هزار و 259 فقره تصادف در جاده های استان رخ داد با 
توجه به وقوع 29 فقره تصادف فوتی و جان باختن 3۶ نفر در 
تصادفات امسال ، از نظر میزان وقوع تصادفات فوتی و تعداد 
جان باختگان در سر صحنه تصادف، به ترتیب با افزایش 38 

و 57 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه بودیم.

  خبر 

 بومی سازی دانش نوین 
بازسازی شبکه فرسوده فاضلاب در اصفهان

فرمانداران در تعامل با فعالان 
اقتصادی پیش قدم شوند

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری اصفهان 
گفت: در سال جاری با درنظرگرفتن شعار سال، باید ارتباط 
فرمانداران با حوزه های تولیدی چندین برابر افزایش یابد و 
فرمانداران در برقراری ارتباط با فعالان اقتصادی پیش قدم 
شوند.به گزارش فارس، محمدرضا جان نثاری در گردهمایی 
فرمانداران استان ضمن اشاره به شعار سال »جهش تولید با 
مشارکت مردم« اظهار داشت: باید نسبت به تحقق این شعار 
با تمام توان تلاش کنیم و همه ارکان نظام و دولت جهت 
بسترسازی این رویکرد بسیج شوند. او افزود: فرمایشات مقام 
معظم رهبری پایه های علمی و تجربی دارد و به هیچ عنوان 
بر اساس برداشت شخصی ایشان نیست؛ بلکه فاکتورها و 
مصلحت های جامعه در این رویکرد در نظر گرفته می شود. 
جان نثاری خاطرنشان کرد: شعار سال 1403 جهش تولید با 
مشارکت مردم است؛ بنابراین حضور مردم ضمیمه ای مهم 
بر این رویکردِ عنوان شده توسط مقام معظم رهبری است. 
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری اصفهان تأکید 
کرد: بسترسازی حضور و مشارکت مردم بایستی در حوزه 
سیاسی، امنیتی و اجتماعی محقق شود، زیرا وظیفه ما رصد 
شرایط موجود، شناسایی موانع و پیشنهاد بسترسازی برای 
او  تولید است.  امر  امور مختلف بالاخص  حضور مردم در 
افزود: مخاطب بیانات مقام معظم رهبری تک تک ما هستیم 
و دراین خصوص فرمانداران بایستی دارای برنامه باشند و زمینه 
حضور و مشارکت مردم را در امور تولید و اقتصادی فراهم 
کنند. جان نثاری تصریح کرد: حضور مردم در امور بایستی با 
خروجی قابل توجه همراه باشد؛ ازاین رو رفع موانع ضروری 
است. معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری اصفهان، 
خاطرنشان کرد: در سال 1403 با درنظرگرفتن شعار سال، 
ارتباط فرمانداران با حوزه های تولیدی چندین برابر افزایش یابد 
و فرمانداران در برقراری ارتباط با فعالان اقتصادی پیش قدم 
شوند. او ادامه داد: رصد نارضایتی ها، بسترسازی حضور مردم، 
رفع ناامیدی در جامعه و افزایش رضایت عمومی مورد انتظار 
است. جان نثاری با اشاره به تمرکز و رفع آسیب های اجتماعی 
عنوان کرد: باتوجه به رویکرد و تأکید مقام معظم رهبری 
بایستی آسیب های اجتماعی شناسایی و رفع شوند. معاون 
ادامه داد:  امنیتی و اجتماعی استانداری اصفهان،  سیاسی، 
در سال جاری یکی از مهم ترین وظایف ما افزایش سرمایه 
اجتماعی و مهار آسیب های اجتماعی است. او با تأکید بر 
موضوع عفاف و حجاب در استان، تصریح کرد: بایستی با 
همکاری همه دستگاه ها این موضوع در حوزه های سلبی و 

ایجابی مدیریت شود. 

شمارش معکوس مرگ رژیم 
صهیونیستی آغاز شده است

امام جمعه اصفهان گفت:  نماینده ولی فقیه در استان و 
امروز کل دنیا علیه رژیم صهیونیستی حرف می زند و این 
رژیم را رژیمی انسانی نمی دانند و این یعنی شمارش معکوس 
مرگ این رژیم جعلی آغاز شده است.آیت الله سید یوسف 
طباطبایی نژاد در مراسم رژه روز ارتش جمهوری اسلامی ایران 
در اصفهان، اظهار کرد: علت نام گذاری این روز این بود که 
امام )ره( باطن جریان های معاند را می دانستند و برای مواجهه 
با کسانی که شعار انحلال ارتش می دادند، روز 28 فروردین را 
روز ارتش اسلامی نام نهادند تا نیروهای ارتش به خیابان ها 
آمده و مردم هم از آنها حمایت کنند. او افزود: امام )ره( در مقابل 
دشمنان خارجی و داخلی ایستادند و ارتش را ارتش اسلامی 
نامیدند و در کنار این مجموعه بودند و دیدیم که ارتش دلاور 
از ابتدا تا امروز به این عهد به خوبی عمل کرده است، چنان که 
در هشت سال دفاع مقدس به خوبی نقش آفرینی کردند تا یک 

وجب از خاک کشور ما به دست بیگانه نیفتد. 

ابیانه؛ یاقوت فلات مرکزی ایران

گروه رویداد: مدیرعامل شـرکت آب و فاضلاب اسـتان 
اصفهان با بیان اینکه این شـرکت در سـال گذشـته موفق 
بـه بومی سـازی دانـش نویـن بازسـازی شـبکه فرسـوده 
فاضلاب شـد، خاطرنشـان کرد: 100 متر نوسـازی شـبکه 
فاضـلاب در اصفهـان بـه روش نویـن بـدون ترانشـه بـه 
روش CIPP، بـرای نخسـتین بار در صنعـت آبفای کشـور 
در اصفهـان اجرا شـد. حسـین اکبریـان در آییـن اختتامیه 
دومیـن جشـنواره مطبوعاتـی قاصـد آب با اشـاره به اینکه 
شـعار سـال 1403 آبفـای اسـتان اصفهان »خدمـت نوین 
جهادی، توسـعه مشـارکت و سـرمایه انسـانی« اسـت که 
براین اسـاس فعالیت هـای ایـن شـرکت شـکل می گیـرد، 
اظهار داشـت: در سـال گذشـته طـرح ملی جهاد آبرسـانی 
در سـه شهرسـتان نائیـن، فریدون شـهر و سـمیرم با مبلغ 
قـراردادی بالـغ بـر یـک هـزار و ۶40 میلیـارد ریـال، بـه 
پیشـرفت 48 درصـدی رسـیده که آبرسـانی پایـدار به 97 
روسـتا را در پـی دارد. او بـا اشـاره بـه تکمیـل پروژه هـای 
ادامـه  بـر  رئیس جمهـوری  تأکیـد  دنبـال  بـه  نیمه تمـام 
تصفیه خانـه  و  خوانسـار  آب  تصفیه خانـه  پـروژه  اجـرای 
فاضـلاب چـادگان، افـزود: پیش بینـی می شـود فـاز اول 
تصفیه خانـه آب خوانسـار تـا تابسـتان سـال 1403 افتتـاح 
شـود و بخش سـازه ای تصفیه خانـه فاضلاب چـادگان نیز 
به پیشـرفت 87 درصدی رسـیده اسـت. اکبریان ادامه داد: 
مرکـز کنتـرل و پایـش تأسیسـات فاضلاب آبفای اسـتان 
اصفهـان باهدف پایش عملیـات فرایند تصفیه فاضلاب در 
تصفیه خانه هـای فاضـلاب شـمال، جنوب، شـرق اصفهان 
و منطقه مبارکه و همچنین سیسـتم مانیتورینگ و سـامانه 
اصفهـان  آب  تصفیه خانـه  هوشـمند  تصویـری  نظـارت 
افتتـاح شـد. او بـا بیان اینکـه 17 پروژه آبرسـانی شـهری 
و روسـتایی آبفـای اسـتان اصفهان در دهه مبـارک فجر با 
هزینـه اجرایی یـک هـزار و 140 میلیارد ریال افتتاح شـد، 
اضافـه کـرد: 18 طرح آب و فاضلاب شـهری و روسـتایی 
نیـز با هزینـه ای بالغ بر یک هـزار و یک صد میلیـارد ریال 
در هفتـه دولـت کلنگ زنـی و بهره برداری شـد. مدیرعامل 
شـرکت آب و فاضـلاب اسـتان اصفهان با بیـان اینکه هم 
اکنـون عملیـات ارتقـای تصفیه خانه فاضلاب فولادشـهر 
به عنـوان یکـی از قدیمی تریـن تصفیه خانه هـا در اسـتان 
اصفهـان بـه پایان رسـیده اسـت، گفـت: مـدول دوم آن با 
ظرفیـت یک صدهزارنفـری بـه روش لجن فعـال و لاگون 
هوادهـی بـا حـذف ازت و فسـفر در اوایـل سـال 1403 در 

مـدار بهره بـرداری قـرار می گیـرد. 
Á  اولویت آبفای اصفهان، حذف آبرسانی سیار در

استان است
مدیرعامل شـرکت آب و فاضلاب 
اصفهـان گفـت: حـذف آبرسـانی 
سـیار در مناطـق مختلـف اسـتان 
از اولویت هـا و پروژه هـای اصلـی 
مـا در سـال جاری اسـت. اکبریان 
در اقدامی دیگر عملیات آبرسـانی 

بـه مجتمـع 19 روسـتایی سـعید آبـاد، باهـدف تأمین آب 
شـرب روسـتاییان از تصفیه خانـه آب گلپایـگان آغاز شـده 
اسـت که بـا اجرای این عملیـات بیش از ۶ هـزار ۶78 نفر 
از آب شـرب پایـدار برخـوردار می شـوند و آبرسـانی سـیار 
بـه 49 روسـتای منطقـه تیـران نیـز حذف شـده اسـت. او 
بـا بیـان اینکـه پـروژه آبرسـانی بـه هسـته مرکزی شـهر 
اصفهـان پـس از اجـرای 3500 متـر عملیـات لوله گذاری 
در مرکـز شـهر تکمیـل شـد، اظهار داشـت: با اجـرای این 
عملیـات مشـکل افت فشـار آب به ویژه در فصل تابسـتان 
در حدفاصـل خیابان هـای آتشـگاه تـا صمدیـه، طالقانـی، 
مسـجد سـید و اتصـال آن بـه خیابـان آیـت الله کاشـانی، 
آتشـگاه، کهنـدژ، خیابان جدیـد بهسـتان و خیابان صاحب 
روضات شـهر اصفهان رفع شـد. مدیرعامل شـرکت آب و 
فاضلاب اسـتان اصفهان خاطرنشـان کرد: اخذ تسـهیلات 
مـاده 5۶ از بانـک ملـی، بـرای ایجـاد تأسیسـات فاضلاب 
شـهر گلپایـگان به عنوان یکـی از طرح های مصوب سـفر 
رئیس جمهـور و انعقـاد قـرارداد مشـارکت آبفـای اسـتان 
اصفهـان و بانک ملت بـرای تأمین منابع مالـی پروژه های 
آب و فاضـلاب از دیگـر فعالیت هـای مهـم آبفای اسـتان 
اصفهـان بـه شـمار می آیـد. اکبریـان خاطرنشـان کـرد: 
در حـال حاضـر یک صـد شـهر و 9۶3 روسـتا در اسـتان 
اصفهان تحت پوشـش خدمات شـرکت آبفا قـرار دارد و در 
11ماهه سـال جاری شـاهد اصلاح و توسـعه 431 کیلومتر 
شـبکه آب، 118 کیلومتـر شـبکه فاضـلاب، واگـذاری 20 
هـزار فقـره انشـعاب آب و 13 هـزار و ۶1۶ فقـره انشـعاب 

فاضـلاب در اسـتان بوده ایـم. او افـزود: از ابتـدای سـال تا 
کنـون 851 بـاب مخـزن بـا حجم بالـغ بر یـک میلیون و 
70 هـزار مترمکعب باهدف ارتقا سـطح کیفیت آب شـرب 
شستشـو و گندزدایـی شـد و بیش از 30 هـزار کنتور خراب 
در آبفـای اسـتان اصفهـان باهـدف کاهـش هدررفـت آب 
و رضایـت مشـترکین تعویـض گردیـد؛ یـک هـزار و 780 
فقـره انشـعاب غیرمجـاز در ده ماهه سـال جاری در سـطح 
اسـتان اصفهان کشـف شـد که 1390 فقره انشـعاب آب و 
390 فقره انشـعاب فاضلاب را شـامل می شـود. مدیرعامل 
شـرکت آب و فاضـلاب اسـتان اصفهان با اشـاره به اینکه 
پویـش شـهروند مـروج نیـز بـرای نخسـتین بار در آبفـای 
اسـتان اصفهـان کلیـد خـورد، خاطرنشـان کـرد: تحقـق 
اهـداف محرومیت زدایـی در طـرح جهاد آبرسـانی و حذف 
آبرسـانی سـیار در اسـتان یکـی از اولویت هـای اصلـی در 
برنامه هـای سـال 1403 اسـت، همچنیـن طـرح جهـاد 
مخـزن سـازی با اسـتفاده از ظرفیت های مختلـف از جمله 
خیـران در دسـتور کار شـرکت قـرار دارد و پروژه هـای در 
دسـت اجـرا نیـز باقـوت پیگیری خواهنـد شـد. مدیرعامل 
شـرکت آب و فاضـلاب اسـتان اصفهـان در ادامـه بـه 
برنامه هـای ایـن سـازمان در سـال 1403 اشـاره کـرد و 
گفـت: به طورقطـع هـوش مصنوعی نقـش پررنگ تری در 
بخش های مختلف شـرکت خواهد داشـت و اجـرای طرح 

داده کاوی نیـز از اولویت هـای دیگـر شـرکت اسـت. 
Á  ذخیره سد زاینده رود ۳۸۳ میلیون مترمکعب

است

مدیرعامـل شـرکت آب منطقه ای 
اصفهـان نیـز اعـلام کـرد: ذخیره 
فعلی سـد زاینـده رود 383 میلیون 
مترمکعـب اسـت و امیدواریـم بـا 
اردیبهشـت  در  مؤثـر  بارش هـای 
شـاهد افزایـش ذخیـره ایـن سـد 
باشـیم. حسـن ساسـانی اظهـار داشـت: میـزان بـارش در 
ایسـتگاه شـاخص حوضـه زاینـده رود )چلگـرد( از ابتـدای 
سـال آبی جـاری )اول مهر 1402( تاکنون، یـک هزار و 20 
میلیمتـر بـوده اسـت درحالی که ایـن مقدار در مدت مشـابه 
سـال گذشـته یک هزار و 390 میلیمتر ثبت شـد. او اضافه 
کـرد: در ایـن سـال آبـی یـک نوبـت در آبـان سـال قبل و 
یـک نوبـت در فروردین سـال جاری توزیع آب بـرای مزارع 
حقابـه داران اصفهـان و شـرق این دیار داشـتیم، همچنین 
خروجی سـد زاینـده رود از دیروز برای سـومین نوبت آبیاری 
افزایـش یافـت و به دنبال آن تا امشـب زاینده رود در سـطح 
شـهر اصفهـان جـاری خواهـد شـد. مدیرعامـل شـرکت 
آب منطقـه ای اصفهـان ادامـه داد: حوضـه آبریـز زاینده رود 
چالش هـای بسـیاری دارد و ناتـرازی بین منابـع و مصارف، 
افـت آب های زیرزمینی و فرونشسـت زمیـن در این منطقه 
مشـهود است. ساسـانی خاطرنشـان کرد: نقش رسانه ها در 
تنویـر افکار عمومـی به ویژه در مقوله مباحـث آب بااهمیت 
و فعالیـت خبرنـگاران در زمینـه آب، فرونشسـت زمیـن، 
تعـادل بخشـی، مدیریت یکپارچـه زاینده رود، پسـاب و آب 

آشـامیدنی همـواره مؤثـر و مفید بوده اسـت.

فـلات  در  تاریخـی  و  خـاص  روسـتایی  »ابیانـه« 
مرکـزی ایـران اسـت کـه نماهـای کاه گلـی قرمـزش 
همچـون یاقوتـی سـرخ می درخشـند، این روسـتا مدتی 

اسـت سـودای جهانـی شـدن دارد.
ابیانـه روسـتایی بسـیار زیبـا و دیدنـی از توابع بخش 
مرکـزی شهرسـتان نطنز در اسـتان اصفهان اسـت. این 
روسـتای تاریخی و زیبا 30 مرداد سـال 1354 با شـماره 
ثبـت 1088 بـه ثبت ملی رسـیده اسـت، عـلاوه بر خود 
روسـتا لبـاس مردمانش، صنایـع دسـتی اش و زیورآلات 
مردمـان این روسـتا نیـز ثبت ملی شـده اسـت. ابیانه در 
40 کیلومتـری شـمال غربـی نطنز و دامنـه کوه کرکس 
قـرار دارد. خانه هـای ایـن روسـتا روی دامنـه پرشـیبی 
در شـمال رودخانـه بـرزرود بنـا شـده اسـت بـه صورتی 
پایین دسـت، حیـاط  کـه پشـت بام مسـطح خانه هـای 
خانه هـای بالادسـت را بـه وجـود آورده اسـت و هیـچ 
دیـواری هـم آنهـا را محصـور نمی سـازد، بر این اسـاس 
ابیانـه در وهلـه اول روسـتایی چنـد طبقه بـه نظر می آید 
و معمـاری عجیـب و شـگفت انگیـز بناهای این روسـتا 
آن را در شـمار نمونه هـای کـم نظیر دیدنی هـای جهان 
درآورده اسـت، خانه هایـی از خشـت و گل آجـر سـرخ 
کـه زیبایـی بـی نظیـری را در دل کوچـه باغ هـا بـه رخ 
می کشـند. اطـراف روسـتا و در کوچه باغ هـای باریـک 
کـه زیبایی شـان بـا دیوارهای کاهگلـی کوتـاه چندبرابر 
می شـود، می توانیـد درختان زیـادی ببینیـد. درختانی که 
در فصـل بهـار پـر از شـکوفه می شـوند و جلـوه خاصی 
بـه روسـتا می بخشـند و در پاییـز طوفـان رنگ هـا را به 
پـا می کننـد تا دل گردشـگران را برباینـد. اتاق های ابیانه 
به پنجره های چوبی اُرُسـی مانند مجهز هسـتند و اغلب 
دارای ایوان هـا و طارمی هـای چوبـی پیش آمده مشـرف 
بـر کوچه هـای تنـگ و تاریـک اند کـه خود بـه صورت 
مناظـر جالبی جلـوه می کننـد. ابیانه به معنای بیدسـتان 
اسـت و بـه اعتبار آثـار و بناهـای تاریخـی پرتنوعش در 
زمـره اسـتثنایی  ترین روسـتاهای ایـران بـه شـمار آمده 
اسـت. مـردم ابیانـه به سـبب کوهسـتانی بـودن منطقه 
و دور بـودن محـل آنهـا از مراکـز پر جمعیـت و راه های 
ارتباطـی، بسـیاری از آداب و رسـوم قومـی و سـنتی و از 
جملـه زبـان و لهجه قدیـم خود را حفـظ کرده انـد. زبان 
مـردم ابیانه فارسـی با لهجـه خاص ابیانه ای اسـت که با 

لهجه های متـداول در جاهای دیگر تفاوت اساسـی دارد. 
زبـان مـردم ابیانـه از زبان هـای ایرانی شـمال غربی که 
البتـه در طـول زمان دچـار تغییر و تحولات زیادی شـده 
و اکنـون فقـط تعداد کمـی از واژه های اصیـل پهلوی در 
گویـش آنـان شـنیده می شـود. لباس سـنتی هنـوز هم 
میـان آنهـا رواج دارد و در حفظ آن تاکید و تعصب از خود 
نشـان می  دهنـد بـه نوعی کـه شـلوار گشـاد و درازی از 
پارچـه سـیاه برای آقایـان و پیراهن بلنـدی از پارچه های 
گلـدار و رنگارنـگ برای بانـوان رواج دارد، عـلاوه بر این، 
زن هـای ابیانـه معمـولًا چارقدهـای سـفیدرنگ بر سـر 
دارنـد. آتشـکده »هارپـاک« قدیمی تریـن اثـر تاریخـی 
روسـتای ابیانه اسـت که ماننـد دیگر بناهای این روسـتا 
در سراشـیبی قـرار گرفتـه و بنا دارای سـه طبقـه و چهار 
طاقـی اسـت، مصالـح به کار رفته در آن سـنگ لاشـه و 
گچ هسـتند. این بنا روی شـیبی پسـت و بلند واقع شـده 
اسـت. این آتشکده دارای طبقه مخصوص آداب مذهبی، 
یک سرسـرا که از سـه جز گنبدوار تشـکیل شـده است. 
مدرکـی کـه دقیقـً قدمـت زمانـی ابیانـه را معلـوم کند 
در دسـت نیسـت امـا پیشـینه ۶ هزار سـاله را بـرای آن 
تخمیـن می زننـد و آن را از کهن تریـن زیسـت گاه های 
انسـانی در حاشـیه دشـت کویـر ایـران می داننـد. آثـار 
و بناهـای تاریخـی کـه در ابیانـه وجـود دارد مربـوط بـه 
دوره های ساسـانی، سـلجوقی، صفوی و قاجار است. این 
آثـار نشـان دهنده قدمت تاریخی این زیسـت گاه انسـانی 

اسـت. همـه ایـن ویژگی ها مسـؤولان را بر آن داشـته تا 
بـا توجه بـه سیاسـت اخیر سـازمان گردشـگری جهانی 
در خصـوص ثبت جهانی روسـتاهای هدف گردشـگری، 
ابیانـه را نیز به عنوان روسـتایی جهانی به ثبت برسـانند، 
در این ارتباط شـهرام امیری، سـخنگوی سـازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دسـتی و گردشگری اسـتان اصفهان با 
بیـان اینکه سـازمان جهانی جهانگـردی از سـال 2021 
معرفـی روسـتاهای هـدف جهانگـردی را در دسـتور کار 
قـرار داده اسـت، می گویـد: از ایـن رو از کشـور ایـران 
نیـز هشـت روسـتا به عنـوان نامـزد دریافت ایـن عنوان 
معرفـی شـده کـه روسـتای تاریخـی و زیبـای »ابیانه« 
نیـز یکـی از هشـت روسـتای معرفـی شـده اسـت. او با 
اشـاره به اینکـه روسـتای ابیانه همه شـاخص های مورد 
نظر سـازمان جهانی گردشـگری برای انتخاب روسـتای 
هـدف جهانگـردی را دارا اسـت، تصریـح می کنـد: همه 
مـدارک مـورد نیـاز بـه وزارت میـراث فرهنگـی تحویل 
و وزارتخانـه نیـز ایـن مـدارک را بـه سـازمان جهانـی 
گردشـگری ارسـال کـرده اسـت. سـخنگوی سـازمان 
میـراث فرهنگـی، صنایـع دسـتی و گردشـگری اسـتان 
اصفهـان بـا بیـان اینکـه برنامه هـای فرهنگـی در ایـام 
نـوروز در روسـتای ابیانـه برگزار شـد، ابـراز می کند: همه 
ایـن برنامه هـا نیـز مستندسـازی و بـرای سـازمانجهانی 

گردشـگری ارسـال شـده است. 
روسـتای  تعییـن  شـاخصه های  خصـوص  در  او 

هـدف گردشـگری جهانـی می افزایـد: سـاختار میراثـی، 
از  تاکنـون  کـه  گردشـگرانی  گردشـگری،  مسـیرهای 
روسـتا بازدید کردند، زیرسـاخت های گردشـگری شامل 
اقامتگاه هـا و هتل هـا، آداب و رسـوم، حفـظ سـاختار و 
آداب  سـنتی،  لبـاس  فرهنگـی،  میـراث  شـاخص های 
و رسـوم و ثبت هـای ملـی اسـت کـه صنایـع دسـتی، 
زیـورآلات و لبـاس روسـتاییان ابیانـه بـه ثبـت ملـی 
رسـیده اسـت. امیـری با تاکید بـر اینکه زیرسـاخت های 
گردشـگری در ابیانـه نسـبت بـه دیگر روسـتاها بیشـتر 
و بهینه تـر اسـت، می افزایـد: همچنیـن روسـتاییان بـه 
منظـور برخورد و میزبانی از گردشـگران آمـوزش دیده اند 
و پایـگاه ملـی حفاظتـی میـراث فرهنگـی نیـز در ابیانه 
فعال اسـت کـه البته در گذشـته این پایگاه اسـتانی بوده 
و بعـد به پایگاه ملی تبدیل شـده اسـت. او ابـراز می کند: 
ابیانه مسـیرهای دسترسـی مناسـبی دارد و استقبالی که 
در سـطح ملـی و بیـن المللی انجام می شـود باعث شـد 
کـه ابیانـه بـه عنـوان یـک مقصـد هـدف گردشـگری 

جهانـی روسـتایی معرفی شـود. 
سـخنگوی سـازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشـگری اسـتان اصفهان بـا تاکید بر اینکـه پرونده ها 
ارسـال شـده اسـت و امیدواریـم هر هشـت روسـتا ثبت 
جهانـی شـود، اظهـار می کنـد: در ایـن صـورت فرصت 
بسـیار خوبی برای توسـعه گردشـگری بین المللی کشور 
اسـت و مـا امـکان اسـتفاده از فرصت سـازمان های بین 
المللـی بـه صـورت رایـگان بـرای معرفـی ظرفیت های 
گردشـگری را داریـم. او در خصـوص قدمـت تاریخـی 
روسـتای ابیانـه نیـز تصریـح می کنـد: باید توجه داشـت 
کـه تاریـخ فلات مرکـزی ایران بیـش از 10 هزار سـال 
قدمـت دارد و بیـش از هفـت هـزار سـال سـابقه حیـات 
متمدنانـه در آن تأییـد شـده بـه ویـژه منطقـه نطنـز به 
واسـطه محوطـه باسـتانی اریسـمان کـه سـابقه زندگی 
متمدنانـه بشـر را بـه بیـش از ۶ هـزار سـال می رسـاند. 
زیبایی هـای طبیعـی و تاریخـی ایـران بی شـمارند و در 
نقطـه نقطـه ایـن خـاک گهربـار آثـاری وجـود دارد که 
نمی تـوان آن را بـا دیگـری مقایسـه کـرد، امیـد داریـم 
بـا جهانـی شـدن روسـتاهای تاریخـی و زیبای ایـران و 
بـه ویژه اسـتان اصفهان شـاهد رونـق دوبـاره زندگی در 

روسـتاها و توسـعه اقتصاد روسـتایی باشـیم.
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اصفهان
  خبر   خبر

اصفهان چند قدم تا شهر زندگی دارد
زهره ســادات کاظمی، اصفهاان امروز: شهرداری 
اصفهان برای تحقق شــعار اصفهان من شهر زندگی نیاز 
به سرعت قابل توجهی برای اجرای برنامه ها و سیاست هایش 

دارد. شاید هم اصلاحات نیاز باشد.
وقتی مدیریت شــهری دوره جدید اصفهان شهریورماه 
ســال 1400 وارد عرصه شد، با یک شعار مهم پا به میدان 
اداره شهر گذاشت و آن اصفهان من شهر زندگی بود. شعار 
در آن زمان مورد نقدهای مختلف قرار گرفت. برخی معتقد 
بودند ملاک های به عمل رساندن این شعار و بالابردن سطح 
کیفیت زندگی و تغییر دادن شاخص ها برای زندگی بهتر در 
شهر اصفهان، زیر بناهایی نیاز دارد که به این راحتی به دست 
نمی آید. علی قاسم زاده در آن زمان ملاک هایش برای تبدیل 
شدن اصفهان به شهر زندگی را در تامین نیازهای بیولوژیک، 
آب، هوا، خوراک، تفریح و گردش در یک شهر معنا کرد. به 
نظر او دومین نیاز یک شهر برای زندگی، احساس امنیت بود. 
شهری که شهروند در آن احساس امنیت روحی، عاطفی و 
فکری نکند شهر زندگی نیست. او در همان زمان تاکید کرد، 
» قتی می گوییم اصفهان شهر زندگی یعنی باید تلاش کنیم 
این موارد تحقق پیدا کند« و برای تحقق شعارش به تشکیل 
میزهای مختلف اشاره کرد. او گفت: یکی از این میزها میز 
محلات است. در این دوره قرار است ما تمرکز را بر محلات 
قرار دهیم، اصفهان 200 محله دارد که بســیاری از آنها از 
شرایط خوبی برخوردار نیســتند. در این دوره قرار است در 
میز محلات، مردم ما طعم عدالت را بچشند. او در ادامه به  
میز دوم یعنی میز فرهنگ، اشــاره داشت. » باتوجه به ذات 
اصفهان که یک شهر فرهنگی اســت، میزی را برای این 
بخش قرار دادیم و در آینده ای نزدیک در حوزه نرم افزاری 
و ســخت افزاری، اتفاق هایی را تحقق خواهیم بخشید. در 
میز فرهنگ شاهد تحولاتی در زمینه گردشگری نیز خواهیم 
بود. و به عنوان یک جاذبه گردشــگری می خواهیم میدانی 
را ایجاد کنیم تا افراد با مشــاهیر آشنایی پیدا کنند. خیلی از 
بزرگان ما به جز کسانی که نام آن ها بعضً در برخی خیابان ها 
وجود دارد بقیه را نمی شناسند.« میز سوم به نظر شهردار میز 
هوشمند سازی بود، میزی که با توجه به مدرن شدن جوامع 
از نیازهای اساســی شهری به شمار می رود، میز چهارم میز 
اقتصاد و سرمایه گذاری عنوان شد  که قصد داشت حضور 

سرمایه گذاران داخلی و خارجی را تقویت کند.
Á  شاخص توسعه شــهری در طرح های محله

محوری ضعیف است
آنچه پیش رو داریم ترســیم شــعار اصفهان من شهر 
زندگی در قالب میزهای تعریف شــده است. میزهایی که 
قرار اســت تا برنامه های شــهرداری را مدیریت کند و در 
قالب این میزها، شــهر جای بهتری برای زندگی بشــود. 
میــز اول محله محوری اســت و توجه به محلات یکی از 
اصول شهرسازی است. در پژوهشی که در دانشگاه توسط 
برخی اســاتید با عنوان »بررسی شاخص های توسعه پایدار 
محله ای« و برنامه ریزی شهری انجام شده، بر اهمیت توجه 
به محلات و تعریف درستی از آن توسط برنامه ریزان، تأکید 
کرده است. در این پژوهش آمده است مهم ترین راهکار برای 
رسیدن به توســعه پایدار در محلات، مشارکت مردم است. 
بررسی وضع موجود محلات، برنامه ریزان شهری را ناگزیر 
از توجه به برنامه ریزی در مقیاس های خرد در قالب واحدها 
و سلول های شهری، یعنی محله ها نموده است که می توان 
ابعاد مختلف زندگی شهری را به شکل ملموس مورد بررسی 
قرارداد، وبا برنامه ریزی مناسب و استفاده از منابع علمی به 
شاخص های توسعه محله های شهری دست یافت. توسعه 
پایــدار در مقیاس محله، به معنــای ارتقای کیفیت زندگی 
در شــهر، شــامل همه ویژگی ها و اجزای زیست محیطی، 
فرهنگی، سیاسی، اداری، اجتماعی و اقتصادی )بدون ایجاد 
مانعی برای نسل آینده( است، مانعی که باعث کاهش منابع 
طبیعی و افزایش کمبودهای محلی است. در این پژوهش 
یکی از شــاخصه  های مهم توسعه پایدار شهری را توجه به 
محلات و توجه به مفهوم محله و تعاریف آن در برنامه ریزی 
شــهری دانسته است. آنچه در این مقاله آمده است، توسعه 
پایدار در مقیاس محله، ارتقای کیفیت زندگی در شهر شامل 
همه ویژگی ها و اجزای زیست محیطی، فرهنگی، سیاسی، 
اداری، اجتماعی و اقتصادی اســت. اما آنچه در پروژه های 
محله محوری با اولویت مناطق محروم در نظر گرفته شد، 
بیشتر به توسعه زیباســازی و پیاده روسازی و رفع گلوگاه ها 
بود. البته بودجه هایی هم که برای محله های موردنظر تعیین 
می شد، نمی توانســت همه این شاخص ها را پوشش بدهد 
و البته رســیدن به این شــاخص ها باید با یک برنامه ریزی 

بلندمدت محقق شود. 
Á طرح های محله محوری با ۸۰ درصد پیشرفت

رئیس کمیسیون ویژه مناطق کم برخوردار شورای شهر 
اصفهان، در اسفندماه سال گذشته، بودجه در نظر گرفته شده 
برای محلات در طرح محله محوری را 800 میلیارد تومان 
اعلام کرد. او گفته طبق برنامه ای که در دو ســال گذشته 
تنظیم شد، نگاه به محلات کم برخوردار در مناطق پانزده گانه 

شهرداری اصفهان در سال آینده با شناسایی محلات هدف 
و انجام مطالعات میدانی محقق شد. او افزود: پس از احصای 
نیازمندی های شهرسازی و عمرانی و حمل ونقل، فضای سبز 
و محیط های فرهنگی، همچنین کاستی های سیما و منظر 
و گلوگاهی، برنامه مربــوط به آن محلات تنظیم و بودجه 
پیشنهادی مورد بحث و بررسی و تصویب قرار گرفت. اما او 
در مجموع عملکرد دو سال اخیر مدیریت شهری در زمینه 
محلات کم برخوردار، به رغم رفع موانع گلوگاهی و مشکلات 
اجرایی، را حدود ۶5 درصد عملیاتی دانســت که قرار بود تا 
پایان اســفندماه سال گذشته این رقم به 80 درصد نزدیک 
شود. آنچه به نظر می رســد میز اول یعنی محله محوری، 
توانســته اتفاقات خوبی را حداقل در رفع موانع گلوگاهی و 
مشــکلات اجرایی در محلات اجرا کند، اما هنوز شهرداری 
با تعریفی که برای چشــاندن طعم عدالت در نظرگرفته بود 
در برخی محلات فاصله ای بزرگ دارد. در این سالها برخی 
محلات آن چنان با تعاریف شــهری و شــاخص ها فاصله 
گرفته اند که برای رســیدن به عدالت در این محلات باید 

بودجه و برنامه ای مفصل و در خور در نظر گرفت.
Á  جذب ســخت افزاری  و  نرم افزاری  توسعه   

گردشگر
در میز دوم؛ یعنــی میز فرهنگ توســعه نرم افزاری و 
سخت افزاری برای جذب گردشــگر و ساخت باغ مشاهیر 
برای جذب گردشگر عنوان شد. اسفندماه سال گذشته خبری 
مبنی بر شروع ســاخت این باغ داده شد. مشاور پروژه باغ 
مشــاهیر گفته؛ این باغ در 22 هکتار از پهنه 300 هکتاری 
پروژه گل نرگس، در جنوب شــهر اصفهان احداث می شود 
تا برگزاری رویدادهای ملی را در آن شــاهد باشــیم، البته 
معرفی ارزش ها، دســتاوردها و زندگی مشــاهیر از اهداف 
ســاخت این باغ اســت. او تأکید کرده است برای طراحی 
باغ مشــاهیر، نزدیک به 90 اثر مشابه در جای جای جهان 
را مورد بررســی قرار دادیم، مطالعات بومی سازی شد و در 
نهایت بر مبنای معماری اصیل ایرانی، طرح اقتباس شــده 
که امید است آنچه برای این باغ تعریف شده عملیاتی شود و 
اصفهان شاهد به ثمررسیدن این باغ باشد و سرنوشتی مشابه 
سالن اجلاس برایش رخ ندهد. نکته دوم اینکه شهر اصفهان 
بهانه های گردشگری زیادی برای جذب مسافر دارد و البته 
شهرداری باتوجه به وظایفش در تأمین نیاز مسافر و معرفی 
و خدمت رسانی به مسافران، نقش مؤثری در جذب و ماندن 
مســافر خواهد داشت. ساختن باغ مشــاهیر شاید در آینده 
بتواند نقطه مؤثری برای جذب گردشگر باشد، اما از داشته ها 
باید اســتفاده کرد. نوروز امسال، اصفهان رتبه هشتم را در 
جذب گردشگر کســب کرده است و با اختلافی محسوس 
بعد از شــیراز است. با اینکه شــهر اصفهان کریدور عبور و 
مرور مســافر از کل کشور اســت، می تواند پتانسیل زیادی 
در جذب گردشگر داشــته باشد. به نظر می رسد شهرداری 
باید تمرکز خود را بر داشــته های اصفهان قرار دهد و این 
فرصت را بهتر استفاده کند. در محله های اصفهان مقاصد 
گردشــگری زیادی وجود دارد که مورد اغفال قرار می گیرد. 
درست است که متولی گردشگری سازمان دیگری است، اما 
شهرداری در این حوزه باتوجه به تعریف میز فرهنگ و توسعه 
گردشگری باید برنامه ریزی مدون تری انجام دهد و گردشگر 
را از هسته مرکزی به محلات بکشاند تا خانه های تاریخی و 

ظرفیت های محلات را به رخ بکشد. 
Á  هوشمندسازی و راهی که هنوز به نیمه رسیده

است
میز ســوم برای رسیدن به شهر زندگی، هوشمندسازی 

تعریف شــده است. در ســال های اخیر تلاش های زیادی 
برای ورود سیســتم شــهرداری به هوشمندســازی انجام 
شد. ســامانه های صدور پروانه الکترونیک، اصرو، اصکیف، 
اصفهــان مــن را از این جمله تلاش ها می تــوان نام برد. 
رئیس کمیسیون هوشمندســازی در اولین مصاحبه خود با 
رسانه ها تأکید کرده، یکی از اقدامات مفید در حوزه فناوری 
و اطلاعات که در کمیســیون مطرح شده، هوشمندسازی 
در ســطح شهر اصفهان اســت که در حال حاضر اقدامات 
تأثیرگذاری نیز دراین رابطه انجام گرفته اســت. او با اشــاره 
به اپلیکیشــن »اصفهان من« گفته؛ »ممکن اســت این 
نرم افزار در دید مردم و بســیاری از مسئولان به عنوان یک 
پروژه بزرگ و ارزشــمند محسوب نشود، اما این نرم افزاری 
که در حال حاضر در اختیار مردم اســت از نظر ارزشمندی 
برابر با پروژه بزرگ تونل شهید آقاخانی است، زیرا با استفاده 
از این نرم افزار شــهروندان برای دریافت خدمات شهرداری 
نیــاز به حضور ندارند که امیدواریم ایــن نرم افزار روزبه روز 
تکامل پیدا کند.« یکی از شــاخصه های مهم شهر زندگی، 
استفاده از این سیستم های هوشمند است، سیستم هایی که 
تمام وکمال بتواند به شهروندان خدمات بدهد و شهروندان 
را در نیمه راه غافلگیر نکند. ســامانه اصفهان من و اصرو در 
حوزه حمل ونقل، امروز با مشکلات زیر ساختی روبرو است. 
مشــکلاتی که به مرور باعث بی اعتمادی شهروندان به آن 
شده است. به نظر می رسد شهرداری برای تحقق شعار شهر 
زندگی در راستای میز هوشمندسازی، باید تمام توان خود را 
برای ارتقا این سیستم های هوشمند و تقویت زیر ساخت ها 

به خصوص در حوزه حمل ونقل عمومی بگذارد. 
Á  تنها ۱۷ درصد درآمد شــهرداری از سرمایه

گذاری است 
میز چهارم، میز اقتصاد و ســرمایه گذاری معرفی شد که 
قصد داشــته تا حضور ســرمایه گذاران داخلی و خارجی را 
تقویت کند. تأمین بودجه شــهری از درآمد های پایدار که 
حضور ســرمایه گذاران هم در آن تعریف می شود؛ یکی از 
چالش های امروز شهرداری هاســت. شهرداری باید تلاش 
کند تا تراکم فروشــی را به حداقل برساند و قواره شهر را به 
جهت تراکم های بی ضابطه، به شهری عمودی تبدیل نکند. 
در مصاحبه اسفندماه معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
اصفهان، باتوجه به اقداماتی که در حوزه شهرســازی اعم از 
ضوابط تشویقی شهرسازی، تسهیل و تسریع در صدور پروانه 
ساختمان بر اساس سامانه های الکترونیک، طرح های مصوب 
اعم از طرح های ویژه شهرسازی، طرح های تغییر کاربری، 
به تأیید رسیدن در کمیســیون ماده پنج انجام شده است، 
منجر به جذب 97 درصد بودجه شــده و این رقم باتوجه به 
مصوبات کمیسیون ماده پنج در حوزه ارتفاع، تغییر کاربری ها، 
تفکیک ها برای ردیف درآمدهای ساختمانی 1403، حدود 9 
هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده است. تقریبً یک سوم 
بودجه شهرداری قرار است از طریق ساخت وساز تأمین شود. 
اما ســرمایه گذاران و طرح های مشارکتی از جایگاه پررنگی 
برخوردار نیستند. باتوجه به شعار امسال و تأکید بر حضور و 
مشارکت مردم در طرح های عمرانی، به نظر نمی رسد برای 
رسیدن به شعار تقویت سرمایه گذار خارجی و داخلی چندان 
افق مشــخصی وجود داشته و رشد قابل توجه در این حوزه 
انجام شده باشد. البته محسن گلی، مدیرکل درآمد شهرداری 
اصفهان معتقد اســت در اصفهان تراکم فروشی نداریم. او 
گفته، »مازاد بر طرح های تفصیلی شــهرها اگر بارگذاری 
روی املاک شهری اتفاق بیفتد، تحت عنوان تراکم فروشی 
مطرح می شــود؛ این اقدام اگر در حد طرح تفصیلی باشد، 

بر اســاس این طرح هر پنج ســال یک بار برای شــهرها 
برنامه ریزی می شود و جزو تراکم فروشی به حساب نمی آید.« 
او بــا بیان اینکه درآمدهایی که حاصــل از عوارض صدور 
پروانه ساختمانی برای شهرداری حاصل می شود، بر اساس 
قانون درآمدهای پایدار و به صورت قانونی است، می افزاید: 
»دستورالعمل آن همه ساله قبل از پایان آذر از طریق قانون 
مشخص و توسط وزیر کشور ابلاغ می شود که درآمدهای 
ساختمانی از طریق عوارض صدور پروانه تأمین می شود.« 
حیدری مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های 
شــهرداری اصفهان در خصوص میزان مشــارکت بخش 
خصوصی در پروژه های شهرداری در مصاحبه ای گفته؛ در 
برهه ای از زمان تنها یک درصد از بودجه سالانه شهرداری 
اصفهان متأثر از درآمد حاصل از سرمایه گذاری و مشارکت ها 
بود، و تنها حدود 17 درصد معادل ســه هزار میلیارد تومان 
از بودجه 1402 شــهرداری متأثر از این موضوع بوده است. 
او با تأکید بر جذب ســرمایه گذاران گفته، »باید پروژه های 
مشــارکتی غیرســاختمانی را تقویت می کردیم که در این 
راستا شــرح فعالیت سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های 
شــهرداری را از پروژه های فقط ساختمانی، خارج کردیم و 
به سمت پروژه های غیرساختمانی سوق دادیم که در بخش 
پروژه های غیرساختمانی 40 درصد پیشرفت داشتیم.« بنا به 
قول حیدری سهم مشــارکت ها در سال گذشته 17 درصد 
است و این سهم بســیار ناچیزی است. یکی از مشکلات 
امروز شهرداری تامین بودجه برای پروژه های بزرگی است 
که شامل مدت زمان شده اند و تامین نشدن به موقع بودجه 
این پروژه ها را فرسایشی کرده است. پروژه های که هرسال 

حجم عظیمی از بودجه شهر را با توجه به تورم می بلعد.
Á شهر بدون امنیت روحی وروانی شهر نیست

در تعاریف اول گزارش آمده، شهری که شهروند در آن 
احساس امنیت روحی، عاطفی و فکری نکند، شهر زندگی 
نیست. یکی از مسائلی که باعث به دست آمدن این امنیت 
روحی و روانی می شود، ارتقا حمل ونقل عمومی و کاهش 
ترافیک اســت. اســتفاده از حمل و نقل عمومی و کنترل 
ترافیک، یکی از مهمترین چالش های امروز شهرهاســت 
که گریبانگیر شــهر ما نیز شده است. انتظار کشیدن بیش 
از حد بــرای حمل ونقل عمومی و  افزایش ترافیک کلافه 
کننــده، امنیت روحی وروانی را به نوعی تحت شــعار قرار 
می دهد. پروژه هــای بزرگی مثل رینگ چهارم که قرار بود 
ترافیک شــهر را به صورت محسوسی کاهش دهد، هنوز 
راه زیادی در پیش دارد. کمبود اتوبوس و فرسودگی ناوگان 
اتوبوســرانی، یکی دیگر از معضلاتی است که باید فکری 
عاجل برای آن شــود. راه اندازی فــاز اول خط دو مترو و 
اضافه کردن اتوبوس های تازه نفس، قول هایی اســت که 
مکرر شنیده می شود. رئیس کمیســیون هوشمندسازی و 
حمل ونقل شهری شورای اسلامی شهر اصفهان در مصاحبه 
اخیرش گفته،  برای اینکه تعداد اتوبوس های شهر اصفهان 
به وضعیت مطلوبی برســد، باید 1400 دستگاه اتوبوس به 
ناوگان حمل ونقلی این کلان شــهر اضافه شود تا سرفاصله 
زمانی حرکــت اتوبوس ها نیز کاهش پیدا کند. او همچنین 
گفته همچنین بودجه خوبی برای تکمیل رینگ چهارم در 
نظر گرفته شد که در سال جاری شاهد بهره برداری از بخش 
شرقی و جنوبی آن باشیم. آنچه به نظر می رسد شهرداری 
باید برای تحقق شــعار اصفهان من شهر زندگی روش ها و 
تلاش های موثری تری باید داشــته باشد و در سال 1403 
ســرعت بهتری برای تحقق بخشیدن به محورهای شعار 

مطرح شده، بدهد.

عملیات کاوُش در گذرِ کمر 
زرین اصفهان، علمی نیست

یـک باستان شـناس در اصفهـان مدعی شـد: کاری 
کـه هم اینـک در گـذرِ »کمر زریـن« اصفهـان صورت 
می گیـرد، کاوُش باستان شناسـی علمـی نیسـت؛ بلکـه 
در اصـل تیرخلاصی علیـه این محوطه تاریخی اسـت.

علیرضـا جعفری زند در گفت وگو با ایرنـا افزود: کاری 
کـه در زمـان حاضـر در گـذر کمـر زرین در حـال انجام 
اسـت، تحـت عنوان عملیـات »نجات بخشـی« صورت 
می گیـرد. او توضیـح داد: معنـی عملیات نجات بخشـی 
این اسـت که در عرصه یک منطقه تاریخی چند گُمانه 
زده و در قالب آن به پروژه های توسـعه چراغ سـبز نشـان 
داده شـود. او تصریـح کـرد: کار کنونـی در گـذر »کمـر 
زریـن«، عملیات نجات بخشـی محسـوب می شـود؛ اما 
بـه عقیـده من، ایـن اقـدام در اصـل تیرخلاصـی علیه 
این محوطه تاریخی اسـت. نویسـنده کتـاب »اصفهان 
پیش از اسـلام« خاطرنشـان کرد: گذر کمـر زرین، یک 
محوطـه بزرگ و مهـم در یکـی از کلیدی ترین مناطق 
اصفهـان از لحاظ باستان شناسـی اسـت، ایـن مکان به 
دیدگاه باستان شناسـان خُبره ای نیـاز دارد که اصفهان را 
از منظر کالبدی در دوران مختلف بشناسـند. جعفری زند 
تأکیـد کـرد: باید با تحقیق و شـناخت کامل بـه کاوُش 
باستان شناسـی برویـم نـه اینکه به هـر سـازه ای که در 
عملیـات حفـاری خـود برمی خوریـم، اطرافـش را خالی 
کنیـم تا ببینیم عاقبـت به چه چیزهایی خواهیم رسـید. 
ایـن باستان شـناس گفـت: مسـجد جامـع اصفهـان در 
»جـی باسـتان« قـرار دارد بـه همین دلیـل این منطقه، 
بسـیار کلیـدی اسـت و در نزدیـک آن دولت خانه بزرگ 
آل بویه قرار داشـته اسـت. جعفری زند افزود: نه تنها گذر 
کمـر زریـن بلکه همه منطقـه ای که بـه آن »جویباره« 
می گوییم، بسـیار حسـاس بوده و نُطفـه اصلی اصفهانِ 
دوران پیش از اسـلام تا دوران اسـلامی بشـمار می رود. 
او تأکیـد کـرد: اصفهانِ کهن، زیـر پای ما قـرار دارد؛ اما 
خط قرمـز آن بـا محوریـت مسـجد جامـع به ویـژه گذر 
کمـر زریـن اسـت. به گفتـه این باستان شـناس، پشـتِ 
ایـن گذر تاریخـی، میدان میر و دولت خانـه آل بویه قرار 
دارد و کاوش باستان شناسـی در آنجا انجام نشـده است. 
او بـا بیـان اینکـه گـذر کمر زریـن، بـازار و میـدان میر 
محـور تاریخـی اسـت، یادآور شـد: مسـجد کمـر زرین 
کـه در طـول زمـان به ویـژه در دوران معاصـر بازسـازی 
شـده، متعلق بـه دوران آل بویه اسـت. جعفری زند ادامه 
داد: بخش هایـی از میـدان میـر کـه در خیابان ولی عصر 
)عـج( قرار دارد، از بین رفتـه و دولت خانه آل بویه هم در 
مکانـی نزدیک این منطقه بوده اسـت. او گفت: پیش از 
اینکـه میدان »عتیق« )واقـع در میدان کنونی امام علی( 
در دوره سـلجوقی احداث شـود، همه این منطقه در دوره 
آل بویـه، رُکن الدولـه، فخرالدولـه و »دیالمـه کاکویـه«، 
قطـب اصفهـان بـوده؛ امـا درعین حـال ایـن قطـب 
به یک بـاره هـم به وجود نیامـده و ریشـه در دوران پیش 
از اسـلام داشـته اسـت؛ چنان کـه در زیـر مسـجد جامع 
عتیـق، آثـار دوره ساسـانی را داریـم. این باستان شـناس 
بـا اشـاره بـه اهمیت گـذرِ کمـر زریـن از دوران پیش از 
اسـلام تـا قرن هـای پنجـم تـا هفتـم هجـری قمری 
افـزود: کمـر زرین همیشـه گـذر یـک تاریخی بـوده و 
بـا کوچه هـای اطرافـش، محوری بـا حداقل یـک هزار 
و 300 سـال سـابقه تاریخـی اسـت. او تصریح کـرد: در 
ایـن محوطه آثـار دوره های مختلف بر روی هم انباشـته 
شـده، بـه همیـن دلیـل در بُرشـی کـه لودرهـا در گـذر 
کمـر زرین ایجـاد کرده انـد، همه لایه هـای تاریخی آن 
مشـهود اسـت. جعفری زنـد تأکید کـرد: درواقـع بقایای 
شـهر اصفهـان در دوران مختلـف بـر روی هـم تخریب 
و سـاخته شـده و ماننـد برخی از شـهرهای دیگـر ایران 
کـه وقتی خراب می شـدند، در کنار مکان سـابق، شـهر 
دیگـری بنـا می شـده، نبـوده اسـت. گفته هـای ایـن 
باستان شـناس در حالـی اسـت کـه مدیرعامل سـازمان 
نوسـازی و بهسازی شـهر اصفهان پیش ازاین گفته بود: 
کشفیات ناشی از عملیات باستان شناسـی در گذرِ »کمر 
زریـن«، سـناریویی اسـت کـه متناسـب بـا آن در بـاره 

وضعیـت ایـن گـذر تصمیم گیری خواهیـم کرد.

یک سنگ قبر از دورۀ صفوی 
در کاشان کشف شد

مدیر پایگاه سـیلک کاشـان گفت: سـنگ قبـری از 
منطقـه ای ثبـت شـده در 30 کیلومتـری غرب کاشـان 
کشـف شـده که مربوط به دوران متأخر اسـلامی و دوره 

صفویه اسـت.
بـه گـزارش مهـر، جـواد حسـین زاده سـاداتی اظهار 
کـرد: ایـن کتیبه مربوط بـه سـال 1129 هجری قمری 
و از جنـس مرمـر اسـت؛ از وسـط شکسـته شـده و بـر 
سـطح آن و دورتـادور صلـوات کبیـره نوشـته شـده که 
نشـان دهنده شـیعه دوازده امامـی بـودن متوفـی اسـت. 
او ادامـه داد: اشـخاصی سـعی بـر شکسـتن ایـن کتیبه 
به قصـد پیداکـردن گنج و اشـیای گران بها داشـته اند که 
از ایـن طریـق موجـب تخریب و غـارت هویت تاریخی 

می شود. کشـور 

ایمنی بازار اصفهان 
نگران کننده است

شـهردار اصفهان گفت: بـازار اصفهـان به رغم قدمت 
و پیشـینه، کمـاکان مورد علاقـه، احتـرام و مراجعه مردم 
اسـت و حتی پاساژها و سیتی سـنترها نتوانستند کنار بازار 
قـد علم کننـد، بنابراین بایـد صیانت شـود، چراکه ایمنی 

آن نگران کننده اسـت.
علی قاسـم زاده اظهـار کرد: از فرصتی که ایجاد شـده 
و می توانیـم بـا مـردم گفت وگو کنیم خوش حال هسـتم، 
مـواردی ممکـن اسـت از دیـد مـردم مطرح شـود که ما 
بـه علت حجـم اشـتغالات متوجـه آن نباشـیم، انعکاس 
مـردم کمک به بهتر شـدن شـرایط شـهر می کنـد. او با 
بیـان اینکه این روزهـا اصفهان روزهای خوبی را سـپری 
می کنـد و آب وهـوا مطلوبـی دارد و بـه همیـن جهـت 
شـهروندان از قـدم زدن در خیابان های زیبای شـهر لذت 
می برند، افزود: خداوند را شـاکرم که در این شـهر زندگی 
می کنیـم و امیـدوارم بتوانیـم در آینـده ای نه چنـدان دور 
شـاهد جریـان دائم زاینده رود باشـیم. شـهردار اصفهان با 
بیان اینکه هفته نخسـت اردیبهشـت رویداد مهم »هفته 
فرهنگـی اصفهـان« برگـزار خواهـد شـد، تصریـح کرد: 
آئین هـای مختـص هر شـهر موجب حفظ هویـت برای 
آن شـهر می شـود که امیدوارم هر کدام از شـهروندان در 
حـد ظرفیـت خود هفته فرهنگـی اصفهـان را ارج نهند و 
کمـک کنیم تا شـهر روزبه روز شـرایط بهتـری پیدا کند.

اجرای فرایند مدیریت سبز 
در ادارات اصفهان توسط 
سازمان پسماند شهرداری

پسـماند شـهرداری  مدیریـت  مدیرعامـل سـازمان 
اصفهـان بـا اشـاره بـه اجـرای فراینـد مدیریـت سـبز 
در ادارات ایـن کلان شـهر گفـت: بـا مدیریـت صحیـح 
پسـماندها در شـهر از جمله ایجاد سـامانه دفع پسماند در 
ادارات می تـوان بـه اهدافـی همچـون نظـارت بر حسـن 
انجـام کار دربـاره اجرای صحیح فرایند مدیریت پسـماند 

در دسـتگاه های اجرایـی دسـت یافـت.
غلامرضـا سـاکتی در گفت وگـو بـا ایمنا اظهـار کرد: 
از آنجـا کـه ارزیابـی عملکـرد در نظـام مدیریـت سـبز 
مؤلفـه اصلـی و چـراغ راه و هدایتگـر تمـام فعالیت های 
مدیریتـی در سـازمان ها و مؤسسـات و نهادهای عمومی 
غیردولتـی اسـت و رشـد و توسـعه پایـدار سـازمان ها و 
مؤسسـات کشـور و پیامـد آن یعنـی رشـد اقتصـاد ملی 
مرهون سـنجش، اندازه گیری، تجزیه و تحلیل، مقایسـه 
و انجـام اقدامـات ضـروری در ایـن زمینـه اسـت، برنامه 
مدیریـت سـبز بـه عنـوان یـک ابـزار قدرتمنـد اجرایـی 
بـه اسـتناد مـاده 190 قانـون برنامـه پنج سـاله پنجـم 
توسـعه جمهـوری اسـلامی ایـران و آئین نامـه اجرایـی 
مصـوب هیئت وزیـران اهمیـت و جایگاه ویـژه ای یافته 
اسـت، به طـوری کـه یکـی از وظایـف، مأموریت هـا و 
مسـئولیت های اصلـی مدیریـت هر سـازمان تلقی شـد. 
او افـزود: دبیرخانـه مدیریت سـبز از ابتـدای برنامه پنجم 
توسـعه در دفتـر ارزیابی زیسـت محیطی تشـکیل و پس 
از ابـلاغ آئین نامـه اجرایـی ماده 190 متناسـب با تکالیف 
اجرایـی، فعالیت جدی این دبیرخانه آغاز شـد. مدیرعامل 
سـازمان مدیریـت پسـماند شـهرداری اصفهـان ادامـه 
داد: از جملـه اقدامـات مهـم انجـام شـده اختصاص یک 
درصد از اعتبارات دسـتگاه های اجرایی به منظور اسـتقرار 
مدیریـت سـبز در ضوابـط اجرایـی قانون بودجه سـالانه 
کل کشـور اسـت که بر این اسـاس دسـتگاه های اجرایی 
مجـاز هسـتند یک درصـد از اعتبـارات منـدرج در قانون 
بودجـه سـالانه را مطابـق آئین نامـه اجرایی مـاده مذکور 
به منظـور اسـتقرار مدیریـت سـبز و اعمال سیاسـت های 
مصـرف بهینـه منابـع پایه و محیـط زیسـت، همچنین 
مصادیـق مصرف اعتبارات مصوب هیئـت وزیران هزینه 
کنند. سـاکتی گفت: در برنامه ششـم توسـعه به اسـتناد 
بنـد »ز« ماده )38( بر اجرای مدیریت سـبز تاکید شـده و 
دولـت را موظـف به تدویـن آئین نامه اجرایـی این بند به 
پیشنهاد مشـترک وزارت نیرو و سـازمان حفاظت محیط 
زیسـت کـرده اسـت؛ ایـن آئین نامـه پـس از تهیـه بـه 
تصویـب هیئت وزیران رسـید و مطابق مـاده 4 آئین نامه 
اجرایی مدیریت سـبز سـازمان با مشـارکت دستگاه های 
و  تدویـن دسـتورالعمل  بـه  اجرایـی ذی ربـط موظـف 
راهنمـای اجـرای مدیریت سـبز شـده اسـت. او بـا بیان 
اینکه مدیریت سـبز مجموعـه ای از مطالعـات و اقدامات 
جامـع، هدفمنـد و مسـتمر اسـت که در سـطوح مختلف 
دسـتگاه های اجرایـی بـرای اسـتفاده بهینـه از منابـع و 
کاهـش اثـرات سـو بـر منابـع زیسـتی اعمال می شـود، 
اظهار کرد: ارزیابی اجرای مدیریت سـبز در دسـتگاه های 
شـاخص های  امتیـازات  مجمـوع  اسـاس  بـر  اجرایـی 
مدیریـت  آب،  مصـرف  انـرژِی،  )مصـرف  شـش گانه 
پسـماند، مصرف سـوخت و وسایل نقلیه، سـاختمان ها و 
تجهیـزات، آمـوزش و فرهنگ سـازی( با لحـاظ ضرایب 
اهمیت محاسـبه می شـود و حداکثر امتیاز مدیریت سـبز 
در دسـتگاه های اجرایـی 1000 امتیـاز اسـت. مدیرعامل 
سـازمان مدیریـت پسـماند شـهرداری اصفهـان تصریح 
کرد: دسـتگاه ذی صلاح در شـاخص مدیریت پسماندها، 
سـازمان مدیریت پسـماند )ذی ربط شـهرداری اصفهان( 
اسـت، بنابراین صدور گواهی مدیریت سـبز در شـاخص 
مدیریت پسـماند بر عهده این دسـتگاه اسـت؛ این فرایند 
بـا رویکرد اسـتفاده صحیح از منابع پایه محیط زیسـت و 
حفـظ آن بـرای نسـل های آتی اسـت و عمل بـه اجرای 
آن می توانـد مـا را در دسـتیابی به اهداف توسـعه پایدار و 
تحقق عدالت بین نسـلی یاری کند. سـاکتی خاطرنشان 
کـرد: سـازمان مدیریت پسـماند شـهرداری اصفهـان از 
سـال 1401 به صـورت جـدی در امـر صدور ایـن گواهی 
وارد عرصـه عمـل شـده و اعطای گواهی مدیریت سـبز 

ویژه شـاخص پسـماند جامـد را بـه مرحله اجـرا نهاد.

توسعه زیرساخت های شهر هوشمند در منطقه ۵ اصفهان
مدیر منطقه 5 شهرداری اصفهان گفت: ۶۶ پروژه عمرانی، 
خدماتی و ترافیکی در سال جاری در منطقه 5 اصفهان اجرا 
می شود که یکی از آن ها توسعه زیرساخت های شهر هوشمند، 

شبکه و ارتباطات است.
حسین کارگر در گفت وگو با ایمنا با اشاره به تملک فاز اول 
خیابان کمکی ارتش اظهار کرد: تملک ادامه خیابان توحید، 
تملک شنبه بازار )پارکینگ روباز(، تملک فضای سبز بیشه 
خزایی، تملک مجموعه تجاری و پارکینگ وحید، تملک مرکز 
محله و فضای سبز حسین آباد )محرک توسعه( در سال جاری 
انجام می شود. او با اشاره به اجرای طرح توسعه فضای سبز 
در منطقه 5 اصفهان افزود: این طرح شامل احداث فضای 
سبز بیشه خزایی، احداث مرکز محله و فضای سبز حسین آباد، 

جاری  در سال  که  است  نظر  بوستان  احداث فضای سبز 
انجام می گیرد. مدیر منطقه 5 شهرداری اصفهان تصریح 
کرد: احداث ایستگاه آتش نشانی ناژوان، احداث دوربرگردان 
خیابان کارگر واقع در خیابان هزارجریب، احداث و تجهیز موزه 
تاریخی شهرداری اصفهان )باغ زرشک( نیز در سال جاری 
انجام می شود. کارگر با بیان اینکه تبدیل گاردریل به نیوجرسی 
رفیوژ میانی بزرگراه شهید دستجردی از دیگر طرح های مهم 
کاربری  تغییر  اجرای  داد:  ادامه  است،  در 1403  منطقه 5 
فروشگاه کوثر سپاهان شهر به سالن ورزشی بانوان نیز در 
سال جاری انجام می شود. او با اشاره به توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر اضافه کرد: توسعه زیرساخت های شهر هوشمند، 
شبکه و ارتباطات از طرح های مهم منطقه 5 در سال جاری 

است. کارگر با اشاره به آسفالت معابر اصلی و فرعی گفت: 
ساماندهی معابر نیز در سال جاری انجام می شود. او افزود: 
بهسازی پیاده روها و جدول گذاری خیابان محتشم کاشانی، 
بلوار شهدای صفه )حدفاصل سه راه حکیم نظامی تا پل شهید 
ستاری( و بهسازی پیاده روهای خیابان حکیم نظامی )نظر تا 
مهرداد(، ضلع جنوب بزرگراه صفه )حدفاصل تله کابین تا پل 
دفاع مقدس(، ضلع جنوبی پل وحید )از کوچه شهید جلالی تا 
ابتدای کندرو میرزا کوچک خان(، ضلع جنوبی خیابان دانشگاه 
)از در دانشگاه تا سه راه حکیم نظامی(، همچنین بهسازی گذر 
چهارباغ بالا و ساماندهی مرکز محله سیچان در سال جاری 
انجام می گیرد. کارگر با اشاره به طرح های فرهنگی منطقه 
5 تصریح کرد: احداث زمین ورزشی در پارک توحید سپاهان 

ورزشی صفه،  زمین  احداث  توحید  پاسداران(،  )تقاطع  شهر 
بازسازی و تعمیرات اساسی خانه کودک، بازسازی و تعمیرات 
اساسی فرهنگ سرای سبحان، بازسازی و تعمیرات اساسی 
مجموعه فرهنگی تفریحی صفه از طرح های فرهنگی این 
منطقه در 1403 به شمار می آید. او خاطرنشان کرد: احداث 
سرویس بهداشتی مسیر پاچنار به زاگرس، احداث محوطه 
چندمنظوره سه راه سیمین، احداث هلی پد اورژانس هوایی 
صفه، ارتقای کیفی پارک غدیر سپاهان شهر، ایمن سازی 
مسیرهای کوهنوردی، ایمنی و مرمت قلعه شاه دژ، آب نمای 
موزیکال بوستان سپاهان شهر، ساماندهی پارک کوهستانی 
صفه و ساماندهی پارک وحش صفه نیز در سال جاری انجام 

می شود.
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جامعه

ثبت تولد ۳ قلوهای اصفهان 
در ۱۴۰۳ 

مدیر روابط عمومی بیمارستان شریعتی اصفهان از تولد 
سه قلوها در سال 1403 خبر داد.

ایمنا درباره سه قلوهایی  با  باقرزاده در گفت وگو  مجید 
کرد:  اظهار  آمدند،  دنیا  به  شریعتی  بیمارستان  در  که 
سه قلوهایی که در بیمارستان شریعتی به دنیا آمدند، اولین 
سه قلوهای سال 1403 در اصفهان هستند، لازم است 
بدانیم دو نوزاد از این سه نوزاد در بخش ویژه نوزادان 
بستری هستند و وضعیت پایداری و مطلوبی دارند، اما قل 
اول از بیمارستان به همراه مادر خود ترخیص شده است.
او افزود: در هفته سی وچهارم، بارداری مادر حدود 33 
به دنیا آمدند، وزن  با عمل سزارین  نوزادان  این  ساله 
قل اول دو کیلو و 150 گرم و دو قل دیگر، یک کیلو و 

900 گرم است.
مدیر روابط عمومی بیمارستان شریعتی با بیان اینکه آقای 
است،  کارگر  و  ساله  نوزادان، 45  این  پدر  بویرحسنی 
تصریح کرد: اقدامات درمانی لازم برای دوقلوها که در 
بخش مراقبت های ویژه نوزادان هستند، رایگان انجام 
این  زایمان  و  زنان  خلیلی متخصص  ملیحه  می شود، 

سه قلوها را متولد کرده است.
باقرزاده با بیان اینکه در اولین بارداری این مادر جوان 
سه قلوها به دنیا آمدند، ادامه داد: این مادر باردار از سن 
بیمارستان  در  بالا  خون  فشار  علت  به  ماهگی  هفت 

بستری شد و نوزادان خود را به دنیا آورد.

کاریابی اینترنتی، ترفند 
کلاهبرداران سایبری

و دستگیری  از شناسایی  اصفهان  فتای  پلیس  رئیس 
وبگاه های  از  یکی  طریق  از  که  کلاهبرداری  عامل 
آگهی محور از شهروندان کلاهبرداری کرده بود، خبر داد.
سیدمصطفی  سرهنگ  امروز،  اصفهان  گزارش  به 
نفر  پنج  مراجعه  پی  در  کرد:  اظهار  درباره  مرتضوی 
این  به  قضائی  مرجوعه  با  اصفهانی  شهروندان  از 
بر  مبنی  به شکواییه خود  رسیدگی  درخواست  پلیس، 
کلاهبرداری فردی ناشناس از طریق درج آگهی دروغین 
کاریابی در فضای مجازی را مطرح کردند، در این راستا 
پیگیری موضوع در دستور کار کارشناسان پلیس فتای 

استان قرار گرفت.
او افزود: افراد شاکی بیان کردند که در یکی از وبگاه های 
آگهی محور، یک آگهی تحت عنوان کاریابی و استخدام 
در یکی از شرکت های معتبر برخورد کردند و با برقراری 
تماس، فرد تبلیغ کننده مبلغ یک میلیون و 500 هزار 
ریال وجه به عنوان کارهای اداری استخدام از این افراد 
درخواست می کند و پس از دریافت وجه دیگر پاسخگوی 

پیام ها و تماس های تلفنی متقاضی نبوده است.
کرد:  خاطرنشان  اصفهان  استان  فتای  پلیس  رئیس 
کار  دستور  در  موضوع  پرونده،  حساسیت  به  توجه  با 
کارشناسان پلیس فتا قرار گرفت که با اقدامات فنی، فرد 

مورد نظر مورد شناسایی و دستگیر شد.
مرتضوی اضافه کرد: فرد کلاهبردار در اظهارات خود 
هدف از این کار را کسب درآمد بیان داشت و در ادامه 
برخی  اشاره کرد که  نکته  این  به  صحبت های خود 
از شهروندان به واسطه طمع ورزی و از روی اعتماد 
سرمایه گذاری  عنوان  به  وجه  واریز  به  اقدام  نابه جا، 

می کردند.
او گفت: همان طور که در قوانین وبگاه های تبلیغاتی ذکر 
شده است این وبگاه ها هرگونه انجام معامله را در بستر 
فیزیکی و بر عهده خریدار و فروشنده گذاشته اند، بنابراین 
شهروندان نباید فریب این گونه آگهی ها را بخورند و هر 
یک از دو طرف معامله هرگونه تبادل وجهی را به صورت 
حضوری و رودررو و پس از پایان کار یا خدمات انجام 

دهند تا گرفتار کلاهبرداران نشوند.
هم وطنان  کرد:  اظهار  اصفهان  فتای  پلیس  رئیس 
در  مجرمانه  فعالیت  هرگونه  از  اطلاع  صورت  در 
www. نشانی  طریق  از  را  موضوع  مجازی  فضای 

یا  مردمی  ارتباطات  بخش   CyberPolICe.gov.Ir
از طریق شماره تماس 09۶380 با پلیس فتا در میان 

بگذارند.

درج نام مادر روی کارت ملی 
منتفی شد؟

در کارت های جدید نه نام پدر و نه نام مادر درج نمی شود 
و این مساله دیگر موضوعیت ندارد.

به گزارش ایلنا، معاون امور زنان و خانواده نهاد ریاست 
مادر در کارت ملی  نام  جمهوری گفت: در مورد درج 
دارد  این کارت ها  گفتند  ولی  رفتیم  پیش  را  مراحلی 
در  نامی  هیچ  است  قرار  اصلا  و  شود  می  منسوخ 

کارت های جدید نیاید.
انسیه خزعلی درباره حمایت این معاوت از زنان شاغل 
در حوزه صنایع دستی گفت: صنایع دستی متولی خود 
را دارد برای اشتغال بانوان هم بحث تعاونی ها و هم 
مشاغل خانگی را داریم که تا جایی که بتوانیم هم در 
بحث تسهیلات هم در بحث مجوزها و بازارچه های 
فروش حمایتشان می کنیم اما متولیان خاص آنها باید 
اقدامات اساسی تر را انجام دهند در استان ها و اعتباراتی 
که برای آنها تصویب می کنیم یکی از مباحث بازارچه ها 
است که اقدامات ما در خصوص آنها برای سرپرستان 

خانوار و مشاغل خانگی است.
نام مادران در کارت ملی گفت: در این  او درباره درج 
خصوص مراحلی را پیش رفتیم ولی گفتند این کارت ها 
دارد منسوخ می شود و اصلا هیچ نامی نمی آید و فقط 
کد ملی روی کارت ها قرار است درج شود. گفتند اصلا 
در کارت های جدید نه نام پدر و نه نام مادر درج نمی شود 

و این مساله دیگر موضوعیت ندارد.

  خبر کوتاه    خبر

دلایل بازگشت فلامینگوها به تالاب گاوخونی 
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی اداره کل محیط 
زیست استان اصفهان گفت: مرطوب شدن بخشی از تالاب 
گاوخونی سبب شد تا فلامینگوها برخلاف سال های قبل به 

این تالاب بیایند.
گاوخونی  بین المللی  تالاب  روزها  این  فارس،  خبرگزاری 
شاهد حضور شماری از فلامینگوهای مهاجر است. پرنده هایی 
که پس از چند سال خشکسالی تالاب گاوخونی، دوباره به این 

تالاب بازگشته اند.
تالاب  از  کوچکی  بخش  تا  شده  سبب  اخیر  بارش های 
بین المللی گاوخونی مرطوب شده و زمینه بازگشت فلامینگوها 

را فراهم کند.
حسین اکبری، معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
اداره کل محیط زیست استان اصفهان در گفت وگو با فارس 
اظهار کرد: اوایل فروردین ماه 250 قطعه فلامینگو به تالاب 

آمدند.
او با بیان اینکه امسال بعد از چند سال فلامینگوها به تالاب 
گاوخونی آمدند، افزود: پیگیری های زیادی صورت گرفت تا 
آذرماه سال گذشته 8 میلیون مترمکعب آب در تالاب گاوخونی 
رهاسازی شد، چند بارندگی موثر در اسفندماه هم داشتیم، شب 
عید هم بر اثر بارندگی ها، از سمت کوه های شمالی تالاب یعنی 
گردنه ملا احمد نایین مقداری سیلاب وارد تالاب شد همه 
این ها موجب رطوبت و وجود آب مختصری به صورت لکه ای 

در برخی نقاط تالاب گاوخونی شد.
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی اداره کل محیط 
زیست استان اصفهان با بیان اینکه این اقدامات موجب مرطوب 
اظهارداشت:  شد،  گاوخونی  تالاب  از  کوچکی  بخش  شدن 
مرطوب شدن بخشی از تالاب سبب شد تا تعدادی فلامینگو 
برخلاف سال های قبل به تالاب گاوخونی بیایند و فلامینگوها 
در لکه کوچک آبی غیرقابل دسترسی در عمق تالاب حضور 

یابند.
اکبری درباره وضعیت تالاب بین المللی گاوخونی هم گفت: 
بررسی های نشان می دهد 97 درصد تالاب خشک و تنها 3 

درصد آن مرطوب است.
Á  تالاب بین المللی گاوخونی، عروس تالاب های

ایران
جذب  سبب  گاوخونی  تالاب  به  فلامینگوها  بازگشت 
گردشگران زیادی برای تماشای این پرندگان مهاجر به این 

تالاب شده است.
گاوخونی پس  بین المللی  تالاب  به  بازگشت فلامینگوها 
از چند سال خشکسالی مؤید این مطلب است که احیای این 
تالاب بین المللی می تواند زمینه ساز بازگشت ده ها گونه پرنده 

مهاجر به این تالاب و حیات دوباره آن باشد. 
تالاب بین المللی گاوخونی از نظر موقعیت جغرافیایی در 

کنار  و  آبزی  پرندگان  ویژه  به  مهاجر  پرندگان  اصلی  مسیر 
آبریزی قرار دارد.

و  زمستان گذرانی  برای  سال  در  بار  دو  مهاجر  پرندگان 
مهاجرت بهاره و تابستان گذرانی از عرض های شمالی و جنوبی 

کشور به تالاب گاوخونی مهاجرت می کنند.
هر سال اوایل اسفند و فروردین ماه شاهد بازگشت پرندگان 
از سمت عرصه های جنوبی به شمالی در  آبزی و کنارآبزی 

منطقه غرب آسیا و ایران هستیم.
اگر تالاب بین المللی گاوخونی مانند گذشته تاریخی، آبدار 
و مرطوب بود، هم به لحاظ جمعیتی و هم تنوع گونه ها شاهد 

وضعیت بسیار بهتری بود.
تالاب بین المللی گاوخونی در زمان پرآبی خود تا دو دهه 
پیش سالانه میزبان بیش از 30 هزار بال فلامینگو و صدها 

هزار انواع پرندگان مهاجر آبزی و کنار آبزی بود.
تالاب بین المللی گاوخونی، عروس تالاب های ایران یکی 
از پراهمیت ترین تالاب های کشور است که در تیر 1352 در 

کنوانسیون رامسر ثبت جهانی شد.

Á فلامینگو نماد و گونه ی پرچم تالاب گاوخونی
تالاب گاوخونی با وسعت 47 هزار هکتار در نقطه پایانی 
زاینده رود در جنوب شرقی استان اصفهان و 20 کیلومتری شهر 

ورزنه قرار دارد.
روند خشکی تالاب گاوخونی از سال 1378 شروع شروع 
شد و در 2 دهه اخیر به دلیل نبود آب، بسیاری از زیست مندان 
این تالاب از جمله ماهی ها، وحوش، خزندگان و انواع پرندگان 

بومی آن از بین رفته اند.
حقابه قانونی محیط زیست، زاینده رود و تالاب گاوخونی 
313 میلیون مترمکعب آب در سال است که سهم گاوخونی 
17۶ میلیون مترمکعب در سال های خشکی زاینده رود تعیین 
شده و تأمین این میزان حقابه می تواند کارکرد اکولوژیک آن را 
حفظ کند. این در حالی است که تا 2 دهه پیش، تالاب گاوخونی 
سالانه با حدود یک تا دو میلیارد مترمکعب آب زاینده رود سیراب 

می شد.
جانوری  گونه های  مامن  به عنوان  که  گاوخونی  تالاب 
گوناگون از جمله پرندگان مهاجر در شرق شهرستان اصفهان 

و  بحران خشکی  با  در یک دهه گذشته  محسوب می شود، 
کاهش منابع آبی روبه رو بوده بطوریکه آخرین پایش ها نشان 
داده که تعداد پرندگان مهاجر در این تالاب بسیار کاهش یافته 

است.
فلامینگو به عنوان نماد و گونه ی پرچم تالاب گاوخونی 
شناخته می شود. با این حال وضعیت آن در تالاب مناسب نیست 

و جمعیت آن بسیار اندک شده است.
منقاری خمیده  و  دراز  پاهای  با  است  پرنده ای  فلامینگو 
و گردنی بلند خمیده، آبچر با بدنی بسیار کشیده و پر و بالی 
به رنگ های سفید و صورتی است. در پروازها پاها و گردنش 
کشیده و قدری پایین تر از سطح بدن قرار می گیرد. بالهایش 
ترکیب زیبایی از رنگهای سرخ و سیاه است. پرنده نابالغ قهوه ای 

مایل به خاکستری چرک است.
فلامینگو که شباهت زیادی به لک لک ها دارد، پرنده ای از 
راسته بال آتشی سانان به شمار می آید و به دلیل رنگ پرهای 
خود شهرت زیادی دارد. فلامینگوها را با نام های بال آتشی، 

مرغ آتشی، مرغ حسینی، سرخاب و غاز سرخ نیز می شناسند.

عضو هیئت مدیره انجمن علمی رادیوانکولوژی ایران 
با بیان اینکه تخم مرغ، قارچ و سیب زمینی از مواد غذایی 
هستند که افراد باید از گرم کردن مجدد آن ها خودداری 
کنند، گفت: افراد به منظور جلوگیری از تولید آکریل آمید 
هنگام پخت غذا باید مواد غذایی را تا زمانی سرخ کنند یا 

بپزند که رنگ آن قهوه ای یا سیاه نشود.
پوریا عادلی در گفت وگو با ایمنا با اشاره به اینکه پخت 
غذا با حرارت بسیار زیاد ماده ای به نام آکریل آمید تولید 
می کند، اظهار کرد: غذاهای خام یا پخته شده به صورت 
آب پز، بدون آکریل آمید هستند و شکل گیری آکریل آمید 
در لبنیات، گوشت یا ماهی کمتر است، همچنین این ماده 

هنگام استعمال تنباکو نیز تولید می شود.
آمید  آکریل  سرطان زایی  خطر  اینکه  به  اشاره  با  او 
حدود 20 سال پیش کشف شد، افزود: همچنان نمی توان 
ادعا کرد که آکریل آمیدی که به طور معمول در غذا و 
سرطان  به  منجر  دارد  وجود  شده  پخته  خوراک های 
داده  نشان  شده  انجام  پژوهش های  از  بعضی  می شود، 
رابطه  روزمره  غذاهای  در  موجود  آمید  آکریل  که  است 
مستقیمی با افزایش احتمال بروز بیشتر سرطان ها ندارد، 
اما همچنان نمی توان ارتباط این ماده را با سرطان هایی از 

جمله کلیه، رحم و تخمدان را در افراد غیرسیگاری نادیده 
رادیوانکولوژی  علمی  انجمن  مدیره  هیئت  گرفت.عضو 
ایران با اشاره به اینکه افراد به منظور جلوگیری از تولید 
آکریل آمید هنگام پخت غذا باید مواد غذایی را تا زمانی 
سرخ کنند یا بپزند که رنگ آن قهوه ای یا سیاه نشود و به 
اصطلاح نسوزد، تصریح کرد: هنگام کباب کردن گوشت، 
آن ها  از جمله  ایجاد می شود که  مواد شیمیایی دیگری 

می توان به نفتالین، بنزوپیرن و آمین های هتروسیکلیک 
اشاره کرد.

عادلی ادامه داد: چربی گوشت و آبی که حین کباب 
تولید  به  منجر  نیز  می ریزد  آتش  شعله های  روی  شدن 
کربوهیدرات های آروماتیک چند حلقه ای خواهد شد و بر 
انجام شده، تماس با سطح بالای این  اساس تحقیقات 

مواد با احتمال ابتلاء به سرطان ارتباط دارد.

توصیه  مذکور  شرایط  به  توجه  با  اینکه  بیان  با  او 
روی  شده  کباب  غذاهای  مصرف  از  افراد  می شود 
یا  پرهیز  مداوم  صورت  به  آتش  مستقیم  شعله های 
باید  افراد  گاهی  گفت:  کنند،  جایگزین  را  سبزیجات 
خوراکی ها و مواد غذایی مختلف را برای مصرف مجدد 
گرم کنند و باید توجه داشته باشند که گرم کردن مجدد 
روغن پخت و پز یا غذاهای سرخ شده می تواند به طور کلی 
خطرناک محسوب شود، چراکه میزان چربی ترانس روغن 
سرخ کردنی با هر بار گرم شدن روغن افزایش پیدا می کند.
عضو هیئت مدیره انجمن علمی رادیوانکولوژی ایران 
حاوی  چغندر  یا  کرفس  مانند  غذایی  مواد  کرد:  اضافه 
نیتریت هایی است که به طور طبیعی در صورت گرم شدن 
که  است  در صورتی  این  و  باشد  سمی  می تواند  مجدد 
مصرف چغندر تازه و بلافاصله پس از پخت و پز، تغذیه ای 

بسیار سالم به شمار می رود.
عادلی با بیان اینکه تخم مرغ، قارچ و سیب زمینی از 
دیگر مواد غذایی است که افراد باید از گرم کردن مجدد 
آن ها خودداری کنند، خاطرنشان کرد: تخم مرغ های پخته 
شده که بیش از دو ساعت در دمای اتاق باقی مانده است 

نیز نباید خورده شود.

هم افزایی دستگاه های اصفهان 
برای اجرای طرح حجاب و 

عفاف
ــه  ــت: هم ــان گف ــروف اصفه ــه مع ــتاد امرب ــر س دبی
دســتگاه ها در اصفهــان در طــرح مبــارزه بــا بی حجابــی 
و بدپوششــی و بــرای پیــاده ســازی عفــت عمومــی در 

جامعــه در کنــار پلیــس هســتند.
مظاهــری  محســن  والمســلمین  حجت الاســلام 
ــه  ــه ب ــه باتوج ــان اینک ــا بی ــر ب ــا مه ــو ب در گفت وگ
فرمایشــات اخیــر مقــام معظــم رهبری کــه بایــد نیروی 
ــظ  ــه را ســلامت حف ــی جامع ــی فضــای عموم انتظام
کننــد و اجــازه ندهنــد کــه گنــاه در جامعــه علنــی شــود، 
ــار  ــود، اظه ــت ش ــه رعای ــی در جامع ــت عموم ــا عف ت
کــرد: دوســتان در نیــروی انتظامــی بــه صحنــه آمدند و 
می خواهنــد بــا تذکــردادن و صیانــت از حریــم جامعــه و 
فضــای خانــواده ایــن مســئله در جامعــه رعایــت شــود.

او بــا بیــان اینکــه خانواده هــا در فضــای عمومــی جامعه 
ــرده  ــر خدای ناک ــرد: اگ ــان ک ــد، اذع ــد می کنن رفت وآم
ــه  جامعــه ســلامت لازم را نداشــته باشــد آســیب آن ب

خانواده هــا می رســد.
دبیــر ســتاد امربــه معــروف اصفهــان با اشــاره بــه اینکه 
ــد در  ــی بای ــت اخلاق ــای امنی ــه و فض ــت عفیفان زیس
جامعــه وجــود داشــته باشــد، اظهــار کــرد: بــه همیــن 
ــه  دلیــل در حــال حاضــر دوســتان نیــروی انتظامــی ب
صحنــه آمدنــد و نســبت بــه ناهنجاری هــای پوششــی 
بدحجابــی یــا بی حجابــی کــه در جامعــه هســت 
می خواهنــد ان شــاءالله ورود پیــدا کــرده و تذکــر بدهنــد.

ــوع  ــن موض ــت: ای ــوع گف ــن موض ــح ای او در تصری
ــی  ــتگاه انتظام ــا در دس ــه صرف ــت ک ــه نیس این گون
باشــد؛ بلکــه همــه دســتگاه ها خصوصــا دســتگاه 
قضائــی اســتان هــم جهــت رعایــت قانــون در جامعــه 

ــد. ــه آمدن ــه صحن ــر ب ــا همدیگ ــگ ب هماهن
همــه  کــرد:  تصریــح  مظاهــری  حجت الاســلام 
ــه  ــتاد امرب ــپاه، س ــیج وس ــی، بس ــتگاه های دولت دس
معــروف ونهــی از منکربــا محوریــت دادگســتری 
و دادســتانی اســتان اصفهــان در طــرح مبــارزه بــا 
بی حجابــی و بدپوششــی و جهــت پیــاده ســازی عفــت 

ــتند. ــس هس ــار پلی ــه در کن ــی در جامع عموم
ــی اســت  ــط قضائ ــی ضاب ــروی انتظام ــه داد: نی او ادام
ــه  ــه صحن ــی ب ــه قضائ ــا، مجموع ــر از آن ه و باقدرت ت
آمدنــد و از نظــر قضائــی از ایــن موضــوع دفــاع 
ــد و  ــی می کنن ــن برخــورد قانون ــا متخلفی ــد و ب می کنن
همیــن منجــر بــه دلگرمــی گروه هــای مردمــی شــده 

ــد. ــدام کنن ــون اق ــازی قان ــرای پیاده س ــه ب ک
ــور  ــه حض ــان ب ــروف اصفه ــه مع ــتاد امرب ــر س دبی
نیروهــای مردمــی در ایــن طــرح اشــاره کــرد و 
گفــت: درعین حــال نیروهــا و گروه هــای مردمــی 
ــه فرمایشــات مقــام معظــم رهبــری کــه  ــز باتوجه ب نی
فرمودنــد: آتــش بــه اختیــار باشــید و آمریــن بــه معروف 
ــل  ــون و در ذی ــوب قان ــند و در چارچ ــه باش در صحن
ــام  ــود را انج ــف خ ــلامی وظای ــوری اس ــن جمه قوانی
ــن طــرح  ــای مأمــوران انتظامــی در ای ــه پ ــا ب ــد پ دهن

ــد. ــور دارن حض
او تأکیــد کــرد: ایــن اتفــاق خواهــد افتــاد؛ چــون هــم 
مــا و گروه هــای مردمــی بــه دوســتان نیــروی انتظامــی 
اعــلام آمادگــی کردیــم و هــم بســیج اعــلام آمادگــی 
کــرد کــه پشــتیبان نیــروی انتظامــی هســتند و در ایــن 
زمینــه همــه بــا همدیگــر دســت بــه دســت هــم دادنــد 
کــه طبــق مباحــث قانونــی و ابلاغــی کــه وجــود دارد 

فضــای جامعــه را بــه ســلامت محیطــی برســانیم.
نهی ازمنکراصفهــان  و  امربه معــروف  ســتاد  دبیــر 
تصریــح کــرد: مــردم جامعــه مــا نیــز اکثــرا موافــق ایــن 
کار هســتند و تعــداد اندکــی هــم کــه نســبت بــه ایــن 
موضــوع در فضــای غبارآلــود شــناختی قــرار گرفتنــد و 
خدای ناکــرده در پوشــش و حجــاب آنهــا ضعــف ایجــاد 
شــده آن هــا نیــز بــا یــک آگاهــی دادن و مشــاوره بــه 
لطــف خــدا آگاه می شــوند و در ایــن موضــوع همــکاری 

می کننــد.
او ادامــه داد: انگشــت شــمار آدم هــای را داریــم کــه کار 
ــه و ایجــاد ناهنجــاری در  ــت جامع ــا شکســتن عف آنه
جامعــه اســت؛ چــون تحت تأثیــر تبلیغــات دشــمن قــرار 
گرفتنــد و دانســته یــا نادانســته در زمیــن دشــمن بــازی 
می کننــد و فضــای جامعــه را بــه ناامنــی و بی اخلاقــی 

می کشــاندند.
ــروی  ــرح نی ــاز ط ــه آغ ــه داد: از لحظ ــری ادام مظاه
ــا خودشــان  ــد کــه ی ــراد نشــان دادن ــر اف انتظامــی اکث
ــد  ــی می پذیرن ــرات را به خوب ــا تذک ــد ی ــت می کنن رعای
ــی  ــه به خوب ــتگاه ها هم ــد الان دس ــات می کنن و مراع
ــای کار  ــتانداری پ ــا در اس ــزان م ــد و عزی ــای کار آمدن پ

ــد. ــام می دهن ــد کار انج ــوت دارن ــد و باق آمدن
ــت  ــزود: دول ــان اف ــروف اصفه ــه مع ــتاد امرب ــر س دبی
تأکیــدات مجــددی در ادارات و ســازمان های خــود آورده 
اســت و در حــوزه ابلاغیــات گذشــته تأکید مجــدد کرده 
کــه بایــد ایــن مــوارد رعایــت شــود و اینهــا یکپارچگــی 

را می رســاند.
قانــون، وظیفــه ســتاد  مظاهــری گفــت: طبــق 
مطالبه گــری و ترویــج فرهنــگ عفــاف و حجــاب اســت 
ــال  ــاز س ــی از آغ ــای مردم ــکاری گروه ه ــا هم ــه ب ک
ــی  ــی خوب ــای فرهنگ ــوروز، فعالیت ه ــام ن ــد در ای جدی
در جامعــه ایجــاد کردیــم و در حــوزه تذکــر لســانی نیــز 
گروه هــای مردمــی تذکــر در شــأن شــهروندان ایرانــی 

ــد. داده ان
ــا  ــت و ب ــا نیس ــی تنه ــروی انتظام ــرد: نی ــد ک او تأکی
ــه  همــکاری همــه مجموعه هــا کار پیــش مــی رود و ب
حــول و قــوه الهــی امیدواریــم بــا اســتمرار ایــن مســئله 
و حفــظ آن، ایــن در جامعــه نهادینــه شــود و مــا کمتــر 

ــیم. ــرد باش ــورت می گی ــه ص ــی ک ــاهد غفلت های ش

گرم کردن مجدد موادغذایی سرطان زاست؟

معاون تشخیص و مدیریت درمان سازمان دامپزشکی کشور 
به مانع زدایی از شرکت های تولید و توزیع کننده واکسن، دارو و 
مکمل ها اشاره کرد و گفت: پس از شناسایی دقیق موانع موجود 
و پیش رو و هماهنگی با تشکل های مرتبط عملیات مانع زدایی 

انجام می شود.
به گزارش سازمان دامپزشکی کشور، محمد سبحانی مطلق 
درباره برنامههای این بخش برای تحقق شعار سال افزود: شعار 
سال طی چند سال اخیر گویای تمرکز مقام معظم رهبری روی 
اهمیت مباحث اقتصادی است و این مهم بیانگر اهمیت اقتصاد و 

معیشت ملت از دیگاه ایشان است.
معاون تشخیص و مدیریت درمان سازمان دامپزشکی کشور 
اظهارداشت: شعار امسال تحت عنوان »جهش تولید با مشارکت 
مردم« در ادامه نامگذاری سال های قبل و برنامه های مبتنی بر 
بهبود وضعیت اقتصاد کشور و تقویت تولید از طریق به کارگیری 

مشارکت مردمی است.
او اضافه کرد: از آنجایی که بخشی از فعالیت های سازمان 
دامپزشکی کشور در حوزه تشخیص و مدیریت درمان است و 
این مهم حائز اهمیت بالاست، معاونت تشخیص و درمان سازمان 
دامپزشکی کشور خود را موظف و مکلف می داند تا در راستای 
اجرایی شدن فرمایشات مقام معظم رهبری برنامه هایی را پیاده 

سازی کنند.
او مهمترین اقدامات پیش رو برای تحقق این مهم را تقویت 
و  بهداشتی  سیاست های  شدن  اجرایی  جهت  مردم  مشارکت 

افزایش نظارت سازمان برشمرد و تصریح کرد: در این راستا معاونت 
دارو و درمان سازمان دامپزشکی کشور می کوشد تا نه تنها موانع را 
از پیش روی شرکت های تولیدکننده واکسن، دارو و مکمل بردارد، 
بلکه آمادگی دارد شرایطی را فراهم سازد تا این شرکت ها به سوی 
تولید مورد نیاز واحدهای دام، طیور، آبزیان و زنبورعسل ایران بروند 
و در صورت نبود شرایط لازم برای این مهم، مبادرت به کمک در 
این رابطه کنند.به گفته او، اگرچه این نکته را باید همواره مدنظر قرار 
داد که وقتی صحبت از اهمیت تولید و افزایش آن می شود، صرفا به 

معنای هر تولیدی نیست، بلکه مهم تولید با کیفیت و قیمت منطقی 
و قابل رقابت با استانداردهای جهانی است.

سبحانی مطلق یکی از اقدامات در خصوص این تسهیل گری 
را جلوگیری از واردات هرگونه محصول در صورت تولید نمونه 
داخلی مشابه کارایی محصول وارداتی برشمرد و افزود: در این 
راستا علاوه بر مانع زدایی و تسهیل  گری بحث استفاده از منابع 
علمی معتبر در کنار اعمال نظرات متخصصین و دعوت از نخبگان 

دانشگاهی و تسهیل گری خواهد بود.

او شفافیت و قانون مداری را باعث افزایش تولید و مشارکت 
مردمی عنوان کرد و اظهارداشت: در این رابطه اولا دستورالعمل های 
موجود به روز رسانی شده و به اطلاع تشکل ها و شرکت های 
تولیدی خواهد رسید تا در راستای جهش تولید گام بردارند و ازسوی 
دیگر چنانچه نیاز به هرگونه سرمایه گذاری داخلی یا مشترک و 
استفاده از تسهیلات بانکی باشد، از حمایت 100 درصدی سازمان 
دامپزشکی کشور )که رئیس آن به عنوان معاون وزیر عضو شورای 
راهبردی نظارت وزارت جهادکشاورزی نیز هست( برخوردار شوند.

معاون تشخیص و مدیریت درمان سازمان دامپزشکی کشور 
تصریح کرد: هرگونه افزایش تولید باید با برنامه و ملاحظه نیاز 
و کیفیت بالا باشد تا پایدار باشد، چرا که در غیر اینصورت بدون 
ملاحظه افق دور و فراهم نشدن زیرساخت های لازم برای تولید، 

بازار دچار تنش خواهد شد.
سبحانی در زمینه خدمات آزمایشگاهی سازمان دامپزشکی 
کشور نیز با بیان اینکه در راستای استفاده از مشارکت مردم تعداد 
آزمایشگاه های همکار بیشتری حتا طی 3 ماه اخیر دعوت به 
همکاری با سازمان شده اند گفت: در عین حال این آمادگی برای 

صدور مجوز همکاری برای سال جاری نیز تداوم خواهد داشت.
او درخصوص استفاده از مشارکت مردم در حوزه درمان نیز که 
به بخش خصوصی واگذار شده و سازمان نظام دامپزشکی کشور 
ناظر بر عملکرد آنها طبق کمیسیون ماده دو است به صورت مستمر 
جلساتی برگزار خواهد شد تا از مشارکت مردمی در این رابطه کمک 

بیشتری گرفته شود.

رفع موانع تولید واکسن و دارو دامپزشکی به منظور تحقق شعار سال
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فرهنگ و هنر

محمد حمزه ای کارگردان فیلم سینمایی »کاپیتان« با گلایه 
از اکران آنلاین فیلم قبل از اکران فیزیکی آن، عنوان کرد این 
اثر سینمایی در صورت نمایش عمومی می توانست مخاطب 

خودش را در سینما پیدا کند.
محمد حمزه ای کارگردان فیلم سینمایی »کاپیتان« در 
گفت وگو با مهر درباره اکران آنلاین این فیلم و اینکه چرا فیلم 
اکران فیزیکی نشد، توضیح داد: در مورد فیلم سینمایی »کاپیتان« 
با توجه به صحبت هایی که با تهیه کننده داشتم و پیشتر نیز با 
مدیران بنیاد سینمایی فارابی در این مورد صحبت شده بود، بنا 
بود که در پاییز 1402 اکران شود و حتی با پخش کننده نیز 
در مورد اکران و زمان مناسب صحبت شده بود اما با توجه به 
شرایطی که پیش آمد و جابه جایی مدیران بنیاد فارابی، طبیعتا 
خبری به ما ندادند جز اینکه از حضور در فستیوال های خارج از 
کشور مطلع بودیم، چون »کاپیتان« علیرغم محدودیت هایی 
که برای بخشی از سینمای ایران اعمال شده است، در پخش 

بین الملل بسیار خوب پیش می رفت.
Á اکران آنلاین در ایران مثل یک شوخی است

او گفت: با توجه به فضای کلی سینما پیش بینی می کردیم 
که شرایط برای اکران »کاپیتان« در سینماها مناسب نیست و 
ممکن است فیلم هایی از این دست به زعم دوستان مورد اقبال 
مخاطب عام به مفهوم کلی قرار نگیرند، چراکه عمدتا در شرایط 
فعلی ظاهرا کمدی ها خوب فروش می کنند. با این توصیف، 
تصور می کردیم اکران فیزیکی فیلم قدری به عقب افتاده که به 
ناگاه و در شب عید )27 اسفند ماه( متوجه شدیم که قرار است 

فیلم اکران آنلاین شود!
حمزه ای تصریح کرد: اکران آنلاین مثل یک شوخی است 
و به نظرم می توان آن را یک قاچاق محترمانه دانست، چراکه 
فیلمی که ساخته می شود، اگر روی پرده نمایش داده نشود و در 
مقطعی به لحاظ فضای رسانه ای نتواند خودش را به مخاطبانش 
معرفی کند، موفقیتی کسب نمی کند. دوستان عملا فیلم را در 
شرایطی قرار دادند که بیش از این در موردش صحبت نشود. از 
اینکه چرا این اتفاق برای »کاپیتان« افتاد، اطلاعی ندارم و به 

نظر می رسد باید توضیح فارابی را در مورد این موضوع شنید.
وی همچنین گفت: معتقدم فیلم باید برای مخاطبان در 
سالن سینما عرضه و نمایش داده شود چون در کشور ما بستر 
مناسبی برای اکران آنلاین وجود ندارد. فیلم »کاپیتان« هشتم 
فروردین ساعت هشت شب اکران آنلاین شد و ساعت 8:20 
این فیلم در کانال های تلگرامی عرضه شد و فکر می کنم سه 

ساعت بعد هم از کانال های ماهواره ای پخش شد!
کارگردان »کاپیتان« اظهار کرد: وقتی ما تابع کپی رایت 

در ایران نیستیم، شرایط برای عرضه آثارمان به صورت برخط 
فراهم نیست و من فیلمساز کاری جز نظاره کردن نمی توانم 
بکنم!؟ وقتی با فیلمی که با خون دل و دقت و وسواس تولید 
کردیم تا اینکه یک اثر استاندارد در مدیوم سینما به مخاطبان 
عرضه شود، به این شکل برخورد می شود، چه کاری می توان 
انجام داد!او اظهار کرد: خیلی خیلی دوست داشتم فیلمم در 
بر فروش  ادعایی  داده شود. هیچ  نمایش  سالن های سینما 
شگفت انگیز »کاپیتان« نداشتم اما برای اکران این نوع از 
فیلم ها، راهکارهای متعددی وجود دارد که می توانست به لحاظ 
زمانی و با سانس های کمتر اکران طولی داشته باشد. با این 
شیوه، می توانست مخاطب خودش را پیدا کند و ارتباط بگیرد 
اما الان هیچ اتفاقی جز این نیفتاده که محصول تولیدشده 
در چارچوب تولیدات سینمای ایران را در اختیار شبکه های 
از  عمده ای  بخش  که  تلگرامی  کانال های  و  ماهواره ای 
محصولات سینمایی را قاچاق می کنند، قرار داده ایم!حمزه ای 
تاکید کرد: به نظرم »کاپیتان« قربانی اختلاف سلیقه تعدادی از 
مدیران سینمایی شد که قصد داشتند با بستن پرونده این فیلم با 
هم تسویه حساب کنند که علت آن را متوجه نمی شوم چرا من 

و فیلمم در این کشمکش ها قرار گرفته ایم.
Á  مخاطبــان خاموش ســینما »کاپیتان« را

می بینند؟
او در پاسخ به پرسشی درباره مؤثرتر بودن مخاطبان آنلاین 

با توجه به اینکه تعداد آنها به مراتب بیشتر از مخاطبان سینمارو 
نیز است، گفت: به هر صورت من فیلمساز باید از ارائه و نمایش 
فیلمم، بازخوردی بگیرم اما وقتی تبلیغی برای ارائه و معرفی فیلم 
صورت نمی گیرد و فیلم به شکل غیرقانونی عرضه می شود، آمار 
دقیقی از میزان مخاطبی که توانسته جذب کند، در دسترس 
نیست. قطعا فیلم در اکران آنلاین می تواند با طیف گسترده ای 
از مخاطبان ارتباط برقرار کند اگر پیش شرایطی برای اکران یا 
معرفی فیلم فراهم می شد. مخاطبان نسخه وی او دی فیلم ها، 
مخاطبان خاموش سینما هستند، چون شرایط عرضه، شرایط 
استاندارد و متعادلی نیست و من خیلی موافق این نیستم که 
فیلمی برای پرده سینما تولید می شود، به شکل ناگهانی سر از 
پلتفرم های نمایش فیلم در بیاورد. به اعتقاد من، نمایش آنلاین 
می توانست گزینه مکمل برای فیلم باشد نه گزینه اصلی! در 
این صورت می شد خیلی دقیق تر در مورد افزایش مخاطب یک 

فیلم صحبت کرد.
Á  کاپیتان« حلقه مفقــوده زندگی امروز در«

کشور است
حمزه ای با بیان اینکه تلاش هایی را برای به تعویق انداختن 
تاریخ نمایش آنلاین داشته است، گفت: در این ارتباط، حتی با 
آقای خزاعی رئیس سازمان سینمایی صحبت کردم اما آقای 
زین العابدین مدیرعامل فارابی را نتوانستم ببینیم یا صحبت کنم 
و به هر کسی که در دسترسم بود، پیام دادم اما ظاهرا عزمی 

جزم شده بود که زودتر پرونده »کاپیتان« بسته شود! »کاپیتان« 
در حوزه بین المللی با توجه به محدودیت های سینمای ایران، 
خیلی خوب در حال دیده شدن بود و به گواه طیف محدودی 
از مخاطبان که پیشتر موفق به تماشای »کاپیتان« شده بودند 
اثری استاندارد، گرم و مناسب خانواده ها بود. مضامینی که در 
»کاپیتان« مطرح می شود، حلقه مفقوده زندگی امروز در کشور 
است؛ یعنی امید، عشق، رؤیا و تلاش برای زندگی در شرایط 
سخت. در شرایط فعلی امروز، که جامعه با آن ها دست به 

گریبان است، این موضوعات می تواند قابل توجه باشد.
Á  چه فیلم هایی در سبد اکران جریان رسمی

جا دارند؟
این کارگردان سینما اظهار کرد: »کاپیتان« به هیچ وجه 
صرفا یک فیلم کودک نیست و مخاطب آن، بزرگسالانی 
از زبان کودکان  را  امروز زندگی خود  باید قصه  هستند که 
بشنوند. به اعتقاد من، اینکه چه رویکرد و هدفی را در سینما 
دنبال می کنیم اهمیتی ندارد اما وقتی با فیلمی که از بیت المال 
با رویکردی خاص و برای ارتباط با خانواده ها به عنوان مخاطبان 
گمشده سینمای ایران تولیدشده، برخورد می کنیم به نظرم نه 
تنها سینماگر را سرخورده و پشیمان می کنیم، بلکه یک سوال 
بزرگ و جدی برای طیفی از سینماگران مطرح می شود؛ اینکه 
وقتی با فیلمی که در چارچوب جریان رسمی با مجوز و بودجه 
دولتی تولید می شود، اینگونه برخورد می شود و از اساس در سبد 
اکران جریان رسمی جایی ندارد! پس مجوز و پروانه ساخت و 

نظارت دیگر چه مفهومی می تواند داشته باشد!؟
Á  به تعامل و دریافت پروانه ساخت از مدیران

سینما خوش بین نیستم
حمزه ای گفت: من فیلمساز اگر بنا نیست با پروانه ساخت 
و پروانه نمایش هم فیلمم نمایش داده شود چرا باید نسبت به 
تعامل و دریافت پروانه ساخت فیلم از مدیران سینما خوش بین 
باشم. به نظرم رفتارهای بسته و یک طرفه با سینماگران جز 
اینکه به جریان سینمای زیرزمینی )به قول خود آقایان( رسمیت 
ببخشد و فیلمسازان را بیشتر از گذشته به این سمت هدایت 
کنند، هدف دیگری ندارد. امیدوارم دوستان و مدیران سینمایی 
پاسخ قابل توجه و منطقی را به ما بدهند، چراکه شرایط را 
غیرمنصفانه، ناعادلانه و شبهه برانگیز می دانم. با این برخورد 
دو گانه عملا سینمای ایران را دچار رخوت و سکون و تبدیل 
به یک سینمای تک محصولی می کنند. تردیدی نیست وقتی 
من به عنوان فیلمسازی که شغل دیگری ندارم در این مخمصه 
قرار می گیرم، برای بقا چاره ای جز تن دادن به جریان حاکم بر 

اکران سینما نمی بینم.

  خبر   خبر 

حراج قرآن سرقتی از ایران 
این بار در ساتبیز لندن!

مرتضـی کریمی نیـا ـ پژوهشـگر نسـخه های خطی 
و قرآنـی می گویـد: ردی از قـرآن خطـی را کـه حـدود 
20 سـال پیش در ایران سـرقت شـد، در حراجی ساتبیز 

لنـدن پیدا کرده اسـت.
و  مترجـم  و  قرآن پـژوه  ایـن  ایسـنا،  گـزارش  بـه 
دهـه  دو  حـدود  کـه  قـرآن،  مصاحـف  نسخه شـناس 
پیگیـر ایـن قـرآن مسـروقه بـوده و ورق های جداشـده 
لـوور  )پاریـس(،  لـوور  آن را تـا کنـون در موزه هـای 
)ابوظبـی(، متروپلیتـن )نیویـورک( و موزه هنر اسـلامی 
)دوحـه( و همچنیـن حراجی هـای سـاتبیز، کریسـتیز و 
بنهامـز شناسـایی کرده اسـت، بـه تازگـی تصاویـری از 
ورق هایـی از ایـن قـران را منتشـر کرده و اطـلاع داده 
اسـت کـه »بـرای چندمیـن بـار، تـا یـک هفتـه دیگر، 
در چهارشـنبه 24 آوریـل 2024 )5 اردیبهشـت 1403( 
یـک برگ دیگـر از قـرآن دزدیده شـده به شـماره 548 
از مـوزه ملـی پـارس )شـیراز( در حراج سـاتبیز لندن به 
فـروش خواهد رسـید. این بـرگ شـماره 42 از مجموع 
172 بـرگ نسـخه بوده و حـاوی آیات 17 تا 22 سـوره 

اسـت.« حاقه 
درحالیکـه وزارت میـراث فرهنگـی، گردشـگری و 
صنایـع دسـتی اعـلام کـرده پیگیـری بـرای اسـترداد 
ورق هـای شناسایی شـده ایـن قـران سـرقتی را آغـاز 
تاکیـد کـرد کـه »از وزارت  کـرده اسـت، کریمی نیـا 
میـراث فرهنگـی انتظـار مـی رود چهـار سـال پـس 
از افشـای ایـن سـرقت و فـروش بـرگ بـرگ آن در 
حراج هـای مختلـف اروپـا، اکنون بـرای افـکار عمومی 
توضیـح دهـد دقیقا کـدام اقـدام موثر و عملـی را برای 
حفـظ و بازگردانـدن ایـن میـراث ایرانـی انجـام داده و 

نتایـج آن چـه بـوده اسـت.«
فرهنگـی،  میـراث  وزارت  در  موزه هـا  مدیـرکل 
گردشـگری و صنایـع دسـتی پیش تـر گفتـه بـود کـه 
امیدوارنـد بـا اثبـات مالکیـت اوراق شناسایی شـده در 
حراجـی کریسـتیز، ورق هـای موجـود در مـوزه لـوور و 

دیگـر مراکـز و حراجی هـا را هـم پـس بگیرنـد.
روز  عصـر  )کوفـی(  خطـی  قـرآن  ایـن  سـرقت 
 1۶( شمسـی   1382 سـال  فروردیـن   27 چهارشـنبه 
آوریـل 2003 میلادی(، در سـاعات پایانـی وقت اداری 
انجـام شـد. چهـار سـارق مسـلح با لبـاس مبـدل وارد 
مـوزۀ ملـی پارس در شـیراز شـدند و با شکسـتن یکی 
قـرآن  از  ویترین هـای شیشـه ای مـوزه، نسـخه ای  از 
بـه خـط کوفـی را از مـوزه بـه سـرقت بردنـد. دربـاره 
سرنوشـت آن دزدهـا تا کنون خبری نشـده اسـت. نظر 
کریم نیـا، پژوهشـگر نسـخ قرآنـی بـر ایـن اسـت کـه 
سـارقان احتمـالا قـرآن کوفـی را ورق ورق کـرده و از 

ایـران خـارج کرده انـد.
دربـاره ایـن قرآن گفته شـده اسـت که یک نسـخه 
منحصـر بـه فـرد از کتابت مصحف شـریف و متعلق به 
قـرن دوم یا سـوم هجری اسـت. نسـخه ای که توسـط 
کاتبـان ایرانـی بـه نـگارش درآمـده و بـه لحـاظ نـوع 

نوشـتار و تذهیـب، بی همتا معرفی شـده اسـت.

هوش مصنوعی تهدیدی 
بزرگ برای مترجمان

در حالیکـه برخـی از مترجمـان از ابزارهـای هـوش 
مصنوعـی بـرای پشـتیبانی از کار خـود اسـتفاده مـی 
کننـد، سـه چهـارم از افـراد مـورد بررسـی معتقدند که 
فنـاوری در حـال ظهـور تأثیـر منفـی بـر درآمـد آینده 

آنهـا خواهد گذاشـت.
یـک  گاردیـن،  از  نقـل  بـه  فـارس  گـزارش  بـه 
نظرسـنجی توسـط انجمن نویسـندگان )SoA( نشـان 
می دهـد کـه بیـش از یـک سـوم مترجمـان بـه دلیـل 
هـوش مصنوعـی کار خـود را از دسـت داده انـد. بیـش 
از چهـار نفـر از هـر 10 مترجـم گفتنـد که درآمدشـان 
هـم بـه دلیـل هـوش مصنوعـی کاهـش یافته اسـت؛ 
در حالـی کـه بیـش از سـه چهـارم بـر ایـن باورنـد که 
فنـاوری در حـال ظهـور بـر درآمـد آینـده آن هـا تأثیـر 

منفـی خواهـد گذاشـت.
نویسـندگان،  کارگـری  اتحادیـه  بزرگ تریـن   
تصویرگـران و مترجمـان انگلسـتان، ایـن نظرسـنجی 
را در ژانویـه انجـام داد. نتیجـه اش نشـان داد کـه 37 
درصـد از مترجمـان از هوش مصنوعی برای پشـتیبانی 
از کار خـود اسـتفاده کرده انـد و 8 درصـد از آن هـا هـم 
به دلیل درخواسـت ناشـر یا سـازمان سـفارش دهنده از 

آن اسـتفاده کرده انـد.
ایـان گیلـز، رئیـس مشـترک انجمن مترجمـان که 
ترجمه هایـش از زبان هـای اسـکاندیناوی به انگلیسـی 
شـامل کتـاب آتـی فاخته اثـر کامیـلا لاکبرگ اسـت، 
گفـت که درآمـد او از کارهای ترجمه تجـاری از ابتدای 
سـال 2023 بـه میـزان قابـل توجهـی کاهـش یافتـه 
اسـت.از دسـت دادن درآمـد غیرادبـی بـرای مترجمـان 
ادبـی بـه معنـای »بـالا بـردن محدودیت هـای ورود 
بـه صنعـت اسـت؛ در صورتـی کـه تنهـا کسـانی کـه 
ثـروت دارنـد می تواننـد ادبیـات را بـرای انتشـار ترجمه 
کننـد«. او همچنیـن گفـت کـه کاهـش هزینه هـا بـه 
 SoA ترجمـه غیرادبی محـدود نمی شـود.از 787 عضو
کـه پاسـخ داده انـد )از جملـه نویسـندگان داسـتان ها و 
داسـتان های غیرداسـتانی، فیلمنامه نویسـان، شاعران و 
روزنامه نـگاران، و همچنیـن تصویرگـران و مترجمـان( 
94 درصـد گـزارش کردنـد که وقتـی از کارشـان برای 
توسـعه ابزارهـای هـوش مصنوعـی اسـتفاده می شـود، 
ایـن  بـه  توجـه  بـا  می خواهنـد.  غرامـت  یـا  اعتبـار 
نظرسـنجی، SoA گفت کـه »نیاز فـوری« به مقررات 
دولتـی ابزارهـای هـوش مصنوعـی بـرای اطمینـان از 

توسـعه و اسـتفاده »اخلاقـی و قانونـی« وجـود دارد.

ماجرای خروج ایران از »ایکوم« و »ایکوموس« چه بود؟
روز گذشته بود که خبر انصراف ایران از عضویت در شورای 
محوطه ها  بین المللی  شورای  و  )ایکوم(  موزه ها  بین المللی 
و بناها ) ایکوموس( منتشر شد، اما ساعاتی پس از انتشار این 
خبر، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت میراث فرهنگی 
با انتشار اطلاعیه ای بر تداوم همکاری این وزارتخانه با نهادهای 

غیردولتی تاکید کرد.
به گزارش ایمنا، روز سه شنبه بود که خبر انصراف ایران از عضویت 
در »شورای بین المللی موزه ها« و »شورای بین المللی محوطه ها 
و بناها« ) ایکوموس( و »شبکه سازمان های علمی جهان سوم« 
که در زمان تصویب عضویت قرار بود همکاری هایی با وزارت 
فرهنگ و آموزش عالی به ویژه دانشگاه صنعتی شریف و سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی ایران داشته باشد، منتشر شد؛ بر 

این اساس در متن نامه رئیس جمهور آمده است:
»با توجه به عدم تمایل دولت جمهوری اسلامی ایران به تداوم 
عضویت در برخی مجامع بین المللی، لایحه زیر برای انجام 

تشریفات قانونی تقدیم می شود:
لایحه اصلاح قانون عضویت دولت جمهوری اسلامی ایران 
در سازمان ها و مجامع بین المللی مصوب 2۶/ 1/ 13۶5 با 

اصلاحات و الحاقات بعدی آن
ماده واحده – ردیف های )17( و )25( جدول دوم ذیل ماده واحده 
قانون عضویت دولت جمهوری اسلامی ایران در سازمان ها و 
مجامع بین المللی مصوب 13۶5/1/2۶ و ردیف )۶۶( فهرست 
موضوع تبصره )4( الحاقی به قانون یاد شده مصوب 3/9/1370 

حذف می شوند.«
همکاری با »ایکوم« و »ایکوموس« با جدیت بیشتری دنبال 

می شود
پس از اعلام این خبر بود که پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل 
از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی با انتشار اطلاعیه ای بر تداوم همکاری 
این وزارتخانه با نهادهای غیردولتی تاکید کرد؛ در مشروح این 
اطلاعیه آمده است: »توسعه همکاری های بین المللی در حوزه 
میراث فرهنگی در اولویت اقدامات وزارت میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی در دولت سیزدهم قرار دارد.
ایران از تجارب بسیار خوبی در همکاری با نهادهای بین المللی 
در حوزه میراث فرهنگی و موزه داری برخوردار است؛ این اقدامات 
در دوره جدید فعالیت معاونت میراث فرهنگی با جدیت بیشتری 
با نهادهایی نظیر ایکوم و ایکوموس دنبال می شود؛ نهادهایی 
همچون ایکوم )شورای بین المللی موزه ها( و ایکوموس )شورای 
بین المللی بناها و محوطه های تاریخی( ساختار غیردولتی دارند و 
حق عضویت در این مجامع در کشور ایران از طریق افراد حقیقی 

عضو این شوراها پرداخت می شود.

بنابراین لایحه اخیر دولت )لایحه اصلاح قانون عضویت دولت 
بین المللی  مجامع  و  سازمان ها  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
مصوب بیست وششم فروردین 13۶5( ناظر بر همین موضوع 
بوده و اصلاحیه ای در جهت قوانین پیشین تنظیم کرده است؛ 
همکاری های وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
با همه نهادهای غیردولتی بین المللی و ملی در حوزه میراث 

فرهنگی و موزه داری با اهتمام بیشتری در جریان است.
Á این نهادها کجا هستند و چه کارکردی دارند؟

ایکوم یک انجمن عضویت و یک سازمان غیردولتی است که 
استانداردهای حرفه ای و اخلاقی را برای فعالیت های موزه ایجاد 
می کند، به عنوان انجمن کارشناسان، توصیه هایی را در مورد 
مسائل مربوط به میراث فرهنگی ارائه می دهد، ظرفیت سازی و 
دانش را ارتقا می دهد؛ در واقع این نهاد صدای متخصصان موزه 
در صحنه بین الملل است و آگاهی فرهنگی عمومی را از طریق 

شبکه های جهانی و برنامه های همکاری افزایش می دهد.
Á :اهداف ایکوم ایران

فراهم کردن زمینه مساعد برای معرفی و اطلاع رسانی و افزایش 
آگاهی مردم نسبت به موزه در مفهوم بین المللی موزه و معرفی 

موزه های ایران در سایر کشورها
ایجاد بستر مناسب برای ارتقا، انتقال و بهره برداری از دانش 

مرتبط با موضوعات مربوط به موزه در سطح کشور
فراهم کردن زمینه مناسب برای توسعه کمی و کیفی موزه های 

تخصصی، محلی، ملی و مستقل در سطح کشور و منطقه
حمایت از حقوق و منافع موزه ها، کارشناسان حرفه ای و سعی 
در آسیب شناسی و جلوگیری از تخریب موزه ها و محوطه های 

میراث فرهنگی
فراهم کردن زمینه مساعد برای ایجاد انواع همکاری متقابل 
همانند برگزاری نمایشگاه ها و کارگاه های مشترک و پژوهش های 
مشترک در سطح ملی و بین المللی از طریق ارتباط با مؤسسات و 
انجمن های ملی و بین المللی مانند دانشگاه ها، مراکز و مؤسسات 
علمی و پژوهشی و موزه ای، کمیته های ملی سایر کشورها، 

شورای بین المللی و مؤسسات بین المللی موزه ای ایکوموس
سازمان آموزشی، علمی، و فرهنگی ملل متحد )یونسکو( در 
راستای عمل به وظایف فرهنگی خود در زمینه صیانت از 
میراث فرهنگی، در سال 19۶4 در »دومین کنگره معماران و 
متخصصان بناهای تاریخی« که در شهر ونیز ایتالیا برگزار و به 
انتشار یکی از مهم ترین اسناد جهانی حفاظت از میراث فرهنگی 
به نام »منشور ونیز« منجر شد، نهادی غیردولتی را تحت عنوان 
 InternAtIonAl »محوطه ها و  بناها  بین المللی  »شورای 
CounCIl on MonuMentS And SIteS  بنیاد نهاد که 

به اختصار ایکوموس )ICoMoS( نامیده می شود؛ ایکوموس 
تنها سازمان غیردولتی جهانی است که برای تحقق نظریه ها و 
روش شناسی و فنون حفاظت از میراث معماری و باستان شناختی 

تلاش می کند.
Á :برنامه ها و اهداف ایکوموس ایران

جلب توجه به اهمیت بناها، مجموعه بناها، و محوطه های 
تاریخی و اشاعه شناسایی، حمایت، حفاظت، مرمت و معرفی 
بناها و مجموعه بناها و محوطه های تاریخی از طریق همکاری 

در سطح ملی و بین المللی
ایجاد و گسترش مراکز اسناد، فهرست های اسناد تصویری و 

ترسیمی، پایگاه داده ها و اطلاعات و ترویج فناوری های جدید 
بناها،  احیای  و  مرمت  نگهداری،  مستندسازی، حفاظت،  در 

مجموعه ها و محوطه های تاریخی
ترجمه و تألیف و نشر، برگزاری همایش ها و نشست های علمی، 

همکاری های تحقیقاتی، فنی و آموزشی
عرضه خدمات کارشناسی و مشاوره ای

پاسداشت و ترویج و احیای سنت ها و ارتقای فناوری های مؤثر
تشویق شخصیت های علمی، تخصصی، هنری، فنی و حرفه ای 

و تقدیر از آن ها
همکاری با مؤسسات بین المللی و منطقه ای و سازمان های با 

اهداف مشابه
نهادهای بین المللی، ظرفیتی برای حفظ و ترویج تاریخ دیرینه 

ایران زمین
به گزارش ایمنا، فعالیت این نهادهای غیردولتی هم فکری و 
توصیه برای حفاظت از میراث فرهنگی است و راهکارهایی را 
بر اساس منشور ونیز و منشور وین و مانند آن ارائه می دهند 
که بتوانیم از آثار تاریخی خودمان بهتر محافظت کنیم؛ این 
سازمان ها، مشارکت را تقویت می کنند و باعث افزایش آگاهی 

اعضا درباره میراث غنی ایران می شوند.
اگر نگاه کوتاهی به تعریف هر یک از این سازمان ها داشته 
یک  موزه ها  بین المللی  شورای  که  می شویم  متوجه  باشیم 
سازمان تخصصی موزه داری در سطح جهان است که به ارتقا و 
محافظت از میراث فرهنگی می پردازد و 137 کشور جهان در آن 
عضویت دارند و شورای بین المللی ابنیه و محوطه ها )ایکوموس( 
نیز سازمانی برای نگهداری و پاسداری از اماکن میراث فرهنگی 
در سراسر جهان است و در این راستا ایکوموس ایران هم با نیت 
پاسداشت هویت ملی از طریق ترویج شناخت ارزش های نهفته 

در بناها و محوطه های تاریخی تشکیل شده است.
حفاظت از میراث فرهنگی و بناهای تاریخی یعنی حفاظت از 
یک گنج بی بدیل و هویت غنی و ریشه دار که می تواند به ارتقای 
سطح دانش و بینش عمومی و اعتلای فرهنگ و هنر کشور و 
ترویج و اشاعه فرهنگ و هنر اصیل ایرانی و اسلام منجر شود، 
چراکه ایران کشوری است که در طول سال های طولانی با 
تعداد بی شماری سرزمین، تمدن، قوم، زبان، بنا و آئین و رسوم 
سر و کار داشته است و در این راستا عضویت در سازمان های 
بین المللی نه تنها موجب حفظ این تاریخ دیرینه می شود، بلکه 
می تواند تبدیل به عاملی مؤثر در معرفی ظرفیت های گردشگری 
ایران باشد و بر این اساس شاهدیم که دولت سیزدهم نیز در این 
حوزه فعالیت های فراوانی را در دستور کار قرار داده که تنها یکی 
از نمونه های آن ثبت پرونده های میراث ملموس و ناملموس در 

عرصه بین المللی است.

بررسی و معرفی »تاریخ طب 
در ایران« 

کتاب »تاریخ طب در ایران« به عنوان یازدهمین کتاب 
از سلسله نشست های »صد کتاب ماندگار قرن« کتابخانه 

ملی روز یکشنبه 2 اردیبهشت معرفی و بررسی می شود.
به گزارش مهر، کتاب »تاریخ طب در ایران پس از 
اسلام« نوشته محمود نجم آبادی به عنوان یازدهمین 
کتاب از سلسله نشست های »صد کتاب ماندگار قرن« 
روز یکشنبه 2 اردیبهشت در کتابخانه ملی برگزار می شود.

نوشته  اسلام«  پیامبر  »تاریخ  های  کتاب  تاکنون 
محمدابراهیم آیتی، »نثر طوبی؛ دایره المعارف لغات قرآن 
کریم« نوشته علامه ابوالحسن شعرانی، »بیست مقاله 
قزوینی« از مجموعه پژوهش های علامه محمد قزوینی، 
»زندگانی فاطمه زهرا سلام الله علیها« نوشته سید جعفر 
شهیدی، »مسئله حجاب« نوشته شهیدمرتضی مطهری، 
نوشته  فارسی«  تا  میانه  فارسی  از  آن  معنای  و  »واژه 
کتایون مزداپور ، »طرح کلی اندیشه اسلامی در قرآن« 
سلسله جلسات سیدعلی خامنه ای،»حواصل و بوتیمار« 
نوشته امیرحسن یزدگردی، »خواب آشفته نفت« نوشته 
گردآوری شیخ  با  الجنان«  موحد، »مفاتیح  محمدعلی 
عباس قمی در سلسله نشست های »صد کتاب ماندگار 
قرن« معرفی و بررسی شده اند.جلسه بررسی کتاب »تاریخ 
طب در ایران پس از اسلام« با سخنرانی محمد حسین 
عزیزی عضو پیوسته فرهنگستان علوم پزشکی و محمد 
صدر عضو هیات علمی دایرة المعارف اسلامی همراه است 
و امین متولیان استادیار پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی هم دبیری این نشست را به عهده خواهد داشت.

بازدید از بناهای تاریخی 
اصفهان، پنجشنبه رایگان 

است
سخنگوی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان اصفهان گفت: بازدید از تمام بناها و 
محوطه های تاریخی اصفهان، پنجشنبه 30 فروردین به 
مناسبت »روز جهانی بناها و محوطه های تاریخی« رایگان 
سوی  از  فروردین  با 29  مصادف  آوریل  است.روز 18 
شورایعالی بناها و محوطه های تاریخی)ایکوموس( به عنوان 
»روز جهانی بناها و محوطه های تاریخی« نامگذاری شده 
است.شهرام امیری در گفت وگو با ایرنا افزود: طبق تصمیم 
دفتر حفظ و احیای بناها، بافت ها و محوطه های تاریخی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، فردا 
بازدید از اماکن فرهنگی تاریخی استان ها از جمله اصفهان 
رایگان است و تورهای بازدید اجرا خواهد شد.او افزود: در 
بین بناهای تاریخی اصفهان، کاخ عالی قاپو بدلیل نصب 
حفاظ  شیشه ای دیوارنگاره های این عمارت، تعطیل است 
و بازدید از آن در روز 30 فروردین میسر نیست.امیری 
گفت: در استان اصفهان 30 بنای تاریخی قابل بازدید و زیر 
پوشش اداره کل میراث فرهنگی وجود دارد که عمده آنها 
در شهرستان های اصفهان، کاشان، نطنز، نایین و اردستان 

قرار دارند.

رضا یزدانی برای »افعی تهران« 
خواند

تک آهنگ »چلچراغ« به خوانندگی رضا یزدانی برای 
سریال »افعی تهران« به کارگردانی سامان مقدم منتشر 
شد.به گزارش ایرنا، تک آهنگ »چلچراغ« با شعری از 
مهدی ایوبی، آهنگسازی علیرضا افکاری، تنظیم سعید 

زمانی و خوانندگی رضا یزدانی منتشر شده است.
سریال »افعی تهران« در گونه خانوادگی و درام به 
نویسندگی پیمان معادی و پویا مهدوی زاده و کارگردانی 
سامان مقدم محصول سال 1403 است که هر چهارشنبه 
از شبکه نمایش خانگی پخش می شود. معادی نقش اصلی 
سریال را بازی کرده است. داستان این سریال ماجراهای 
یک کارگردان سینما است که درگیر پرونده قتلی می شود.

جمشیدی،  پژمان  صمدی،  آزاده  دولتشاهی،  سحر 
مریلا زارعی، هومن سیدی، مهسا حجازی، بهادر مالکی، 
به آفرید غفاریان، نیلوفر کوخانی، تورج اصلانی، امیراحمد 
قزوینی و ماهور نعمتی از دیگر بازیگران سریال »افعی 

تهران« هستند.

»معجزه قرن« در یک مستند 
رادیویی

تهیه کننده »معجزه قرن« که سال گذشته در برگزیده 
دومین جشنواره مستند رادیویی پژواک برگزیده شد، گفت: 
پیرمرد  زندگی کربلایی کاظم ساروقی،  درباره  اثر  این 

بی سوادی بود که به صورت ناگهانی حافظ کل قرآن شد.
فاطمه قاسم آبادی برگزیده دومین جشنواره ملی مستند 
رادیویی پژواک و تهیه کننده رادیو قرآن در گفت وگو با ایرنا 
اظهار: سال گذشته برای دوره دوم جشنواره پژواک دو اثر 
به جشنواره ارسال کردم. یکی از آثارم به نام تنها در میانه و 
دیگری معجزه قرن بود که هر دو اثرم به مرحله نهایی راه 
یافت، اما برنامه معجزه قرن رتبه کسب کرد و برگزیده شد.

او با تاکید بر توجه به آموزش در ساخت مستندهای 
و ساختار مستند  داستان  روایت  رادیویی، گفت: سوژه، 
رادیویی معجزه قرن منجر به برگزیده شدن این مستند 
در دومین دوره از جشنواره پژواک شد.تهیه کننده »معجزه 
قرن« در آستانه افتتاحیه سومین جشنواره مستند رادیویی 
در  که  قرن  معجزه  مستند  داستان  به  اشاره  با  پژواک 
جشنواره برگزیده شد، افزود: این اثر درباره زندگی کربلایی 
از  یکی  در  که  بود  بی سوادی  پیرمرد  ساروقی،  کاظم 
روستاهای اراک زندگی می کرد. پیرمرد ساده و بی آلایشی 
که خیلی به واجبات همچون پرداخت زکات و خمس و... 

اهمیت می داد. 

چرا »کاپیتان« قربانی شد؟

اکران آنلاین غیرمنصفانه و ناعادلانه است

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

10- 1- برابـر رای شـماره 1402۶030200700759۶ هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مستقر در 
واحـد ثبتـی حوزه ثبت ملـک فلاورجان تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضی 

آقـای علـی رحیمـی فرزند حسـن بشـماره شناسـنامه 1۶00 در ششـدانگ یک 
قطعـه زمیـن کشـاورزی با کاربری زراعـی باغی 1۶05/2۶ متر مربع قسـمتی از 
پـلاک 774 فرعی از 430 اصلی واقع در مینادشـت بخـش 9 خریداری از مالک 
رسـمی آقـای اسـماعیل رضایـی فرزنـد قدمعلـی محـرز گردیده اسـت. لـذا به 
منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در 
صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته 
باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهی به مـدت دو ماه اعتـراض خود را 

بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظرف مـدت یک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت 
در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صادر خواهد شـد. 
تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1403/01/15 تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1403/01/30 
فلاورجـان  امـلاک  و  اسـناد  ثبـت  رئیـس  قلعـه شـاهی-  عباسـی  مظاهـر 

الـف 1۶87018/م 
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اقتصاد

عبور تولید سالیانه فولاد ایران 
از مرز ۳۲ میلیون تن 

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران اعلام کرد: تولید فولاد 
کشور در سال 1402 به بیش از 32 میلیون تن رسید که 

بالاترین میزان در تاریخ فولاد کشور است.
به گزارش ایرنا، براساس آخرین گزارش انجمن تولیدکنندگان 
افزایش 5.5  با  راهبردی  این محصول  تولید  ایران،  فولاد 
درصدی به بیش از 32 میلیون تن رسید که بالاترین میزان در 

تاریخ فولاد کشور است.
این گزارش تصریح دارد: بیشترین نرخ رشد تولید در زنجیره 
فولاد در سال 1402 مربوط به تولید شمش فولادی است که 

رشد 9.2 درصد نسبت به سال پیش دارد.
با وجود افزایش تولید فولاد کشور، میزان تولید محصولات 
فولادی در سطح سال 1402 یعنی در حدود 21.5 میلیون 

تن باقی ماند.
براین اساس گزارش صنعت فولاد ایران در سال 1402 شاهد 
کاهش تولید سالانه میلگرد، ورق گرم، ورق سرد و اسلب 
بود و این در حالیست که در این سال معادل 2 برابر میلگرد 
تولیدی، شمش تولید شده است.کارشناسان صنعت فولاد، 
کاهش تولید میلگرد در سال 1402 در کنار نوسانات ارزی را 
دلیل اصلی افزایش قیمت این محصول راهبردی و مورد نیاز 

»نهضت ملی مسکن« بویژه در اواخر سال 1402 می دانند.
علاوه بر کاهش چشمگیر تولید میلگرد در سال 1402 و با 
وجود کسری ورق گرم در بازار تولید این محصول نیز کاهش 
130 هزار تنی را تجربه کرد.بررسی ها نشان می دهد، بیشترین 
کاهش تولید در میان محصولات فولادی با 2.8 درصد مربوط 
به ورق سرد است و این در حالی است که واردات آن در سال 
1402 افزون بر 2.5 برابر شده است. که این موضوع پیش از 

این در گزارشی در ایرنا مورد بررسی قرار گرفت.

مسئولان از فعالیت دلالان در 
بازار جلوگیری کنند

راه  سر  بر  مشکلات  درباره  اصفهان  بازرگانی  اتاق  عضو 
قیمت گذاری دستوری  فولاد گفت:  تولیدکنندگان صنعت 
دولت بر روی محصولات فولادی تاکنون مشکلات بسیار 
زیادی را برای تولیدکنندگان به وجود آورده است و میزان 
تولیدات آنها را کاهش داده است. به منظور رفع این معضل؛ 
لازم است هم زمان با افزایش نرخ ارز محصولات فولادی با 

نرخ رقابتی در بازارهای داخلی و صادراتی عرضه شود.
داود صافی دستجردی در گفتگو با ایلنا در اصفهان یکی 
از مشکلات بر سر راه تولیدکنندگان صنعت فولاد را وجود 
قیمت گذاری بر محصولات در بازار داخل و خارج عنوان کرد 
و افزود: تعیین قیمت گذاری دستوری از سوی دولت بر روی 
محصولات تولیدی در بازارهای داخلی و صادراتی سبب شده 
تا میزان تولیدات کاهش پیدا کند. از ابتدای سال گذشته 
تاکنون چندین مرتبه تغییر قیمت در نرخ عوارض گمرکی، 
تعرفه های صادراتی، بازگشت نرخ ارز و... اتفاق افتاده است 
و همین امر موجب نگرانی تولیدکنندگان شده است.او اظهار 
کرد: زمانیکه به میزان تولیدات پایان سال واحدهای تولیدی 
نگاهی بیندازیم متوجه خواهیم شد که قیمت گذاری های 
دستوری دولت و تصویب متداوم قوانین اضافی تا چه حد بر 
روی میزان تولیدات اثر به سزایی گذاشته است و مشکلاتی 
نظیر عدم تأمین نقدینگی، عدم تأمین به موقع مواد اولیه و ... را 

برای تولیدکنندگان را به وجود آورده است.
عضو اتاق بازرگانی اصفهان با تأکید بر اینکه فعالان بخش 
خصوصی نه انتظار حمایت و نه انتظار تصویب قانون جدید 
را در مجلس توسط نمایندگان دارند؛ بلکه آنها انتظار دارند تا 
قوانین موجود به نحواحسن رعایت و اجرا شود، گفت: یکی از 
جدی ترین قوانینی که در سال 97 مصوب شد، قانون بهبود 
فضای کسب وکار بود. در بخشی از این قانون به صراحتا 
به منظور  نظرات بخش خصوصی  از  تا  است  مصوب شده 
تصویب قوانین بهره گرفته شود و از صدور بخشنامه های 
اضافی در حوزه تولید جلوگیری شود.او تصریح کرد: تا به 
امروز دولتمردان در جلسات مختلف مفاد این قانون را تصویب 
کرده اند؛ اما تاکنون مفاد این قانون رعایت نشده است. تعدد 
بر  قیمت گذاری دستوری  در عوارض گمرکی،  نرخ گذاری 
روی محصولات و وجود قوانین اضافی مخل تولید باعث 
شده است تا تولیدکنندگان با مشکلات زیادی روبرو شوند. 
انتظار ویژه ای که می توان از نماینده های استان در مجلس 
داشت؛ این است که تا حد ممکن از تصویب بخشنامه های 
اضافی در حوزه صنایع مختلف و به ویژه در حوزه صنعت فولاد 
جلوگیری کنند و در خصوص قوانین موجود نیز یک ثبات 
نسبی برقرار کنند. همچنین ثبت نقطه نظرات بخش خصوصی 
در تصمیم گیری های دولتی را در دستور کار مجلس قرار دهند 
و به آن پایبند باشند.او با اشاره به اینکه یکی از بزرگ ترین 
مشکلات صنایع تولیدی فولاد قطعی های مکرر برق و گاز 
در فصل تابستان است، اظهار کرد: طی سال گذشته بر اثر 
این قطعی ها فشار زیادی به تولیدکنندگان وارد شد و میزان 

تولیدات محصولات فولادی کاهش یافت.
ارز و تأثیر آن بر  افزایش نرخ  با  این فعال صنعتی درباره 
صنعت فولاد گفت: در سال جاری با افزایش نرخ ارز روبرو 
خواهیم بود و مسلما این امر بر قیمت تمام شده محصولات 
تأثیر بسزایی خواهد گذاشت. لازم است تا در هیئت دولت 
مصوب شود تا هم زمان با افزایش نرخ ارز؛ محصولات با نرخ 
رقابتی در بازار عرضه بشود و قیمت گذاری دستوری حذف 
شود.صافی دستجردی ادامه داد: در حال حاضر تولیدکننده 
باید محصولات خود را با قیمت دستوری دولت به فروش 
برساند؛ اما دلالان با نرخ دولتی از تولیدکنندگان محصولات 
را می خرند و به صورت غیررسمی در بازار داخلی به فروش 
می رسانند یا صادرات می کنند و از این طریق سود کلانی در 
جیب آنها می رود. تولیدکنندگان با مشکلاتی که در سر راه 
تولید خود دارند؛ همواره با حاشیه سود 2 تا 3 درصدی مشغول 
به فعالیت هستند؛ اما یک واسط یا دلال بسیار راحت با یک 
حاشیه سود 40 درصدی مشغول به فعالیت است. از مسئولان 
انتظار داریم تا از فعالیت دلالان در بازار جلوگیری شود و با 

آنها برخورد قانونی شود.

  خبر کوتاه    خبر

رشد سالانه 200 هکتاری مزارع زعفران در اصفهان
اقلیم خشک و نیمه خشک اصفهان نزدیک به 15 درصد  در 
زمین های کشاورزی مستعد کشت طلای سرخ است، بر این 
اساس کشت زعفران در استان روند رو به رشدی دارد و پیش بینی 
می شود با توسعه سالانه 200 هکتاری مزارع، در 10 سال آینده 
سطح زیرکشت این محصول در استان به بیش از 4 هزار هکتار 

برسد.
به گزارش ایمنا، در شرایط خاص اقلیمی استان اصفهان، آب یکی 
از عوامل محدودکننده در توسعه کشاورزی به شمار می آید و یکی 
از گیاهان مناسب برای کاشت در مناطق خشک و نیمه خشک، 
گیاه زعفران است که در دوران خواب زمستانی به آب نیاز ندارد، 
همچنین فصل رویش آن همزمان با شروع بارندگی ها در مرکز 
کشور است و پرورش این گیاه کم آب بر نیز پرسود به شمار می آید.
پژوهش ها نشان می دهد از بین عوامل مؤثر در کشت زعفران، 
شرایط اقلیمی مهم ترین نقش را در رویش گل زعفران دارند، بر 
این اساس در نقشه زمین های مناسب کشت زعفران در استان 
اصفهان، مناطق شرقی و شمال شرقی تشخیص داده شد که 

نزدیک به 15 درصد از مساحت استان را پوشش می دهد.
چهارمین تولیدکننده زعفران کشور

احمدرضا رئیس زاده، مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی 
ایمنا سطح زیرکشت  با خبرنگار  استان اصفهان در گفت وگو 
زعفران در کشور را بیش از 120 هزار هکتار برشمرد و اظهار 
کرد: میزان تولید این محصول در کشور به حدود 400 تن در 
سال 1401 رسید و عمده کشت آن به ترتیب در خراسان رضوی، 
جنوبی و شمالی انجام شد که استان اصفهان نیز با سطح 1800 
هکتار و تولید بیش از 10 تن در رتبه چهارمین تولیدکننده زعفران 

در کشور قرار دارد.
او زمان آغاز کشت زعفران را در ماه های خرداد و تیر دانست 
و گفت: دوره کشت تا اواخر شهریور ادامه دارد، در این مدت 
کشاورزان بسترهای لازم برای کشت را از جمله کودهای دامی 
و شیمیایی در زمین پخش و اقدام به شخم زنی می کنند تا بستر 
لازم برای تهیه پیاز سالم و استاندارد فراهم و مهیای کشت شود.

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی اصفهان با اشاره به 
توسعه 200 هکتاری سطح زیر کشت این محصول در سال 
گذشته ادامه داد: سطح زیر کشت زعفران در سال 1402 نسبت 

به سال 1401 حدود 210 هکتار افزایش یافت.
رئیس زاده برخورداری از خواب تابستانه و بی نیازی از آبیاری در 
این فصل را یکی از مهم ترین ویژگی های کشت زعفران بیان 
کرد و یادآور شد: استفاده از بارش های جوی برف و باران در طول 
رشد آن که در پاییز و زمستان و تا اواسط بهار است؛ داشتن بازار 
خارجی و داخلی مطمئن نسبت به دیگر محصولات کشاورزی، 
امکان ایجاد اشتغال برای همه افراد خانوار از کودک تا بزرگسال 
و زن و مرد )حتی افراد تحت حمایت بهزیستی(، وزن کم و 
نگهداری و حمل آسان همچنین قیمت مناسب نسبت به دیگر 
محصولات کشاورزی از دیگر مزایای تولید این محصول به شمار 

می آید.

او از مهم ترین موانع گسترش سطح زیر کشت زعفران در استان 
را هزینه بالای کشت در هر هکتار از این محصول بیان کرد و 
افزود: مانع دیگر نیز کمبود یارانه و تسهیلات کم بهره اعطایی 
برای کشت زعفران است که برای حل این مشکلات پرداخت 
تسهیلات کم بهره و بلندمدت و یارانه کشت زعفران به متقاضیان 

کشت زعفران در دستور کار قرار دارد.
Á چشم انداز توسعه ۴ هزار هکتاری مزارع

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان با 
اشاره به تولید بیش از 10 تن گل مرغوب و باکیفیت صادراتی 
زعفران در استان در سال 1401 تصریح کرد: پس از خراسان 
رضوی، جنوبی و شمالی، اصفهان چهارمین تولیدکننده زعفران 
کشور است که کشاورزان استان از شیوه های کشت در فضای 
باز و اراضی زراعی به عنوان روش های مرسوم استفاده می کنند.

فراوانی  معایب  دارای  را  زعفران  گلخانه ای  کشت  رئیس زاده 
دانست و گفت: این روش هنوز اجرا نشده است، با این حال طبق 
روال سال های قبل، کشت زعفران در استان توسعه صعودی 
دارد و پیش بینی می شود در مدت 10 سال آینده سطح زیرکشت 
این محصول در استان به بیش از 4 هزار هکتار برسد که برای 
دستیابی به این هدف لازم است هر سال به طور متوسط سطح 

زیر کشت 200 هکتار توسعه پیدا کند.
Á  عملکرد کشاورزان اصفهان، ۲ برابر میانگین

کشور
وی متوسط عملکرد مزارع زعفران استان را ۶ کیلوگرم در هکتار 
برشمرد و گفت: این آمار در مقایسه با میانگین سه کیلوگرمی 

کشور از افزایش چشمگیری برخورداراست که از جمله دلایل آن 
می توان به روش صحیح و اصولی کشت و رعایت زمان دقیق 
تاریخ کاشت، استفاده از پیازهای سالم، درشت و مناسب، تغذیه 
و آبیاری مناسب در طی دوره رشد، کشت در زمین های جدید و 
حاصلخیز )عدم جاکاری(، بارندگی های مناسب در مناطق مورد 
کشت استان و مبارزه با آفات، بیماری ها و علف های هرز در 

مزارع اشاره کرد.
مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان با 
اشاره به اقدامات سازمان جهاد کشاورزی در راستای توسعه 
کشت زعفران اظهار کرد: حمایت از کشت قراردادی و خرید 
تضمینی توسط افراد حقیقی و حقوقی، ارائه آموزش های علمی 
پرداخت  آموزشی،  کارگاه های  و  بازدیدها  برگزاری  و  فنی  و 
یارانه و تسهیلات کم بهره، حمایت از کشت مکانیزه، خدمات 
از  به متقاضیان کشت زعفران همچنین حمایت  پیاز  تأمین 
واحدهای خشک کن و بسته بندی استاندارد محصول زعفران 

از زعفران کاران استان در دستور کار قرار دارد.
Á صادرات محصول به کشورهای خارجی

رئیس زاده از برداشت بیش از 10 تن محصول زعفران در سال 
گذشته خبر داد و خاطرنشان کرد: این رقم نسبت به سال قبل از 
آن 500 کیلوگرم افزایش داشت و شهرستان های نطنز با سطح 
350 هکتار، تیران و کرون 250 هکتار، نجف آباد 170 هکتار، 
کاشان 110 هکتار، آران و بیدگل 105 هکتار و اردستان 100 
هکتار به ترتیب بیشترین سطح زیر کشت را به خود اختصاص 

داده اند.

او با اشاره به جمع آوری زعفران تولید شده در استان توسط 
محصول  میزان  بیشترین  داد:  ادامه  مخصوص  شرکت های 
گذشته  سال های  در  می شود،  صادر  خارجی  کشورهای  به 
از  هستند  روبه رو  آبی  منابع  محدودیت  با  که  کشاورزانی 
کشت های جایگزین و کم آب بر مانند زعفران، گل محمدی، 
زرشک و پسته استقبال خوبی کرده اند و با توجه به این که 
بهترین الگوی کشت، تولید محصول با توجه به طبیعت هر 
منطقه است، مناطقی از استان می تواند برای کشت زعفران 

بسیار مفید باشد.
مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان روند 
پرداخت تسهیلات دولتی در سال های اخیر برای توسعه کشت 
گیاهان دارویی را مطلوب دانست و افزود: پرداخت تسهیلات 
کم بهره برای تولید گیاهان دارویی به کشاورزان از سوی دولت 
می تواند نویدی برای توسعه بیشتر کشت این گیاهان به ویژه 

زعفران باشد که دارای ارزش افزوده بالایی است.
براساس آمارهای جهانی بیش از 90 درصد زعفران جهان در 
ایران تولید می شود، اما کشور ما به دلایل مختلف کمتر توانسته 
از ارزش افزوده این محصول پرسود بهره ببرد و در مقابل اسپانیا 
توانسته است جایگاه بزرگترین صادرکننده مجدد زعفران ایران را 

برای خود تثبیت کند.
آمارهای رسمی نشان می دهد میزان صادرات زعفران در سال 
بازار  بیشترین  و  کیلوگرم  و 40۶  تن  به 217  نزدیک   1402
صادراتی ما امارات، چین، اسپانیا، افغانستان و قطر بوده است که 

این کشورها رقبای زعفران ایران نیز به شمار می آیند.

افزایش خروجی سد زاینده رود
سرپرست معاونت بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان 

از افزایش خروجی سد زاینده رود رود خبرداد.
احمدرضا صادقی در گفت وگو با مهر اظهار داشت: خروجی 
سد زاینده رود با هدف توزیع سومین نوبت آب برای اراضی 

کشاورزی شرق اصفهان از ساعاتی پیش افزایش یافت.
او با بیان اینکه پیش بینی می کنیم فردا عصر آب در رودخانه 
زاینده رود شهر اصفهان جاری شود، خاطرنشان کرد: تعداد روز 
و حجم رهاسازی آب برای اراضی کشاورزی هنوز مشخص 
نشده و طی جلسات آینده با حضور نمایندگان کشاورزان در 

استانداری تعیین و تصمیم گیری خواهد شد.
منطقه ای  آب  شرکت  برداری  بهره  معاونت  سرپرست 
اصفهان همچنین ذخیره کنونی سد زاینده رود را 380 میلیون 

مترمکعب اعلام کرد.
اراضی  برای  آب  نوبت  تاکنون 2  امسال  زراعی  سال  در 

کشاورزی شرق و غرب اصفهان توزیع شده است.
نخستین نوبت از رهاسازی آب برای کشت پاییزه کشاورزان 
شرق و غرب اصفهان 20 آبان 1402 به مدت 17 روز انجام 
شد و دومین نوبت از سوم فروردین ماه امسال به مدت 12 
روز آب در زاینده رود اصفهان و کانال های کشاورزی شرق 

و غرب جریان داشت.
به گفته مدیر امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان 
اصفهان، آبان سال گذشته بین 38 هزار تا 40 هزار هکتار 
از اراضی کشاورزی در حوضه زاینده رود زیر کشت غلات 

رفته است.

نمایش ۴۰۰ خودرو کلاسیک، 
موتورسیکلت و آفرود در 

اصفهان 
مدیر عامل شرکت نمایشگاه  بین المللی استان اصفهان گفت: 
چهارمین نمایشگاه خودروها و موتورسیکلت های کلاسیک 
به عنوان اولین رویداد نمایشگاهی سال 1403 در اصفهان 

برگزار می شود.
به گزارش اصفهان امروز، احمدرضا طحانیان اظهار کرد: 
چهارمین نمایشگاه خودروها و موتورسیکلت های کلاسیک 
نخستین بار در سایت جدید نمایشگاه های بین المللی واقع در 
کمربندی شرق اصفهان، به عنوان اولین رویداد نمایشگاهی 

سال 1403 برگزار می شود.
او افزود: در این نمایشگاه بیش از 400 خودرو و موتورسیکلت 
به  استان اصفهان  از  آفرود  کلاسیک و صاحب سبک و 

نمایش گذاشته خواهد شد.
طحانیان خاطرنشان کرد: برای بازسازی و احیای خودروهای 
کلاسیک و کنار هم آوردن این مجموعه ارزشمند، صاحبان 
آن مشقت بسیاری را متحمل شده اند. برای تهیه قطعات 

برخی از خودروها 4 تا 5 سال وقت صرف شده است.
مدیرعامل شرکت نمایشگاه بین المللی استان اصفهان گفت: 
نمایشگاه، مدل های جدید شرکت های خودروساز  این  در 
مانند بنز، بی ام و، شورلت و فورد به نمایش درآمد خواهد آمد 
و برندهای معروف جهان نظیر فورد، پورشه، مازراتی، بنتلی، 
لامبورگینی، نیسان، کامارو، کوروت و چلنجر در معرض 

تماشای علاقه مندان قرار می گیرد.
نمایش  به  هم  نمایشگاه  این  از  بخشی  کرد:  اظهار  او 
آفرود،  خودروهای  دارد.  اختصاص  آفرود  خودروهای 
خودروهای شاسی بلند 2 دیفرانسیلی است که توانایی رانندگی 

در مسیرهای ناهموار و جاده های صعب العبور را دارد.
چهارمین نمایشگاه »خودروها و موتورسیکلت های کلاسیک، 
آفرود و مسابقه ای« از 29 فروردین لغایت 2 اردیبهشت ماه در 
نمایشگاه بین المللی استان اصفهان واقع در کمربندی شرق، 
روبروی منطقه روشن دشت برگزار می شود. این نمایشگاه 

همه روزه از ساعت 15 تا 21 میزبان علاقه مندان است.
عرصه  پیشکسوتان  از  نمایشگاه  این  برگزاری  مدت  در 

خودروهای کلاسیک استان اصفهان نیز تقدیر خواهد شد.

 ثبت رکورد تولید روزانه
 ۲۹ هزار و ۱6۸ تن تختال با 

۱6۲ ذوب در ناحیه فولادسازی 
و ریخته گری مداوم

در سال جهش تولید با مشارکت مردم، همکاران پرتلاش 
 27 روز  در  مداوم،  گری  ریخته  و  فولادسازی  ناحیه 
فروردین موفق به ثبت رکورد تولید روزانه 29 هزار و 1۶8 

تن تختال با 1۶2 ذوب شدند. 
به گزارش ایراسین، در سال جهش تولید با مشارکت مردم، 
همکاران پرتلاش ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم، 
در روز 27 فروردین موفق به ثبت رکورد تولید روزانه 29 

هزار و 1۶8 تن تختال با 1۶2 ذوب شدند.
رکوردهای قبلی 10 مهر سال 1401 با 1۶1 ذوب و به 
میزان 28 هزار و 450 تن و 10 مهر 1402 با 157 ذوب و 

28 هزار 880 تن تختال محقق شده بود.
درایت  و  تلاش  و  متعال  خداوند  عنایت  با  مهم  این 
همکاران در افزایش تعداد ذوب و نیز بازده وزنی تختال 

محقق گردید.

 تحویل ۲۸۷ پلاک زمین در قالب قانون »جوانی جمعیت« 
در روستاهای اصفهان

در  اصفهان گفت:  استان  بنیاد مسکن  معاون عمرانی 
پلاک   287 گذشته  سال  جمعیت«  »جوانی  قانون  قالب 
زمین تحویل جوانان دارای فرزند سوم و چهارم در روستاها 

شده است.
به گزارش بازار، غلامرضا اسماعیلی در آستانه سالروز 
جمع  در  )ره(  خمینی  امام  حضرت   100 حساب  ایجاد 
خبرنگاران اظهار کرد: کمتر ار دو ماه پس از پیروزی انقلاب 
اندازی  راه  را   100 حساب  امام خمینی  حضرت  اسلامی 
کردند، بدین ترتیب از یکم تا سی ام فروردین ماه هر سال 

به نام حساب صد حضرت امام نامگذاری شده است.
او با بیان اینکه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی پیش از 
ارگان دیگری در کشور تاسیس شده است که نشان  هر 
از اهمیت موضوع ساخت مسکن در هر همان زمان بوده 
چندین  انقلابی  نهاد  این  در  ما  فعالیت های  افزود:  است، 
بخش دارد، در دو بخش ساخت مسکن روستایی و شهری  
فعالیت داریم و اقدامات عمرانی در سطح روستاها ازجمله 
پیاده روسازی در  طرح و زیرسازی معابر، تعویض، جدول، 

حوزه عمران روستایی در سطح استان را دنبال می کنیم.
انقلاب اسلامی استان اصفهان  بنیاد مسکن  مدیرکل 
کردن  قانونمند  منظور  به  هادی  طرح  اینکه  به  اشاره  با 
بوده  استفاده  فعالیت های عمرانی در سطح روستاها مورد 
است، تاکید کرد: تمام اقداماتی که در راستای طرح اقدام 
ملی مسکن توسط این نهاد دنبال می شود در حوزه مسکن 

روستایی است.
او ادامه داد: همه روستاهای استان اصفهان دارای طرح 
هادی هستند و نقشه و برنامه برای ساخت مدرسه یا مسکن 
پیاده روسازی ساخت معابر  در مناطق مختلف روستایی و 

برای ما کاملا مشخص است.
بنیاد مسکن  نیا معاون عمرانی  فقیه  ادامه محمود  در 
استان اصفهان با اشاره به اینکه فعالیت های بنیاد مسکن 
دو بخش روستایی و شهری را در بر می گیرد که توسعه 
روستایی بسیار مهم است، اظهار کرد: در استان اصفهان 
از 20 خانوار و دو هزار و 5۶2  تعداد 935 روستای بیش 
روستای کمتر از 20 خانوار داریم که از این تعداد 35۶ روستا 

دارای جمعیت هستند.
Á  تمام روستاهای اصفهان دارای طرح هادی

است 
او با اشاره به اینکه یکی از وظایف بنیاد مسکن روستایی 
تهیه طرح هادی است، تاکید کرد: طرح هادی برای تمام 
 35۶ از  و  است  شده  تهیه  خانوار  از20  بیش  روستاهای 
تعیین  مورد  خانوار، 152  زیر 20  جمعیت  دارای  روستای 

محدوده و طرح هادی آنها تعیین تکلیف شده است.

معاون عمرانی بنیاد مسکن استان اصفهان تاکید کرد: 
صدور اسناد اماکن روستایی و شهرهایی با جمعیت کمتر از 
25 هزار نفر، از دیگر وظایف بنیاد مسکن روستایی است که 
از طرف راه و شهرسازی در این راستا نمایندگی داریم که با 

همکاری اداره ثبت اسناد صادر می شود.
واگذاری زمین در روستاها برای کاهش قیمت مسکن

اعتبارات  اساس  بر  اجرای طرح هادی  اضافه کرد:  او 
داخلی، ملی و استانی تخصیص یافته و تملک و واگذاری 
زمین در روستاها به منظور پایین آوردن قیمت مسکن از 
زمین  که  نوعی  به  است  نهاد  این  موظف  اقدامات  دیگر 
هایی در اختیار منابع طبیعی زمانی که در طرح هادی واقع 
شود به بنیاد مسکن واگذار شده و ما در اختیار مردم قرار 

می دهیم.
فقیه نیا گفت: در تیرماه سال گذشته در راستای انجام 
نهضت ملی روستاها یک هزار و 833 هکتار زمین در 1۶9 
روستا شناسایی شد که 803 هکتار از آنها در شورای مسکن 
استان برای 87 روستا مصوبه دریافت کرد و مصوبات کمیته 
تصویب بنیاد مسکن استان اصفهان نیز 733 هکتار برای 51 

روستا بوده است که تملکات در حال انجام است.
او اضافه کرد: 17 هزار و 232 قطعه پلاک را در سامانه 
راه و شهرسازی ثبت و یک  سوم تا یک  دوم این زمین ها را 
در اختیار روستاهای زمین تملک شده قرار می گیرد؛ ثبت نام 
در این راستا آغاز شده است و زمین ها به شکل 90 ساله 

واگذار می شود.
معاون عمرانی بنیاد مسکن استان اصفهان با اشاره به 
بهسازی روستاها و اجرای آسفالت معابر تاکید کرد: 19 هزار 
و 897 تن قیر در سال گذشته به شکل یارانه ای در اختیار 

این بنیاد قرار گرفته است و از طریق اعتبارات ملی، استانی 
و هم همچنین اعتبارات داخلی بنیاد مسکن نیز سال گذشته 
اجرای  روستا  در 348  مربع  متر  هزار  و 984  میلیون  دو 

آسفالت انجام شد.
او اظهار کرد: از 1394 تا 1402 به میزان 123 هزار و 
793 تن قیر به استان اصفهان تخصیص یافته و 18 میلیون 
و 5۶8 هزارو 950 مترمربع اجرای آسفالت در 793 روستا در 

قالب دو هزار و 135 پروژه انجام شده است .
Á  پرداخــت ویژه بــه روســتاهای هدف

گردشگری در اصفهان
فقیه نیا اضافه کرد: در استان اصفهان 12 روستای دارای 
بافت باارزش و 9 روستا با هدف گردشگری داریم که به 
شکل ویژه به آنها پرداخته می شود تا بافت آن به شکل 
سنتی حفظ شود چراکه بومگردی در این مناطق برای مردم 

روستا درآمدزایی به همراه دارد.
 9 گفت:  اصفهان  استان  مسکن  بنیاد  عمرانی  معاون 
روستای دیگر در این راستا تعریف و کارگروه های مربوطه 
تشکیل شده که از این تعداد دو مورد دارای بافت با ارزش 
وهفت مورد روستای باهدف گردشگری تعریف شده است.

او ادامه داد: مصوبات اولیه در ارتباط با این روستاها، با 
هماهنگی سازمان برنامه و بودجه و میراث فرهنگی طی 
شده و به شورایعالی در پایتخت ارسال شده که در صورت 
تصویب هر ساله برای آنها اعتبارتی در راستای بهسازی در 

نظر گرفته می شود.
فقیه نیا تاکید کرد: ازدیگر اقدامات بنیاد اصفهان، صدور 
سال  الحاق  قانون  زمینه  در  گذشته  سال  که  است  اسناد 
با  وشهری  روستایی  حوزه  در  سند  جلد  هزار  گذشته 10 

هماهنگی اداره ثبت صادر و تحویل مردم شده است که در 
حوزه روستایی پنج هزار و 435 و شهری چهار هزار 573 
از سال 1385  به طور کلی  جلد سند تحویل شده است، 
تاکنون 280 هزار و 181 جلد سند تحویل مردم شده است.

او گفت: همچنین در قالب قانون »جوانی جمعیت« سال 
گذشته 287 پلاک زمین تحویل جوانان دارای فرزند سوم و 

چهارم در روستاها شده است.
در ادامه معاون مسکن شهری بنیاد مسکن با بیان اینکه 
این بنیاد را در حوزه معاونت مسکن شهری در دو جبهه 
فعالیت دارد، اظهار کرد: تعدادی از پروژه ها ازجمله مسکن 
مهر توسط دولت های مختلف به بنیاد تکلیف می شود که 
در این راستا 27 هزار واحد مسکونی مهر را تکمیل و به 

متقاضیان تحویل دادیم.
Á  اجرای ۱۵ هزار واحد مســکونی در طرح

نهضت ملی مسکن در روستاها
محمد اصفهانی افزود: در طرح نهضت ملی مسکن نیز 
15 هزار واحد در دست اقدام داریم که برخی از آنها توسط 
بنیادمسکن و با تسهیلات دریافتی توسط ما ساخته می شود 
)بنیاد ساخت( و برخی از این واحدها در زیرمجموعه گروه 
ساخت محسوب شده و زمین تحویل مرم شده تسهیلات و 

متولی ساخت مسکن خود مردم هستند.
او اظهار کرد: در پروژه بنیاد ساخت هشت هزار و 95 
در  پروژه   3۶ قالب  در  که  داریم  احداث  دست  در  واحد 
شهرستان های مختلف سطح استان اجرا می شود و میانگین 

پیشرفت 48 درصدی در کل استان دارد.
معاون مسکن شهری بنیاد مسکن گفت: هفت هزار و 
چهار واحد زمین نیز در قالب گروه ساخت به مردم تحویل 
شده که به صورت واحدهای یک، دو و سه طبقه در قالب 
پنج هزار و 173 پروژه مجزا در سطح استان اصفهان توسط 

مردم درحال ساخت است.
او با تاکید بر اینکه برخی زمین ها در شهرهای مختلف 
متعلق به خود بنیاد مسکن هستند که درسال جدید دو هزار 
102 واحد در قالب ۶1 پروژه مجزا در برنامه بودجه سال 
جدید قرار گرفته است، اظهار کرد: برخی از این پروژه ها در 
بودجه سال 1402 بوده که هنوز به اتمام نرسیده که شامل 

دو هزار و 591 واحد می شود.
اصفهانی با بیان اینکه جمع پروژه های در حال ساخت 
توسط بنیاد مسکن در اراضی مربوط به خود بنیاد در مجموع 
چهارهزار و ۶93 واحد است، اظهار کرد: در زمینه آماده سازی 
آماده سازی 28  نیز  مسکن  ملی  نهضت  پروژه  در  اراضی 
سایت با بنیاد است که هم اکنون مساحتی معادل 278 هکتار 

در حال آماده سازی است.
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امیرحسین احتشامی

 ورزش بانوان

انتقاد نخستین مدال آور ایران 
از بی توجهی به دوومیدانی 

بانوان

اولیـن زن مـدال آور دوومیدانـی ایـران در مسـابقات 
قهرمانـی آسـیا معتقـد اسـت کـه بـه دوومیدانـی زنـان 

متناسـب بـا پتانسـیلی کـه دارنـد توجـه نمی شـود.
بـه گـزارش مهـر، باتوجه بـه در پیش بـودن بازی های 
المپیـک تمـام ورزشـکاران ایـران بـرای رسـیدن بـه این 
بازی هـا از ابتـدای سـال بـا حریفـان خـود رقابـت را آغاز 
کردنـد. دوومیدانـی کـه در المپیـک لنـدن توانسـت برای 
نخسـتین بار مـدال نقره را کسـب کند یکی از رشـته های 
پرامید برای کسـب سـهمیه المپیک اسـت. در حال حاضر 
فرزانـه فصیحـی تنهـا دوومیدانـی کار ایـران اسـت کـه 
سـهمیه المپیـک خـود را قطعـی کـرده و حسـن تفتیان، 
حمیـده اسـماعیل نژاد، مهدی صابری، مهـدی پیرجهان و 
حسـین رسـولی در رنکینگ سـهمیه حضـور دارنـد و باید 
بـرای کسـب ورودی ایـن بازی ها امتیاز خـود را بالا ببرند. 
مریـم صدارتـی، اولیـن زن مـدال آور ایـران در مسـابقات 
قهرمانـی آسـیا کـه مـدال برنـز پـرش ارتفـاع مسـابقات 
مـورد وضعیـت  در  دارد،  کارنامـه  در  را  فیلیپیـن   1973
دوومیدانـی زنـان ظهـار داشـت: دوومیدانی زنان ایـران در 
سـال های اخیـر رشـد بدی نداشـته اسـت و حتـی ما بعد 
از 57 سـال در المپیـک توکیـو شـاهد بودیـم کـه دختران 
مـا بـاز موفـق شـدند در این رویـداد بـزرگ و مهمی مانند 
بازی هـای المپیـک توکیـو حضور داشـته باشـند. او افزود: 
جـای خوشـحالی دارد که ایـن دوره هـم فصیحی مجدداً 
سـهمیه خـود را بـرای بازی هـای المپیـک پاریس قطعی 
کرده اسـت. البتـه که این کار بزرگ او هم بیشـتر به خاطر 
تلاش هـا و زحمت هـای خـودش بـوده اسـت وگرنـه بـه 
دوومیدانـی زنـان متناسـب بـا پتانسـیلی کـه دارنـد توجه 
نمی شـود. این پیشکسـوت دوومیدانی در ادامه خاطرنشان 
کـرد: شـرایط دوومیدانـی امروز بـا زمانی که مـن فعالیت 
می کـردم زمین تا آسـمان فرق کرده اسـت. به خاطـر دارم 
آن دوره مـن خـودم مربـی خـودم بـودم و کسـی نبود که 
بخواهـد مـن را راهنمایـی کند. اما حـالا اکثـر دوومیدانی 
کاران مـا مربـی خودشـان را دارنـد و یـا مـدام در اردوهای 
برون مـرزی هسـتند و تعـدادی از آنها نیز بـا مربی خارجی 
تمرین می کنند؛ اما بازهم از شـرایط ناراضی هسـتند. البته 
کـه دوومیدانـی در کل دنیا رشـد کرده اسـت و این عوامل 
به تنهایـی برای موفقیت کافی نیسـت و نخواهد بـود. او با 
بیـان اینکه فصیحی سـریع ترین دونده ما در ایران اسـت، 
گفـت: اتفـاق خوبی اسـت که ما هنـوز هـم در دوومیدانی 
بانـوان سـتاره های خوبی مانند فصیحی داریم. بـرای او در 
المپیک پیش رو آرزوی موفقیت دارم. درسـت اسـت که او 
دوره گذشـته هـم تجربه شـرکت در این رویداد را داشـته؛ 
اما هنوز رسـیدن بـه مدال المپیک انتظار زیادی از اوسـت. 
مـن خـودم سـال 19۶4 در المپیک حضور داشـتم جو این 
بازی ها قابل مقایسـه با سـایر مسـابقات نیسـت. صدارتی 
در ادامـه گفـت: دوومیدانـی ایـران در کارنامـه خـود مدال 
المپیـک را دارد؛ عـلاوه بـر این دوومیدانی به عنوان رشـته 
مادر یکی از رشـته های مهم ورزشـی در جهان به حسـاب 
می آیـد؛ امـا در کشـورمان آن طور که انتظار مـی رود به آن 
توجـه نمی شـود. اخیـراً هم که فدراسـیون دچـار تغییرات 
زیـادی بـود که در سـال قبل از المپیک اتفـاق خوبی برای 
آن نبود. نخسـتین زن مدال آور ایران در مسابقات قهرمانی 
آسـیا در پایان خاطرنشـان کرد: دوومیدانی ایران هنوز هم 
پتانسـیل کسـب مـدال در بازی هـای المپیـک را دارد؛ هر 
چنـد این روند بعد از کسـب مدال توسـط احسـان حدادی 
متوقـف شـده اسـت؛ ولـی در همیـن رشـته های پرتابـی 
سـتاره های جدیـدی آمدند کـه می توان به درخشـش آنها 

در آینـده امیـدوار بود.

بانوی ایرانی در رقابت های 
تکواندو المپیک پاریس 

قضاوت می کند
با اعلام فدراسـیون جهانـی تکوانـدو، معصومه باقری 

در بازی هـای المپیـک پاریـس قضاوت خواهـد کرد.
بازی هـای  ایرنـا، رقابت هـای تکوانـدو  بـه گـزارش 
المپیـک 2024 پاریـس طی روزهـای 17 تـا 20 مردادماه 
سـال جاری به میزبانی فرانسه برگزار می شـود. فدراسیون 
جهانـی تکوانـدو بعـد از انتخـاب یـک داورزن ایرانی برای 
قضـاوت در بازی هـای پارالمپیـک، دیگـر بانـوی ایرانـی 
را نیـز بـرای قضـاوت بـه المپیک دعـوت کـرد. بر همین 
اسـاس، فدراسـیون جهانـی با ارسـال نامـه ای بـه تهران، 
معصومـه باقـری داور بین المللـی تکوانـدو کشـورمان را 
بـرای قضـاوت در بازی هـای المپیـک بـه پاریـس دعوت 
کـرد. این برای نخسـتین بار اسـت که فدراسـیون تکواندو 
ایـران یـک داورزن ایرانـی را در بیـن داوران قضاوت کننده 
در بازی هـای المپیـک دارد. پیش تر مرجـان تیموری برای 
قضـاوت در بازی هـای پارالمپیک، دعوت شـده بود. باقری 
پـس از آنکه از سـوی فدراسـیون جهانی به کمپ تمرینی 
انتخابـی المپیـک دعوت شـد؛ در معتبرتریـن تورنمنت ها 
از جملـه قهرمانـی جهـان، گرندپری هـا و... قضاوت هـای 
کم اشـتباهی داشـت و در نهایت در لیسـت نهایی داوران 

قضاوت کننـده در بازی هـای المپیـک قـرار گرفت.

شاکله اصلی تیم ملی فوتسال را بازیکنان 
گیتی پسند تشکیل می دهند. ستاره های که 
هرکدام در قهرمانی فصل گذشته نماینده 
پرافتخار اصفهان نقش تأثیرگذاری داشتند و 
حالا قرار است همین کار را هم برای وحید 
شمسایی انجام دهند. از جمع چهارده نفره 
تیم ملی فوتســال نیمی از آن ها عضو تیم گیتی پســند بوده 
که شــامل باقر محمدی، علیرضا رفیعی پور، محمدحســین 
درخشــانی، محمدرضا سنگ سفیدی، مسعود یوسف، مهدی 
کریمی و علی خلیل وند می شوند. البته سال هاست که نماینده 
اصفهان تیم ملی را تغذیــه می کند و به منبع پرقدرتی برای 
پرورش استعدادهای فوتســالی تبدیل شده است. جام جهانی 
کلمبیا با رهبری ســیدمحمد ناظم الشریعه و روی آوردن این 
مربی به ستاره های گیتی پسند که همگی از بهترین های ایران 
به شمار می رفتند؛ سپهر محمدی، احمد اسماعیل پور، محمد 
کشاورز، علی  اصغر حسن زاده، افشین کاظمی، مهران عالی قدر 
و مهدی جاوید. بازیکنانی که ترکیب، سیستم و تاکتیک تیم 
ملی را مبتنی به خود شکل می دادند و در هر مسابقه ای فرشته 
نجات بخش بودند و نسخه حریفان را می پیچیدند. هشت سال 
از آن توفیق تاریخی گذشــته و سکه قهرمانی باری دیگر به 
آسمان پرت شده و هر روی آن که به پایین فرود بیاید، حال و 

هوای تیم ملی را به تصویر می کشد. وحید شمسایی سرمربی 
تیم ملی همانند ناظم الشریعه، هفت بازیکن گیتی پسند را برای 
لشــکر خود برگزیده و به مدد آن ها به آوردگاه آســیایی پای 
می گذارد. در رقابت های هیجان انگیز لیگ برتر فوتســال با 
بازیکنان فوق العاده ای که همگی از قریحه های منحصربه فردی 
برخوردارند و هرکدام به مبــارزه می پردازند تا نقش هایی که 
بر عهده دارند را با موفقیت به ســرانجام برسانند و دراین بین، 
ســتاره ای غیرمنتظره ورای وظایفش پیش می رود و همه را 
شگفت زده می کند. محمدحسین درخشانی، بازیکن ملی پوش 
تیم گیتی پسند که پیش از آغاز لیگ برتر زمزمه جدایی اش و 
پرواز به اوساسونا به گوش می رسید، با سماجت محمد کشاورز، 
سرمربی این تیم در نصف جهان ماندنی شد و چنان نمایشی 
را بر جای گذاشــت تا در بســیاری از پارامترهای عدد چه در 
تیمش و چه در لیگ معتبر فوتسال ایران، به عنوان سرآمدترین 
بازیکن و عامل قهرمانی گیتی پسند معرفی شود. درخشانی 23 
بار ســنگر باشــگاه های لیگ برتری را فتح کرد و همان قدر 
به عنوان یک مدافع از فروپاشیدن دروازه تیمش جلوگیری کرد. 
در لیگ برتری که آقای گل های آن قاتلین بالفطره فوتســال 
ایران به شــمار می روند و این عنــوان در یک دهه اخیر بین 
مهدی جاوید و سعید احمد عباسی جابه جا می شد، اما ملی پوش 
گیتی پسند در پستی نامتعارف با گشودن دروازه ها چنان موفق 

بــود تا غیرمنتظره ترین آقای گل تاریخ قلمداد شــود. محمد 
کشاورز وظایفی را برای درخشانی معین کرد تا در برنامه های 
هجومی اش نقش پررنگی داشته باشد. درخشانی سوای حضور 
عقــب زمین این توانایی را داشــت کــه در خط های کناری 
به عنوان بازیکن ســرعتی به حرکت دربیاید و به طوری که تا 
نزدیکی دروازه حریفان پیش برود. جای گیری های مناسب او 
در لب تیر که خیلی از نقشــه های گل زنی مربیان به آن نقطه 
وابسته است، باعث شــد تا درخشانی بی آنکه حتی گلی را از 
روی نقاط پنالتی به ثمر برســاند، برای نخستین بار آقای گلی 
لیگ برتر را تجربه کند. اگرچه او پیش ترها در لیگ دسته اول 
کفش هایش را طلایی کرده بوده اســت. حالا همین بازیکن 
یکی از ســتاره هایی است که قرار است در مسابقات قهرمانی 
آسیا عصای دســت وحید شمسایی شود. تیم ملی فوتسال با 
رهبری شمســایی برای توفیقی درخور اعتبار ایران که فقط 
قهرمانی در آن تعبیر می شــود، با ماجراجویی چهارده مهاجم 
به سوی صندوق گم شده یعنی ناکامی دوره گذشته جام ملت ها 
برابر ژاپن به حرکت درآمده است. آن ها برای در دست گرفتن 
سلطنت، باید همه حریفان چه کوچک و چه بزرگ را شکست 
دهند. این عزم آهنین در خیلی چیزها تعریف می شــود، انتقام 
از سامورایی ها، قدرت نمایی و صعود به جام جهانی. این لشکر 
وحید شمسایی در جام ملت های آسیا را چهارده شوالیه تشکیل 

داده اند که هرکدام از آن ها، جنگجوهایی تمام عیار هستند و در 
تیم های باشگاهی خود سرنوشت ساز بوده اند. تیم ملی فوتسال، 
فوق ســتاره های زیــادی را در خود دیده که همیشــه پرچم 
ایــران را در آن بالابالاها تاب داده اند. تاریخی که ورق خورده 
و آینده ای که از راه می رســد، ســتاره هایی خاموش می شوند 
و ستاره های دیگری عیان شــده اند. به جرئت می توان گفت، 
وحید شمسایی نگرانی اش را به هیچ می گیرد و به چهره های 
جوانش دل می بندد و حالا در جام ملت های آســیا چشم ها در 
تورنمنتی که حســین طیبی به دلیل مصدومیت غایب است 
به ســاق پاهای دیگر بازیکنان نوظهور دوخته شده و باید دید 
وقتی مسابقات تمام می شــود، چه عملکردی به نامش ثبت 
شده است. براین اساس به نظر می رسد تیم ملی برابر حریفان 
دریادلانه بازی کند و باانگیزه ای بالا برای چنگ زدن به پیروزی 
قصد دارد مأموریت ناکام و نیمه تمام دوره قبل را با خوشبختی 
به پایان برســاند. رقابت های جام ملت های آسیا از تاریخ 30 
فروردین ماه بــرای تیم ملی با مصاف برابر افغانســتان آغاز 
می شود و سپس شــاگردان شمسایی باید با کویت و بحرین 
هم برای صعود از مرحلــه گروهی مبارزه کنند. پس از پایان 
این مرحله مأموریت اصلی شاگردان وحید شمسایی تازه آغاز 
می شود و جدال با رقیبانی چون ژاپن و ازبکستان بخش اصلی 

کارتیم ملی را تشکیل می دهد.

نماینده پرافتخار اصفهان همچنان فوتسال را تغذیه می کند

تیم ملی در تسخیر ستاره های گیتی پسند

تیم ملی کشتی فرنگی با کسب 4 نشان طلا، 3 نقره و 2 
برنز بااقتدار عنوان قهرمانی قاره کهن را از آن خود کرد.

به گزارش صداوســیما، سی و ســومین دوره رقابت های 
کشتی فرنگی قهرمانی آسیا روز های 27 و 28 فروردین ماه در 
شهر بیشکک قرقیزستان برگزار شد و در پایان سعید اسماعیلی 
در وزن ۶7 کیلوگــرم: ناصــر علیــزاده در وزن 87 کیلوگرم، 
محمدهادی ســاروی در وزن 97 کیلوگرم و امین میرزازاده در 
وزن 130 کیلوگرم به نشــان طلا دست یافتند، پویا دادمرز در 
وزن 55 کیلوگرم، محمدرضا رســتمی در وزن 72 کیلوگرم و 
رسول گرمسری در وزن 82 کیلوگرم صاحب نشان نقره شدند و 
امیررضا ده بزرگی و ایمان محمدی در وزن ۶3 کیلوگرم نیز به 
نشان برنز رسیدند. در رده بندی تیمی ایران مقتدرانه و با کسب 
200 امتیاز به عنوان قهرمانی رسید و تیم های قرقیزستان با 144 

امتیاز و ژاپن با 142 امتیاز دوم و سوم شدند.
Á  نتایج نمایندگان کشــورمان به شرح زیر

است: 
در وزن 55 کیلوگرم پویا دادمرز پس از اســتراحت در دور 
اول، در دور دوم بــا نتیجه 7 بر 2 ســجاد البیدهان از عراق را 
از پیش رو برداشــت و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. وی در 
ایــن مرحله با نتیجه 3 بر 2 تائه مین کیــم از کره جنوبی را 
شکســت داد و به دیدار فینال راه یافــت. دادمرز در این دیدار 
با نتیجه 9 بر صفر مغلوب یو چول از کره شــمالی شــد و به 
مدال نقره رسید. در وزن ۶0 کیلوگرم امیررضا ده بزرگی پس از 
استراحت در دور نخست، در دور دوم با نتیجه 9 بر صفر جوی 
هوانگ از چین تایپه را از پیش رو برداشت. او در دور سوم مقابل 
اسلام جان عزیزاف از تاجیکستان را با نتیجه 8 بر 5 از پیش 
رو برداشت و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. وی در این دیدار 
مقابل ژولامان شارشنبیکوف قهرمان دنیا از قرقیزستان با نتیجه 
11 بر صفر مغلوب شــد و راهی دیدار رده بندی شد. او در این 
دیدار در مقابل بهرام اف از ازبکستان قرار گرفت و با نتیجه 9 

بر صفر به پیروزی رسید و صاحب مدال برنز شد. در وزن ۶3 
کیلوگرم ایمان محمدی پس از اســتراحت در دور اول، در دور 
دوم با نتیجه 9 بر صفر کرار البیدهان از عراق را شکست داد. 
وی در دور بعد و در مرحله نیمه نهایی با نتیجه 10 بر 4 مغلوب 
آیاتا سوزوکی از ژاپن شد و به دیدار رده بندی رفت. محمدی 
در این دیدار با نتیجه 10 بر صفر هادونگ تان از چین را مغلوب 
کرد و به مدال برنز رسید. در وزن ۶7 کیلوگرم سعید اسماعیلی 
در دور نخســت با نتیجه 11 بر صفر لی لی از چین را مغلوب 
کــرد. وی در دور بعد با نتیجه 8 بر صفر فیروز میرزارجب اف 
از تاجیکستان را شکست داد و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. 
وی دراین مرحله مقابل روشن آتدایف از ترکمنستان با نتیجه 
10 بر صفر به برتری دســت یافت و راهی دیدار فینال شــد. 
اسماعیلی در دیدار پایانی با نتیجه 3 بر 1 رازاک بیشیکیف از 

قرقیزستان را شکست داد و طلایی شد. در وزن 72 کیلوگرم 
محمدرضا رستمی پس از اســتراحت در دور اول، در دور دوم 
با نتیجه 5 بر 3 مقابل جی لنگ از چین به برتری رســید و به 
مرحله نیمه نهایی راه یافت. وی در این مرحله با نتیجه 10 بر 
صفر عادیلخان ساتایف از قزاقستان را شکست داد و به دیدار 
فینال راه یافت. رستمی در این دیدار به مصاف شینگو هارادا از 
ژاپن رفت و در پایان با نتیجه 9 بر 5 مغلوب حریف خود شــد 
و به مدال نقره بسنده کرد. در وزن 77 کیلوگرم امیر عبدی در 
دور اول با نتیجه 9 بر صفر مقابل علی محمد ال عبوداح از عراق 
به پیروزی رســید. او در دور دوم با نتیجه 8 بر صفر ساجان از 
هند را مغلوب کرد و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. وی در این 
مرحله در مصاف با آکژول محموداف دارنده مدال نقره المپیک 
و مدال های طلای جهان از قرقیزستان با نتیجه 12 بر 2 مغلوب 

شــد و به دیدار رده بندی رفت. او در این دیدار با نتیجه 4 بر 3 
مغلوب ابراگیم ماگومدوف قهرمان آسیا از قزاقستان شد و در 
جایگاه پنجم قرار گرفت. در وزن 82 کیلوگرم رسول گرمسیری 
پس از استراحت در دور نخست، در دور دوم با نتیجه 8 بر صفر 
سیجین یانگ از کره جنوبی را از پیش رو برداشت و به مرحله 
نیمه نهایی رفت. وی در این دیدار با نتیجه 7 بر 7 از سد بکزات 
اورونخول اولو از قرقیزستان گذشت و به دیدار فینال راه یافت. 
گرمسیری در دیدار پایانی با تایزو یوشیدا از ژاپن سرشاخ شد و 
با نتیجه 9 بر صفر مغلوب حریف خود شد و به مدال نقره رسید. 
در وزن 87 کیلوگرم ناصر علیزاده پس از استراحت در دور اول، 
در دور دوم با نتیجه 8 بر 1 آتابک عزیزبیکوف از قرقیزســتان 
را شکســت داد و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. وی در این 
مرحله با نتیجه 1 بر 1 از سد ماساتو سومی از ژاپن گذشت و به 
دیدار فینال راه یافت. علیزاده در این دیدار به مصاف نورسلطان 
تورسینوف از قزاقستان رفت و در پایان با نتیجه 5 بر صفر برابر 
این حریف به برتری دست یافت و صاحب مدال طلا شد. در 
وزن 97 کیلوگرم محمدهادی ساروی پس از استراحت در دور 
نخست، در دور دوم با نتیجه 9 بر صفر بادامدورج بالتمونخ از 
مغولستان را شکست داد و به دیدار فینال راه یافت. وی در این 
مرحله مقابل جئونگ یئــول ون از کره جنوبی با نتیجه 8 بر 
صفر به برتری دست یافت و راهی دیدار فینال شد. ساروی در 
این دیدار با نتیجه 9 بر صفر یوسوف ماتسی اف از قزاقستان را 
مغلوب کرد و به مدال طلا دست یافت. در وزن 130 کیلوگرم 
امین میرزازاده پس از استراحت در دور اول، در دور دوم با نتیجه 
8 بر صفر اسلام جان رحمت اف از ازبکستان را مغلوب کرد و 
به مرحله نیمه نهایی رفت. او در این مرحله ارلان مناتبکوف از 
قرقیزستان را با نتیجه 9 بر صفر از پیش رو برداشت و به دیدار 
فینال رفت. میرزازاده در دیدار نهایی مین سئوک کیم دارنده 
مدال برنز جهان از کره جنوبی را با نتیجه 5 بر صفر شکست 

داد و طلایی شد.

ایران بر بام کشتی فرنگی قهرمانی آسیا ایستاد

   اخبار کوتاه

اسطوره ۵۸ساله تیم ملی 
برزیل به مستطیل سبز 

برگشت
اســطوره تیم ملی فوتبال برزیل نــام خود را به عنوان 

بازیکن در فهرست تیمی در ریودوژانیرو، ثبت کرد!
به گزارش ایرنا، روماریو، اسطوره 58 ساله سلسائو نام 
خود را در فهرســت بازیکنان باشــگاه اف سی آمریکا که 
ریاست آن را برعهده داشت، ثبت کرد. هیئت مدیره باشگاه 
اف سی آمریکا دیروز با استعفای وی از سمت ریاست این 
باشگاه موافقت کرد و مرد برزیلی که به همراه سلسائو در 
جام جهانی 194 قهرمان شد، حالا به عنوان بازیکن در اختیار 
سرمربی این تیم دسته دومی آمریکای جنوبی است. هنوز 
مشخص نیســت که آیا روماریو تمایل به بازی برای این 
تیم را دارد. او گفته است که در هیچ کدام از بازی های لیگ 
حضور نخواهد داشت؛ اما تأکید کرد که قصد دارد با پسرش، 
رومارینیو که در پست مهاجم بازی می کند، هم بازی شود. 
رومارینیو به تازگی به این باشگاه پیوسته است. او در پیامی 
در اینستاگرام خطاب به هواداران این تیم نوشت: قرار نیست 
در لیگ بازی کنم و صرفً چند بازی در کنار تیم خواهم بود 
تا یکی دیگر از رؤیاهایم که بازی کردن در کنار پسرم است 
را به حقیقت تبدیل کنم. نظرتان چیست؟ روماریو آخرین 
بازی رسمی خود را نوامبر 2009 در همین تیم که باشگاه 
محبوب پدرش، ادِِور بود، انجام داد. او از سال 2009 ریاست 
این باشگاه را برعهده داشت. مرد برزیلی در سال 1994 پس 
از کمک به برزیل در مسیر قهرمانی در جام جهانی آمریکا، 

عنوان بهترین بازیکن سال فیفا را از آن خود کرد.

 برای المپیک به اسم ها توجه 
نکنی

پیشکسوت کشتی فرنگی ایران از عملکرد تیم ملی در 
رقابت های قهرمانی آسیا تمجید کرد و گفت: کشتی فرنگی 

ایران آینده بسیار خوبی دارد.
رحیم علی آبادی در گفتگو با ایسنا، درباره قهرمانی تیم 
ملی کشتی فرنگی در رقابت های آسیایی قرقیزستان، اظهار 
کرد: عملکرد بچه ها و کادر فنــی در این رقابت ها خیلی 
خوب بود و جوانان کشــتی فرنگی ایران نشان دادند که 
از شایستگی های فنی زیادی برخوردارند. فرنگی کاران ما 
جوان و آینده دار هســتند و پشتوانه سازی خوبی در کشتی 
فرنگی ما انجام شده است. دارنده مدال های نقره المپیک 
و نقره و برنز جهان، با اشاره به سطح بالای این مسابقات، 
گفت: کشــورهایی مثل ژاپن، کره جنوبی و قرقیزستان با 
کشتی گیران خیلی خوبی در این مسابقات حاضر شدند و در 
بیشتر اوزان شاهد رقابت های جذابی بودیم. بچه های ما هم 
در بیشتر اوزان مطمئن و با اعتمادبه نفس بالا مبارزه کردند و 
در مجموع نمره قبولی گرفتند. کشتی فرنگی ما آینده خوبی 
دارد و باید نقاط ضعف برخی کشتی گیران ما در حالت خاک 
یا سرپا هم موردتوجه قرار گیرد. او با تأکید بر اینکه کشتی 
فرنگی ایران شانس بالایی برای افتخارآفرینی در المپیک 
دارد، گفت: چهره هایی مثل ساروی و میرزازاده نشان دادند 
در شرایط بسیار خوبی هستند و قطعً از شانس های مدال 
ما در المپیک خواهند بود. ساروی واقعً خوب کشتی گرفت 
و میرزازاده هم بار دیگر نشان داد کشتی گیر صاحب سبکی 
در جهان است. او برای طلای المپیک فقط لوپز کوبایی را 
پیش رو دارد که البته او هم پیر شده و میرزازاده می تواند او 
را از پیش رو بردارد. کشتی گیرانی مثل اسماعیلی هم واقعً 
نمایش بسیار خوبی داشتند و نشان دادند آینده درخشانی 
دارند. علی آبادی در ادامه درباره سیاست کادر فنی تیم ملی 
کشــتی فرنگی برای انتخاب برترین کشتی گیران برای 
حضور در المپیک از طریق مبارزه انتخابی، گفت: رنگرز و 
کادر فنی تیم ملی کارشان را بلد هستند. ما نباید به اسم ها 
توجه کنیم و هر کشــتی گیری که شایسته تر است را باید 
به المپیک بفرستیم. بهترین روش برای انتخاب برترین ها، 

برگزاری دیدار انتخابی است. 

سوم اردیبهشت تکلیف 
واگذاری استقلال و پرسپولیس 

مشخص می شود
به گفته معاون وزیر ورزش، تکلیف واگذاری تیم های 
استقلال و پرسپولیس سوم اردیبهشت مشخص می شود؛ 

اما تا آن زمان وضعیت خریداران مشخص نیست.
به گزارش مهر، سید محمد شروین اسبقیان در حاشیه 
برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون ترای اتلون در خصوص 
روند واگذاری دو باشگاه استقلال تهران و پرسپولیس اظهار 
داشــت: مراحل واگذاری این دو باشگاه مردمی در دست 
سازمان خصوصی سازی است و دوستان کار را به سرعت در 
حال جلو بردن هستند. روز سوم اردیبهشت واگذاری این دو 
باشگاه انجام می شود. او ادامه داد: یکی از آرزوهای دیرین 
هواداران این دو باشگاه واگذاری به بخش خصوصی است 
و در دولت های گذشته هم دراین خصوص اتفاق خاصی رخ 
نداد. شــخص رئیس جمهور و وزیر ورزش و جوانان پیگیر 
واگذاری استقلال و پرسپولیس هستند و روز سوم اردیبهشت 
این اتفاق انجام خواهد شد. معاون توسعه ورزش قهرمانی 
و حرفه ای وزارت ورزش در خصوص حضور بانک ها برای 
خریداری سهام دو باشگاه استقلال و پرسپولیس گفت: این 
خبرها تنها در فضای مجازی مطرح می شود و تا روز سوم 
اردیبهشــت هیچ چیزی قطعی نیست. اسبقیان دررابطه با 
بازسازی ورزشگاه آزادی گفت: آن مواردی که بابت کسب 
صدور مجوز حرفه ای لازم بود در ورزشگاه آزادی انجام شده 
است و از این بابت تیم هایی که در این ورزشگاه بازی های 
خود را انجام می دهند مشکلی نخواهند داشت. او دررابطه با 
کُرســی وزارت ورزش و جوانان پس از واگذاری استقلال 
و پرســپولیس در هیئت مدیره این دو باشگاه گفت: بارها 
شخص وزیر ورزش گفته است که وزارت به دنبال تیم داری 

نیست و به دنبال دخالت در باشگاه ها نیستیم.

برای قهرمانی در جام ملت های آسیا هم قسم شده ایم
سرمربی تیم ملی فوتسال گفت:همه بازبکنان و کادر فنی 
هم قسم شــدیم برای قهرمانی در آسیا و شاد کردن دل مردم 

ایران به میدان برویم.
وحید شمســایی در گفت و گو با فــارس در مورد آخرین 
وضعیت تیم ملی فوتسال در تایلند، اظهار داشت: بعد از مسافت 
طولانی حدودا 23 ساعته سرانجام به بانکوک تایلند رسیدیم و 
با توجه به ســفر و خستگی راه می طلبید که یک تمرین عرق 
گیری داشته باشــیم و اولین تمرین خود را در سالن اصلی که 
قرار است 3 بازی اول را در آن انجام دهیم برگزار کنیم.سرمربی 
تیم ملی در مورد آخرین وضعیــت بازیکنان مصدوم تیم ملی 
گفت: همانطور که اطلاع دارید مسلم اولاد قباد با مصدومیتی 
که داشت با کمک پزشکان آماده شد ولی امروز در کنار تیم نبود. 
البته با نظر پزشکان کارهای بدنی انجام داد. خدا را شکر همه 
بازیکنان خوب و ســلامت هستند و ان شاءالله همه آماده برای 

بازی با افغانستان در روز پنج شنبه می شویم.شمسایی همچنین 
در مورد تیم افغانستان گفت: افغانستان با دوست خوبم و همکارم 
مجید مرتضایی در این سالها پیشرفت خوبی داشته و بازی های 
تدارکاتی زیادی داشته است. همه مربیان حاضر در تایلند از این 
تیم به نیکی یاد می کنند چون پیشــرفت زیادی در این سالها 
داشته اما برای ما فرقی ندارد که در مقابل چه تیمی می خواهیم 
بازی کنیم.وی در ادامه گفت: بازیکنان باید بدانند برای رسیدن 
به هدفی که هم قسم شــدیم که همان شاد کردن دل مردم 
و قهرمانی در آسیاســت؛ جلوی هر حریفی بهترین باشند و با 
قدرت ظاهر شــوند. تیم افغانستان نسبت به بازی های کافا 11 
تغییر و نسبت به بازی های مقدماتی 9 تغییر داشته؛ البته تمام 
بازی های این تیم را آنالیز کردیم. آنها از اوایل فرودین در تایلند 
حضور دارند و بازی های زیاد تدارکاتی در اینجا داشتند و برای 

ما قابل احترام هستند.
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ســخنگوی اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی اســتان اصفهان گفت: بازدید از تمام بناها و 
محوطه های تاریخی اصفهان، پنجشــنبه 30 فروردین به 
مناسبت »روز جهانی بناها و محوطه های تاریخی« رایگان 

است.
روز 18 آوریــل مصــادف بــا 29 فروردین از ســوی 
شــورای عالی بناها و محوطه های تاریخــی )ایکوموس( 
به عنــوان »روز جهانــی بناها و محوطه هــای تاریخی« 
نام گذاری شده است. شهرام امیری افزود: طبق تصمیم دفتر 
حفظ و احیای بناها، بافت ها و محوطه های تاریخی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی، فردا بازدید از 
اماکن فرهنگی تاریخی اســتان ها از جمله اصفهان رایگان 
اســت و تورهای بازدید اجرا خواهد شــد. او افزود: در بین 
بناهای تاریخی اصفهان، کاخ عالی قاپو به دلیل نصب حفاظ 
شیشه ای دیوارنگاره های این عمارت، تعطیل است و بازدید از 

آن در روز 30 فروردین میسر نیست. امیری گفت: در استان 
اصفهان 30 بنای تاریخیِ قابل بازدید و زیرپوشش اداره کل 

میراث فرهنگی وجود دارد که عمده آنها در شهرستان های 
اصفهان، کاشان، نطنز، نایین و اردستان قرار دارند.

بازدید از بناهای تاریخی اصفهان، پنجشنبه رایگان است

 کسب چهار رتبه برتر توسط خبرنگاران اصفهان امروز 
در دومین جشنواره قاصد آب

اصفهان امروز: برگزیدگان دومین دوره جشنواره مطبوعاتی 
قاصد آب تجلیل شدند دراین بین چهار جایگاه برتر به خبرنگاران 
روزنامه اصفهان تعلق گرفت. در این دوره جشنواره قاصد آب 201 
اثر در قالب هفت سرمقاله و یادداشت، خبر، گزارش، مصاحبه، 
تیتر، کاریکاتور و هفت اینفوگرافی به دبیرخانه ارسال و داوری شد 
که 21 اثر حائز رتبه شدند. از روزنامه اصفهان امروز سید مهدی 
رضوی در بخش اینفوگرافیک رتبه دوم و در بخش تیتر رتبه سوم 
را به دست آورد همچنین مینا عباسپور در بخش مصاحبه جایگاه 
دوم را به دست آورد و فاطمه کاویانی موفق به کسب رتبه دوم 
بخش سرمقاله در این جشنواره شد. این در حالی است که هر سه 
خبرنگار این روزنامه سال 1401 در نخستین دوره برگزاری این 
جشنواره  نیز موفق به کسب عنواین برتر شده بودند. این جشنواره 
به همت شرکت آب و فاضلاب و شرکت آب منطقه ای استان 
اصفهان از 15 دی ماه تا 30 بهمن ماه سال 1402 برگزار شده بود. 
کمک به افزایش کمی و کیفی آثار منتشر شده در رسانه ها به ویژه 
آب و آشنایی هرچه بیشتر روزنامه نگاران با صنعت آب و آبفا و 
نیز شناسایی استعدادها و ظرفیت های کشور و به خصوص استان 
اصفهان در عرصه رسانه از اهداف جشنواره مطبوعاتی قاصد آب 
است. محورهای بخش اصلی دومین جشنواره »قاصد آب«، احیا و 
تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی، تغییر اقلیم، فرونشست، مدیریت 
یکپارچه حوضه زاینده رود، مدیریت مصرف آب در کشاورزی، 
صنعت و نقش آب و پساب در محیط زیست، طرح ملی جهاد 
آبرسانی در روستاهای استان اصفهان، فرهنگ سازی رفتار در 
فاضلاب  و  آب  خانه های  تصفیه  آب شرب،  مدیریت مصرف 

استان اصفهان، توزیع عادلانه آب، آب خاکستری، بازچرخانی آب، 
سازگاری با کم آبی، ارزش آب، سواد آبی و مسئولیت اجتماعی 
رسانه ها در مساله آب بود. همچنین در »پویش شهروند مروج« 
شهروندان، در بخش جانبی این دوره از جشنواره آثاری با موضوع 
رفتارهای نادرست دیگران در مصرف نظیر شستشوی معابر، نشت 
کولر، آبیاری فضای سبز، شستشوی خودرو، شستشوی فرش 

با آب شهری و از همه مهم تر انشعاب غیر مجاز و نصب پمپ 
مستقیم بر روی شبکه، فیلم های ۶0 ثانیه ای خود را به دبیرخانه 
جشنواره ارسال کردند. »پویش حافظ آب« نیز از دیگر بخش های 
جانبی این دوره از جشنواره بود که آثار با موضوعات حفاظت منابع 
آب سطحی، آب زیرزمینی و کیفیت منابع آب در قالب فیلم های 

۶0 ثانیه ای به دبیرخانه جشنواره ارسال شد.

رسم الخط از مولفه های هویت ساز
خط بنایی، سرمایه اصفهان است 

هنوز قلمرو خط بنایی را مشخص نکرده و به دنیا اعلام نکردیم 
که ما خاستگاه خط بنایی هستیم! هنوز نگفته ایم که چه کسی در 
دنیا آقای خط بنایی اســت! من به استاندار اصفهان هم گفتم که 
خط بنایی، اسبِ زین کرده و اگر می خواهید چیزی علاوه بر سایر 
داشته های اصفهان را معرفی کنید باید روی خط بنایی تمرکز کنید، 
از آن فیلم مستند بسازید، برای آن کنفرانس جهانی برگزار کرده و 

بودجه خاصی برایش تعیین کنید.
این را حمیدرضا کشــاورزی می گوید و معتقد است: »برای 
ثابت کردن این موضوع که دارای فرهنگی ویژه هستیم باید خط 
بنایی را به ثبت جهانی برسانیم، هرچند که متأسفانه خط بنایی 
حتی به ثبت ملی هم نرسیده است! این مسئله نشان می دهد که 
کسی به این خط توجهی نمی کند. این در حالی است که رسم الخط 
و زبان ما یکی از مولفه های ایرانی و هویت ســاز ما است، اما خط 
و خوشنویسی جزو اولویت های مسئولان مربوطه نیست. درواقع، 
آن ها این توجه را ندارند که هویت، چه چیزهایی را شامل می شود 
و هنوز فکر می کنند که هرآنچه به عنوان مشکل در جامعه جاری و 
ساری شده به دلیل گوشی موبایل است! درحالی که آن ها پایه های 
هویتی را رها کرده اند و طبیعتً کودکان، نوجوانان و البته جوانان به 
سایر موارد روی می آورند.« در ادامه، بخش اول گفت وگوی ایسنا 
با حمیدرضا کشاورزی میان دشتی، پژوهشگر و طراح خط بنایی را 
بخوانید. نمای مسجد امام جعفر صادق )ع( در خیابان رکن الدوله 
اصفهان. اثر حمیدرضا کشاورزی میان دشتی. مفاهیم کتیبه ها شامل 
سوره های حمد و توحید و تسبیحات اربعه و اسامی خداوند در نماز 

است.
Á  آیا می توان دوره ای بــرای آغاز خط بنایی

متصور بود؟
ما دقیقً نمی دانیم آغاز خط بنایی متعلق به چه دوره ای است، اما 
اولین نمونه های تاریخ دارِ آن را می شود در مسجد جامع برسیان در 
شرق اصفهان و متعلق به سال 498 هجری قمری دانست که البته 
نمونه های هم زمان آن نیز منار مسجد گار 515 هجری قمری و 
محراب مسجد جامع شهر گز است که به سال500 تا 525 هجری 
قمری تعلق دارد، یا در منار مسجد جامع ساوه نیز که مربوط به سال 
504 هجری قمری است نمونه های خط بنایی وجود دارد. این آثار 
مربوط به یک بازه زمانی 15 تا 20ساله هستند، اما به جهت نوع 
طراحیِ پیشرفته ای که دارند ما مطمئنیم که قبل از این تاریخ نیز 
چنین خطی وجود داشته و پیش ازاین ابداع شده است، اما نمونه ای 

قبل از موارد یادشده نداریم که تاریخ دار باشد.
آیا در ابداع خط بنایی نام شخص خاصی مطرح شده است؟

من نامی از واضع خط بنایی در هیچ بنا و کتابی ندیدم؛ حتی 
در کتاب زنده یاد آقای زمرشیدی یا زنده یاد آقای ماهرالنقش و یا 
در اطلس خط مرحوم فضائلی چنین چیزی را ندیدم. ما واضعان 
خط نستعلیق و سایر خطوط را می شناسیم، اما در مورد خط بنایی 
چنین نیست. همین الان اگر از فردی که خوشنویس باشد یا تاریخ 
خط را بررسی می کند بخواهیم که یک نفر طراح خط بنایی را نام 

ببرد، نمی تواند.
Á چرا؟

اول اینکه خط بنایی در دست خوشنویس ها نبوده؛ بلکه دست 
معماران بوده است و جالب این است که ما اسنادی از معماری مان 
نداریم درحالی که اسناد خوشنویسی و نگارگری زیادی داریم، خود 
بنا وجود دارد؛ اما نقشه هایش نیست و وقتی نقشه بنا وجود ندارد 
معمولًا نام طراحان خطوطی که در بنا به کاررفته و نام معمارها هم 
وجود ندارد مگر اینکه در یک بنا نوشته شده باشد که این مسجد را 
مثلًا استاد علی اکبر اصفهانی ساخته است یا اینکه در آن بنا کتیبه 
خطی وجود داشته باشد و در گوشه آن هم نام هنرمندش را نوشته 
باشــند، اما برای خط بنایی چنین چیزی نداریم؛ چون آن را خود 
معمار کار می کرد. شاید بتوانیم بگوییم قوام الدین شیرازی برای 
خط بنایی، شناسنامه دار است. او مسجد گوهرشاد مشهد را کارکرده 
و کتیبه های این مسجد نیز کار خود او است. شبیه همین نوع کار 
قوم الدین شیرازی در گازرگاه هرات و همین طور در مقبره خواجه 

عبدالله انصاری نیز وجود دارد. کتیبه سه بعدی بسم الله. 
Á  چه کسانی در حال حاضر در هنر کتیبه نگاری

خط بنایی فعالیت دارند؟
تنها کسی که در زمینه طراحی کتیبه های بنایی قبول دارم و 
کارش را خوب انجام می دهد آقای اکبر کریم زاده، هنرمند ساکن 
شهر ماکو است. هیچ کس دیگری را نداریم که مقیم باشد و همه 
زندگی اش خط بنایی باشــد. شخصً خط بنایی، تمام زندگی من 
است؛ یعنی اگر قرار است برای هنر کشور کاری انجام دهم باید 
در این زمینه کار کنم. اگر بخواهم شاخه به شاخه بشوم، هم خودم 
اقناع نمی شــوم و هم این کار به نتیجه نمی رسد؛ چون این خط 
هنوز کار دارد و باید حداقل 3 کتاب دیگر منتشــر کنم که درباره 
آن ها برنامه ریزی شده است. اما پیش تر و البته در زمان معاصر، 3 
نفر در این زمینه کار کردند؛ مرحوم ماهرالنقش، مرحوم زمررشیدی 
و مرحوم فضائلی که در کتــاب اطلس خط و با امکانات کم آن 
زمان حدود 30 صفحه درباره خط بنایی کارکرد. اگر کتاب های این 
عزیزان نبود ما الان چیزی به عنوان منبع نداشتیم. الان با این همه 
سازمان و گســتردگی که انجمن خوشنویسان و مجموعه های 
گرافیکی مثل انجمن صنفی طراحــان گرافیک دارند تحقیق، 
پژوهــش و تألیف جدیدی در این زمینه نمی بینیم و تولید محتوا 
نداریم. خط بنایی، میان رشــته ای است و با معماری و گرافیک و 
خوشنویسی در ارتباط است و به کســانی نیاز دارد که هر سه را 

بشناسند و علاقه هم داشته باشند.
Á نام اصلی این خط، خط بنّایی است یا بنایی؟

این خط مثل بچه ای است که اســم زیاد دارد، اما پدر و مادر 
ندارد و به مُعَقِلی، مُعقِلی، کوفی مربع و بنایی و بنّایی معروف است.

Á چرا این نوع خط نام های مختلفی دارد؟
این خط، خط ترسیمی است و اولین کسانی که روی این خط 
کار کردند معماران هستند. ما نقش مُعَقِلی داریم، خط مُعقلی هم 
داریم. خط معقلی همین خط بنایی است؛ اما نقش معقلی، نقوشی 
شبیه طرح های شــطرنج یا تکرار یک نقش است که هر دو در 
معماری به کار برده می شــد. ارتباط تنگاتنگی بین خط بنایی و 
کوچک ترین واحد ســاختمان یعنی آجر وجود دارد که این ارتباط 
باعث شــده که این خط از کالبد معماری بیرون آمده و بنا شود؛ 

درواقع به واسطه بنا شکل گرفته است. البته این نقش قبل از اسلام 
هم وجود داشت؛ یعنی یک جا که می خواستند آجر بچینند، از طرح ها 
و نقش های معقلی استفاده می شده؛ اما بعد از اسلام این نقوش را 
به خط هم درآوردند. مهم نیست که چرا اسم های مختلف دارد، به 
نظر من مهم این است که این خط تاریخچه مشخصی داشته باشد 
و ما بتوانیم این خط را به خوبی و درست آموزش دهیم و بدانیم چه 
کسانی آن را چطور طراحی می کردند. اما می دانیم به این علت به آن 
بنایی می گفتند؛ چون آن را معماران و بناها کار می کردند، یا مُعَقِلی 
می گفتند به این دلیل که به تعقل نیاز دارد، مِعقَلی به خاطر اینکه از 
عِقال می آید و عِقال همان وسیله ای است که عرب ها روی سرشان 
می گذارند که نشانه بزرگی و تعقل است. مِعقَل در زبان عربی یعنی 
زندان و این حروف در یک چهارچوب داخل زندان قرار گرفته است. 
به این خط، خط آجر و خط شطرنجی هم می گویند و حتی ما در 

دوران بچگی به آن خط ماشینی می گفتیم.
Á  شــما برای خط بنایی تقسیم بندی خاصی

دارید؟
بله تقسیم بندی هایی که در مورد خط بنایی انجام شده عمومً 
ناقص و در برگیرنده همه زوایای این خط نیست و بیشتر از جنبه 
ســختی یا آسانی طراحی این خط تقسیم بندی شدند. روشی که 
برای تقسیم بندی این خط طراحی کردم بدون توجه به سختی یا 
آسانی طراحی است و فقط با نگاه به صورت ظاهر و تعداد حروف و 
کلمات ازیک طرف و از سمت دیگه به نوع جلوه هایی که می گرفتند، 
انجام شده است. یعنی باتوجه به تقسیم بندی های گذشته و تجربیاتم 
متوجه شــده ام که خط بنایی از دو جهت: 1- شــیوه طراحی یا 
ترکیب بندی 2- جلوه یا روش اجرا، قابل تقسیم بندی است.در شیوه 
طراحی یا )ترکیب بندی( که در محور عمودی جدول تقسیم بندی 
قرار می گیرد به انواعِ منفرد، گردان، پیچیده، ســواد بیاض، بنایی 
خوش نویسی )ساقه گنبدی( و آزاد اشاره می شود. ما در این قسمت 
فقط به تعداد حروف و کلمات و محل قرارگیری شان در چارچوب 
نگاه می کنیم، یعنی فقط ترکیب بندی، مورد بررسی قرار می گیرد. 
از طرف دیگر در محور افقی جدول تقسیم بندی، جلوه یا )روش 
اجرا( را داریم کــه - چگونگی بروز و نمایش نگاره های طراحی 
شده با نماهای گوناگون؛ مثل جلوه ساده - یک رگی - سه رگی 
و راســته خفته بیان می شود. در این شیوه، ما حداقل 24 نوع خط 
بنایی داریم و حلقه های مفقوده را هم پیدا می کنیم. در کنار اینها، 
در طراحیِ خط بنایی برای خودم اصلی را دارم و آن، خوانایی است 
که باید رعایت شود. البته رسالت خط بنایی خوانایی نیست و فقط 
کتیبه نگاری است؛ اما آن خط بنایی خوب است که خوانا هم باشد. 
اینکه طراح بخواهد ناخوانایی و کیفیت پایین طرح خودش را در 

پشت رسالت این کتیبه بپوشاند نشان دهنده ضعف طراح است.
Á منظورتان از استانداردها چیست؟

من سینه چاک جمهوری اسلامی هستم اما نمی توانم به آن 
انتقاد نکنم. جمهوری اسلامی، من را به عنوان هنرمند در زمینه هنر 
اقناع نکرده است. مدارسی که بعد از انقلاب ساخته شد فقط یک 
ساختمان بوده اند، نه آزمایشگاه درست وحسابی داشت و نه کارگاه 
درستی، اما آن مدرسه یعنی مدرسه شهید بهشتی نژاد که قبل از 
انقلاب ساخته شده بود آزمایشگاه مجهزی و کارگاه خوبی داشت. 
دانش آموز که بودم خیلی چیزها را آن موقع تجربه کردم و دیدم. 
الان هنرستان تدریس می کنم که هر چه امکانت اولیه داشته بدون 
تغییر مانده و هرچه زمان گذشــته از آن کم کردند. درواقع مثل 
آن شیری شــده که یال وکوپال و دم ندارد. 1۶ سال است که در 
هنرستان ابن سینا )همان هنرستانی کرمانی سابق( تدریس می کنم؛ 

اما سیستم های رایانه ای آن همان سیستم 1۶ سال قبل است!
Á و دبیرستان را کجا ادامه دادید؟

در دبیرستان عدل در شهرستان بوئین میان دشت رشته فرهنگ 
و ادب خواندم. دبیرســتان عدل در آن ســال ها فضای کنکوری 
داشــت، به طوری که رقابت شدیدی بین بچه ها بود و همه دانش 
آموزان انگیزه زیادی برای قبولی در کنکور ورودی دانشگاه داشتند. 
از کلاس 30 نفره ما حدود 17 نفر دانشــگاه و تربیت معلم قبول 

شدند.
Á پیش از دانشگاه هم فعالیت هنری داشتید؟

بله از دوران کودکی گرافیک کار می کردم؛ یادم هســت که 
11ســاله که بودم خانه ما خیابان 24 متری بود. یک تیم فوتبال 
داشتیم که نامش لاله بود و نشانه آن را در یک دایره طراحی کردم؛ 
البته قابلیت هنر در خانواده ما وجود داشت و برادرهایم نیز طراحی 

می کردند؛ ولی دوره دبیرستان به سمت رشته تجربی رفتند.
Á در دانشگاه چه رشته ای درس خواندید؟

سال 71 دوره تربیت معلم رشــته ادبیات در دارالفنون تهران 
قبول شــدم؛ اما به عکاسی هم علاقه داشتم و قبل از آن دوربین 
خریده بودم و عکاســی می کردم. در دانشگاه با مرحوم محمود 
قلندرزاده هنرمند شهر خوی آشنا شدم که کمک سرپرست خوابگاه 
دانشــجویی و دانشجوی رشته نقاشی بود و باهم درباره دانشگاه 
هنر صحبت کردیم و به او گفتم که به عکاسی علاقه دارم؛ او هم 
من را تشویق کرد و به این ترتیب از سال دوم تربیت معلم تصمیم 
گرفتم کنکور هنر شرکت کنم و عملًا درس های رشته ادبیات را 
رها کردم و معدلم از 17 به 13 رسید؛ چون برای کنکور هنر درس 
می خواندم، درواقع لذت می بردم و مثل یک کویر تشــنه ای بودم 
که آب به آن می رسید. درنهایت کنکور هنر امتحان دادم و رتبه ام 

102 شد؛ اما عکاسی قبول نشدم؛ چون فقط 8 نفر ظرفیت بود تا 
اینکه سال 75 رشته صنایع دستی دانشگاه شیراز قبول شدم و سال 
بعدش به دانشگاه رفتم و چون اصلًا مدرک برایم مهم نبود؛ از صفر 
شروع کرده و سال 80 پایان نامه کارشناسی صنایع دستی خودم را با 

موضوع سواد و بیاض در خط بنایی دفاع کردم.
Á نام پایان نامه شما چه بود؟

پایان نامه دوره کارشناسی ارشد، گونه شناسی ترسیم خط بنایی 
نام داشــت و پایان نامه دوره کارشناسی که در رشته صنایع دستی 

دانشگاه شیراز می خواندم درباره نوع سواد و بیاض خط بنایی بود.
اساتید راهنمای شما چه کسانی بودند؟

استاد راهنمای دوره کارشناسی مرحوم دکتر بهمن فیزابی و 
دوره ارشــد، مرحوم دکتر بهمن فیزابی و دکترحسین ستار بودند. 
محراب مسجد امام جعفر صادق )ع( در بوئین میان دشت. کتیبه 

سوره توحید. 
اثر حمیدرضا کشاورزی میان دشتی

Á  اولین سفارش به شما برای طراحی و اجرای
کتیبه خط بنایی در کجا اجرا شد؟

اولیــن کتیبــه ای که طراحی کــردم مربوط بــه پایان نامه 
کارشناسی ارشــدم بود که با موضوع »وحدت در کثرت« در تالار 
آزادی دانشــگاه کاشان نصب شد و اجرای سفال و نصب آن هم 

به عهده خودم بود.
Á  در چه بناهای دیگری طراحی و اجرای کتیبه

انجام داده اید؟
ســال 1400 نمازخانه اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
اصفهان را باهویت و شخصیت نماز طراحی و با استفاده از سفال 
اجرا کردم. نماهای بیرون آن هم کار من است، ضمن اینکه محراب 
خاصی بــرای آن طراحی و کتیبه ها را با خط بنایی در فضایی با 
ارتفاع 2 متر با سفال اجرا کردم که ارتفاع کمی است. یک کتیبه 
رفت وبرگشــت نیز برای یک مرکز حوزه علمیه سازمان تبلیغات 
اســلامی کار کردم و جزو اولین کارهایم بود. در مجموع تا الان 
حدود 8 محراب سفالی با حس محراب های ایلخانی و سلجوقی 
منتهــی با خط بنایی طراحی و اجرا کردم. محراب نمازخانه بنیاد 
مسکن مبارکه، محراب نمازخانه استانداری هرمزگان، محراب های 
بنیاد مسکن نایین و کاشان، محراب مسجد امام جعفر صادق )ع( 
میان دشت، دو محراب در بشاگرد و محراب موزه مهاد در مصلی 

تهران. هرکدام از این محراب ها قصه و داستانی دارد.
Á بهترین اثرتان را در کدام بنا طراحی کردید؟

نمای مسجد امام جعفر صادق در خیابان رکن الدوله. طراحی 
نمای این مسجد را به ســفارش یکی از دوستانم انجام دادم که 
مجری معماری اسلامی است. با استفاده از نقوش گره معقلی و 
بافتن کتیبه های خط بنایی در بین نقوش معقلی به یک طراحی 
خاصی و امروزی رسیدم. موضوع کتیبه های نما سوره های نماز 
)سوره های حمد و توحید(، اسما الله در نماز )الله - الرحمن - الرحیم 

- مالک - صمد - احد - عظیم - اعلی( و تسبیحات اربعه است.
علاقه شما به بناهای کدام دوره تاریخی ایران بیشتر است؟

علاقــه ام قاجار و ســلجوقی و ایلخانی اســت، حتی نمونه 
سفال هایی که خودم طراحی و اجرا می کنم قاجار و بعضً دوره های 
ایلخانی و سلجوقی هستند. البته مسجدسازی در دوره صفویه به 
بلوغ رسید؛ ولی امروزه از طراحی دوره صفوی به صورت بی رویه 
و بدون فلسفه اســتفاده می شود، فکری پشت آن نیست و مدام 
کپی می کنند. متأسفانه مسجدســازی را به دست عده ای داده اند 

که ایده ندارند.
Á  از نظر شــما نیز بهترین بنای اصفهان به

لحاظ داشتن کتیبه، مسجد جامع است؟
بله مسجد جامع موزه خوشنویسی جهان اسلام است، چون 
خط های مختلف در آن وجود دارد و غنی است. البته مسجد حکیم 
نیز به لحاظ داشتن خط، ویژه است، ولی بیش از همه، خط بنایی 
در آن در آن به کاررفته است. مدرسه نیم آورد نیز ازنظر داشتن انواع 
خط بنایی بسیار ویژه است، اما تاکنون نتوانسته ام مدرسه کاسه گران 
را ببینم و ازاین رو به مدیریت جامعه المصطفی العالمیه اصفهان در 
سال 95 انتقاد دارم. برای تصاویر کتابم به مدرسه کاسه گران رفتم 
و اعلام کردند که برای دیدن این مدرسه باید از جامعه المصطفی 
مجوز بگیرم. برای گرفتن مجوز یک ساعت پشتِ در دفتر رئیس 
جامعه منتظر نشستم در آخر هم راهم ندادند، من هم به مسئول 
دفتر ایشان گفتم »به حاج آقا بگویید که شما در تحقیق را بستید، 
مدیون من شدید و این حق الناس است. من محقق و پژوهشگر 
هستم و این مدرسه هم متعلق به شما نیست و من هم به عنوان 

هنرمند از این ساختمان حق دارم.«
مدرســه چهارباغ نیز کتیبه های ویژه ای دارد، البته متأسفانه 

به سختی اجازه بازدید از این بنا داده می شود.
بله این ها ایراد است، درحالی که بناهایی هستند که بعضً تغییر 
کاربری می دهند مثل مسجد جامع عباسی یا مسجد جامع و صرفً 
مکان عبادت نیستند و کاربری گردشگری نیز دارند، یا مسجد شیخ 
لطف الله که بیشتر کاربری گردشــگری دارد تا عبادت. در مورد 
بناهایی مانند مدرسه چهارباغ یا مدرسه نیماورد یا کاسه گران نیز 
باید رویکردهای گردشــگری اتخاذ شود، چراکه این بناها اگرچه 
وقف شــده اند، ولی باید زمان هایی برای آن ها مشخص شود که 

علاقه مندان از آن ها بازدید کنند.

مسافری از قلب تاریخ
برای افطار به مکانی در روســتای شیدان در 
شرق اصفهان دعوت شدم. کمی زودتر حرکت 
کردم و با تغییر عمدی مسیر، خواستم تا فرصت 
دیدار با دو اثر تاریخی را از دست ندهم. عصر 
و درحالی که برنامه جــزء خوانی برپا بود وارد 
مسجد جامع دشتی که امروز تابلو مسجد جامع 
ابوالفضل را دارد، شدم. به فرزند و همسرم گفتم خوب نگاه کنید. به 
آنها گفتم این مسجد هم مانند برخی دیگر از مساجد از قلب تاریخ 
آماده اند و نشــان از مدنیت و حضور دین و گســترش هنر و رشد 

صنعت ساختمان سازی و اعتلای بی مانند معماری دارند.
مسجد دشتی یکی از نامدارترین ســازه های دوره ایلخانی است. 
امروزه در مسجد هیچ کتیبه ای که تاریخ دقیق بنا یا نام سازنده آن 
را مشــخص کند وجود ندارد. تا شصت سال پیش در کنار مسجد 
مناره ای مربوط به دوره سلجوقی وجود داشت. این مسجد مربوط به 
سده هشتم ه.ق است و در روستای دشتی در 18 کیلومتری اصفهان 
جای گرفته و با شماره ثبت 347 به عنوان یکی از آثار ملی ایران به 
ثبت رسیده است. مسجد جامع دشتی به دلیل دارابودن گنبد بسیار 

بزرگ آجری با نام گنبد مسجد دشتی نیز شناخته می شود. 
نقشه مسجد جامع دشتی باتوجه به وضعیت حاضر از اتاقی مربع شکل 
تشکیل می شود که معماری ساده ای در آن به کاررفته است. این اتاق 
مربع شکل در سمتِ شــمالی به درگاه بلندی راه دارد و در سمتِ 

جنوب به محراب آجری مسجد ختم می شود. گردشگران در ابتدای 
ورود به مســجد جامع دشتی می توانند از در جلویِ بنا وارد مسجد 
شــوند و با ورود به آن ایوانی را ببینند کــه به عرض 10 و عمق 
فعلی 5/4 متر است. همچنین حین بازدید از بنایِ مسجد، به نظاره 
دیگر جلوه های آن همچون گنبد خانه بروند که با هشت طاق نمایِ 
بزرگ در پایین و شانزده طاق کوچک در بالا به دایره تبدیل شده 
است. در حال حاضر، اطراف این بنا را تا یک متر از سطح زمین به 

بالا دیوار آجری و 1/5 متر دیگر روی آن را نرده آهنی قرار داده اند. 
مسجد دشتی گنبد و فضایی در زیر آن دارد که در قیاس با مسجد 
کاج، جمع تر و بسته تر است. قطر گنبد 9/8 متر ، وایوان جلویی آن 
9/۶ متر عرض دارد. محراب این مسجد، گچبریهایی داشته است 
ولی تا امروز بقدری آسیب دیده که به سختی باز شناخته می شود. 
تصویر روبرو در ساعت 1۶ و 5 دقیقه روز هشتم فروردین ماه 1403 

ثبت شده است.

 

سعید آقایی

اصفهان گرد - 36 

مدیــر امــور موزه هــای اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی اســتان اصفهان گفت: کاخ 
عالی قاپو اصفهان روز پنجشنبه 30 فروردین جاری به دلیل 
نصب حفاظ های شیشه ای تعطیل است. ساغر حمیدی 
افزود: حفاظ های شیشــه ای در راه پله های شــاهی کاخ 
عالی قاپو و به منظور حفاظت از دیوارنگاره های این عمارت، 
نصب خواهد شد. حمیدی اظهار کرد: این عملیات از عصر 
امروز آغاز می شود و تا فردا ادامه دارد. او با بیان اینکه مرمت 
راه پله های شاهی کاخ عالی قاپو از دی ماه سال گذشته آغاز 
شد، خاطرنشان کرد: عملیات مرمت این مجموعه هم زمان 
با فعالیت ستاد نوروزی به طور موقت تعطیل شد. حمیدی 
اظهار داشت: باتوجه به تعطیلی مجموعه تاریخی عالی قاپو، 
گردشگران و دوستداران میراث فرهنگی فردا می توانند از 
سایر بناهای مجموعه جهانی میدان امام )ره( )نقش جهان( 
همچون بازار قیصریه، مســجد شیخ لطف الله و مسجد 
امام )ره( )جامع عباسی( بازدید کنند. کاخ عالی قاپو یکی 

از مهم ترین بناهای تاریخی و گردشگری اصفهان است؛ 
این کاخ در واقع ورودی دولت خانه صفوی بوده که در ضلع 

غربی میدان نقش جهان و روبه روی مسجد شیخ لطف الله 
واقع است.

کاخ عالی قاپو اصفهان ۳۰ فروردین تعطیل است


